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روزنامه صبح ایران

علی  خرم :

سخنان ظریف خودزنی نیست

عضو فراکسیون زنان:

 ورود زنان به ورزشگاه ها ادامه می یابد 

انتقال۴۰میلیاردپاداش آسیایی پرسپولیس باچمدان!

استانداران  همسو با رای مردم  انتخاب شوند

دولت کلید استانداری ها را 
به چه کسانی خواهد سپرد ؟

در گفت و گو با کارشناسان اقتصادی مطرح شد

تمرکزگرایی 
عامل گسترش فساد 

انتخاب 12استانداردیگریکی از مهمترین دستورهای 
کار پیش روی دولت است؛ این که استاندار بومی باشد یا 
غیربومی، جوان یا مجرب و دیدگاه سیاسی و چند و چون 
کارنامه عمل او موضوعی است که شماری از نمایندگان 
مجلس به بیان دیدگاه های خود درباره آن پرداخته اند. 
پس از اما و اگرها و گمانه زنی های فراوان، بالاخره فهرست 
نهایی 14 استاندار کشور که به دلیل تصویب قانون منع 

بکارگیری بازنشستگان، باید با مسوولیت خود خداحافظی 
کنند، منتشر شد. استانداران آذربایجان شرقی، اصفهان، 
البرز، تهران، خراسان جنوبی، خراسان رضوی، خراسان 
شمالی، زنجان، سمنان، سیستان و بلوچستان، فارس، قم، 
همدان و یزد بازنشسته به شمار می آیند و از سمت خود 
کناره گیری می کنند. علاوه بر این فهرست، دو استان نیز با 

سرپرست اداره می شود...

کارشناسان اقتصادی می گویند: اقتصاد کشور بر اساس تمرکز در تصمیم گیری و اجرا سازماندهی شده و اجازه 
دخالت نهادهای خصوصی را نمی دهد؛ بنابراین شاهد آسیب های جدی همچون فساد در کشور خواهیم بود. تمرکز 
زدایی اداری، مالی و اقتصادی پس از پیروزی انقلاب اسلامی ایران به  خصوص پس از پایان جنگ تحمیلی به  عنوان 
سیاست راهبردی توسعه استان های کشور مدنظر قرار گرفت و با ایجاد کمیته برنامه ریزی و سپس شورای برنامه ریزی و 

توسعه استان ها گام های اساسی در جهت گسترش تمرکز زدایی در ایران برداشته شد...
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فرمانده سپاه علی ابن ابی طالب)ع( از برگزاری یادواره سردار شهید زین الدین و 6 هزار شهید 
استان قم در روز 27 آبان خبر داد.سردار سید محمد تقی شاهچراغی پیش از ظهر پنج شنبه در 
نشست خبری که در آستانه هفته گرامیداشت بسیج برگزار شد، اظهار داشت: برنامه های هفته 
بسیج در قم از روز شنبه 26 آبان ماه با برگزاری تجمع بزرگ نیروهای بسیجی در مسجد مقدس 
جمکران به مناسب سالروز به امام رسیدن حضرت مهدی)عج( با عنوان »تجدید بیعت با امام زمان 
)عج( آغاز می شود و تا پنجم آذر ماه با اجرای برنامه های متنوع ادامه می یاید.وی افزود: در ادامه 
برنامه های هفته بسیج، در بیست و هفتم آبان ماه همزمان با سالروز شهادت شهید مهدی زین 
الدین، فرمانده لشکر امام علی ابن ابی طالب)ع( در دوران دفاع مقدس و برادر ایشان، یاد واره سردار 

شهید زین الدین و 6 هزار شهید استان قم در مجتمع فرهنگی امام خمینی )ره( ...

شورای فرهنگ عمومی قم، 23 ربیع الاول سالروز ورود حضرت فاطمه معصومه)س( به این 
شهر را به نام »روز قم« نامگذاری کرد. در یکصد و هفتاد و دومین جلسه شورای فرهنگ عمومی 
استان قم که عصر چهارشنبه در سالن جلسات مرکز پژوهش های آستان مقدس حضرت فاطمه 
معصومه)س( برگزار شد، پیشنهاد آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( و شورای اسلامی 
شهر در این خصوص رای گیری و درنهایت 23 ربیع الاول به عنوان روز قم تصویب شد. معاون 
فرهنگی آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( درباره نامگذاری روز 23 ربیع الاول با اشاره 
به ویژگی های شهر مقدس قم، توضیحاتی را در رابطه با ضرورت و اهمیت این نامگذاری ارائه داد. 
حجت الاسلام والمسلمین صفر فلاحی با اشاره به دفن پیکر مطهر 440 امامزاده)ع( در قم گفت: در 

دوران های گوناگون همیشه این شهر مورد توجه بزرگان دین بوده است و...

فرمانده سپاه علی ابن ابی طالب)ع(:

یادواره شهید زین الدین و ۶ هزار 
شهیداستان قم برگزار می شود

شورای فرهنگ عمومی قم نام گذاری کرد

بیست وسوم ربیع الاول
»روز قم«

به  اشاره  با  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  کل  فرمانده 
پاسخ های  گفت:  کشورمان  علیه  آل سعود  رژیم  یاوه گویی های 
انقلاب اسلامی در مقابل این رژیم عمدتاً غیررسانه ای و غیرعلنی 
و به صورت چراغ خاموش، مخفی اما دردناک برای آن هاست.سردار 
جعفری در حاشیه کنگره 3000 شهید استان قزوین در نشست با 
خبرنگاران در پاسخ به خبرنگار ایسنا مبنی بر بهترین پاسخ به 

عهدشکنی های آمریکا چیست...

برنده شمشیر  فرمانده کل ارتش گفت: ارتش و  سپاه دولبه 
ولایت هستند که توانسته اند در هم افزایی با هم، امنیت را برای 
کشور به ارمغان آوردند. امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی رو 
پنجشنبه در مراسم هفتمین سالگرد شهادت سردار طهرانی مقدم 
افزود: استحکام بخشی به قدرت دفاعی و  ارتقای توان بازدارندگی 
تلافی جویانه، جزو اهدافی است که تحت فرماندهی رهبر انقلاب و  

تعامل تحقق پیدا می کند...

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی:

پاسخ های ما به آل سعود 
چراغ خاموش اما دردناک است

فرمانده کل ارتش: 

ارتش و  سپاه دولبه برنده 
شمشیر ولایت هستند 
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برخورداری یک جناح از رانت 
مانع اجماع ملی می شود 

مرتضی  مُبلغ: 

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

سالروز آغاز امامت حضرت مهدی )عج ( را تبریک می گوییم

83

همزمان با دهه وقف همایش »یاوران وقف «با تجلیل از مفاخر قرآنی و واقفان و فعالان حوزه وقف در استان قم  
برگزارشد.این همایش سه شنبه شب با حضور آیت الله حسینی بوشهری حجج اسلام والمسلمین اشتری مدیرکل 
ثبتی سازمان اوقاف و حسینی مقدم مدیرکل اوقاف استان قم، جمعی از مدیران و مسئولان اوقاف، اعضای هیئت 
امنای بقاع متبرکه، خیرین و اصحاب وقف، خدام حرم های مطهر امامزادگان، مفاخر قرآنی استان و برخی از مسئولان 

شهری و استانی در مرکز فقهی ائمه اطهار )ع(برگزار شد.

آیت الله حسینی بوشهری: 
نیازهای روز جامعه مورد توجه واقفان قرار بگیرد

دبیر شورای عالی حوزه های علمیه دراین همایش گفت: لازم است موضوعات و نیازهای روز جامعه اسلامی از سوی 
واقفان و برای توسعه موقوفات مورد توجه جدی قرار بگیرند.آیت الله سید هاشم حسینی اظهار کرد: فردای قیامت 
روزی خواهد بود که هر کس در قبال کارهایی که در این جهان انجام داده از ثواب و عقاب بهره مند می شود و چه بهتر 
که اعمالی در کارنامه انسان به ثبت برسند که ماندگار و جزو باقیات الصالحات به شمار روند.وی افزود: اسلام دارای 
ابعاد مختلفی است که یکی از آنها بعد اجتماعی و توجه به نیازهای مردم است، در قرآن کریم آیات متعددی درباره 
ویژگی های جامعه دینی آمده که یکی از خصوصیات آن توسعه کارهای خیر فردی و اجتماعی است و هر چه این 
کارها بیشتر باشند و تعداد نیازمندان کمتر شود، به همان تناسب جامعه به سمتی خوبی ها و خصائل اخلاقی پیش 
می رود.دبیر شورای عالی حوزه های علمیه با اشاره به روایاتی پیرامون کار خیر عنوان کرد: حضرت محمد)ص( می 
فرمایند در تمام لحظات زندگی به دنبال کار خیر باشید و با کوشش خود در راه خدا از آتش دوزخ بگریزید، وقف از 
جمله کارهایی است که بیشترین خیر و برکات را برای افراد و اجتماع خواهد داشت.وی ادامه داد: بر اساس روایتی از 
حضرت علی)ع( انسان باید هر کار خیری که از دستش بر می آید انجام دهد و در این زمینه کوتاهی نداشته باشد، 
در دعای مکارم الاخلاق نیز می خوانیم که حضرت امام سجاد)ع( از خداوند می خواهند توفق کار خیری مستمر را به 
ایشان عطا فرماید.حسینی بوشهری وقف را از جمله کارهای خیر مستمر در طول تاریخ دانست و گفت: توسعه علم 
و فناوری از جمله نیازهای امروز جامعه است که وقف در این زمینه می تواند راهگشا باشد، علم در دانشگاه و هم علم 
در حوزه های علمیه چرا که دانش دارای دایره گسترده ای است.عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم جهاد در راه 
خدا، عفاف و حجاب، تعظیم شعائر دینی و مناسک دینی و مسائلی از این دست از جمله موضوعاتی هستند که می 
توانند مورد توجه واقفان قرار بگیرند و خاطرنشان کرد: در گذشته حتی برای موضوعات جزئی زندگی هم وقف هایی 
وجود داشته که نشان دهنده توجه نیک اندیشان و واقفان بوده است.وی تصریح کرد: در گذشته حتی برای تهیه غذای 
پرندگان در فصل زمستان موقوفاتی وجود داشته که اسناد آنها هنوز موجود است.حسینی بوشهری با بیان اینکه لازم 

است تلاش جدی در راستای نگهداری موقوفات و اجرای امینانه نیات واقفان صورت بگیرد گفت: سازمان اوقاف و امور 
خیریه در این زمینه تلاش زیادی انجام داده که قابل تقدیر است.

مدیرکل اوقاف استان قم:
مرکز قرآنی امامزاده سید علی)ع( با تکیه بر وقف جمعی احداث می شود

مدیرکل اوقاف استان قم  نیز دراین همایش گفت: مجموعه ای قرآنی در جوار آستان مقدس امامزاده سید علی)ع( 
و با هدف توسعه فعالیت های قرآنی و با استفاده از ظرفیت وقف جمعی احداث می شود.حجت الاسلام والمسلمین سید 
اسماعیل حسینی ضمن برشمردن اهداف برگزاری این همایش اظهار کرد: خدمت به اقشار مختلف در جامعه اسلامی 
دارای ارج و قرب فراوانی است و زیباترین نوع این خدمت رسانی به نحوی است که مصداق باقیات الصالحات باشند.

وی افزود: باقیات الصالحات نزد خداوند ثواب فراوانی دارند زیرا عمل صالح باقی در زندگی انسان اهمیت و تاثیرگذاری 
بالایی دارد و انسانی که موفق به انجام چنین عملی می شود و ملکی را ولو اندک وقف می کند، هم در ارتقا و تکامل 
روحانی و معنوی خود نقشی اساسی ایفا خواهد کرد و هم در ارتقاء جامعه و موقوف علیه و تکامل آنها تاثیری سازنده 
دارد.مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه سنت حسنه وقف ریشه در روح لطیف انسانی دارد گفت: این 
عمل ماندگار توسط پیامبر اکرم)ص( عظمت یافت و ایشان و نیز تمام بزرگان تربیت یافته مکتب ایشان، همگی به این 
سنت حسنه عمل کردند و پایه گذار موقوفات فراوانی در جامعه اسلامی شدند.وی ادامه داد: حضرت علی)ع( و حضرت 
زهرا)س( بهترین موقوفات دنیای اسلام را برجا گذاشته  اند و هنوز آثار آنها باقی است.حسینی مقدم با اشاره به وقف به 
عنوان چشمه همیشه جاری و احسان ماندگار عنوان کرد: جامعه ما باید به سمتی برود که همانند صدر اسلام، هر زن و 
مردی افتخار ثبت یک موقوفه به نام خود را داشته باشند.مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم وقف را یکی از رازهای 
ماندگاری اعمال و املاک دانست و گفت: بنیاد یاوران وقف تولید علم و فناوری، با حضور جمعی از اساتید دانشگاهی 
در استان قم تشکیل شده است.وی تصریح کرد: افزون بر این مجموعه ای قرآنی در جوار آستان مقدس امامزاده سید 
علی)ع( و با هدف توسعه فعالیت های قرآنی و با مشارکت آحاد مردم و استفاده از ظرفیت وقف جمعی احداث می شود 
تا در خدمت جامعه قرآنی قم باشد.حسینی مقدم ضمن تشکر از یکایک خادمان قرآنی، واقفان، هیئت امنا و خدام بقاع 
متبرکه گفت: از همه کسانی که به نوعی در ترویج فرهنگ وقف تلاش می کنند صمیمانه تشکر و قدردانی می کنیم.

دبیر انجمن وقف علم و فناوری استان قم :
توسعه وقف در راستای کارآفرینی دانش بنیان هدف بنیاد یاوران وقف علم و فناوری است

دبیر انجمن وقف علم و فناوری استان قم  نیز دراین همایش گفت: بنیاد یاوران وقف علم و فناوری با هدف توسعه 
وقف در راستای اشتغال زایی و کارآفرینی دانش بنیان ایجاد شده است.خسروانی با اشاره به اهمیت وقف در طول تاریخ 
اظهار کرد: وقف در حوزه علم و فناوری یکی از بهترین امور و موجب برکات زیادی برای جامعه اسلامی است.وی افزود: 

این امر ارزش بالایی داشته و به دانش منجر به تولید ثروت می انجامد هر چند این مسئله هنوز به صورت یک فرهنگ 
تبدیل نشده و یکی از دغدغه های جامعه علمی را شکل می دهد.دبیر انجمن وقف علم و فناوری استان قم با بیان اینکه 
لازم است اداره کل اوقاف استان قم واقفان را در این زمینه راهنمایی کنند گفت: به این ترتیب وقف در راستای اشتغال 
و تولید صورت گرفته و فعالیت های دانش بنیان سامان دهی می شوند.وی با بیان اینکه دفتر شهید فهمیده وابسته به 
وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح بر اساس تفاهم نامه این وزارت خانه با سازمان اوقاف و امور خیریه و نیز ضرورت 
همراهی با نخبگان و دانشگاه ها، پیشنهاد تشکیل انجمن وقف علم و فناوری را به اداره کل اوقاف قم ارائه کرد گفت: 
در همین راستا و طی رایزنی با پارک علم و فناوری، دانشگاه صنعتی استان قم و مجمع خیرین مدرسه ساز، بنیاد 
یاوران وقف علم و فناوری استان قم از ابتدای سال ۱۳۹۶ فعالیت خود را شروع کرده و احکام عضویت برای روسای 
دستگاه های همکار صادر شده است.خسروانی با اشاره به برگزاری جلسات گوناگون با حضور اعضا عنوان کرد: مقرر شد 
که در سال جاری اساسنامه بنیاد تدوین و اجرایی و بانک عامل نیز انتخاب شود و بر این اساس تفاهم نامه همکاری با 
موسسه مالی و اعتباری کوثر به امضا رسید تا برای نخستین بار »کوثر کارت علم و فناوری« برای جذب حمایت خیرین 
ایجاد شد.دبیر انجمن وقف علم و فناوری استان قم در ادامه به روند تدوین اساسنامه این بنیاد گفت: از اهداف بنیاد که 
در اساسنامه درج شده می توان به نوآوری و فناوری با بهره مندی از توانمندی های مادی و معنوی خیرین، تجاری سازی 

علم با استفاده از ظرفیت خیرین و همچنین توسعه کارآفرینی دانش محور اشاره کرد.
تجلیل از مفاخر قرآنی و واقفان استان قم 

دراین همایش » از مفاخر قرآنی و واقفان و فعالان حوزه وقف در استان قم تجلیل شد.بر این اساس از رتبه ممتاز 
حفظ کل قرآن و نماینده جمهوری اسلامی در مسابقات بین المللی ایران محمد جواد مرادی، رتبه ممتاز رشته قرائت 
سید حمیدرضا مقدسی، رتبه عالی حفظ کل قرآن محمد علی شریعتی، رتبه پنجم رشته تفسیر زینب باقری نژاد، 
رتبه عالی حفظ ۱۰ جزء اعظم صادقی ورجانی، رتبه ممتاز رشته ترتیل نجمه رضانژاد، رتبه عالی رشته قرائت نصیبه 
کرمی پارسا تجلیل به عمل آمد.افزون بر این و با حضور آیت الله حسینی بوشهری و دیگر مهمانان همایش از فاطمه 
تقی شاه واقف نمونه و مادر یکی از شهدای دوران دفاع مقدس، محمدباقر فیض خیّر و پزشک نمونه فعال در مناطق 
محروم، هادی راستگو متولی نمونه، محمد درویش عرب مستاجر نمونه املاک وقفی، فاطمه صفاری زاده مستاجر 
نمونه موقوفات، عیسی رضایی یاور نمونه وقف، مسعود اقدسی یاور نمونه وقف در حوزه علم و فناوری هم تقدیر شد.

رونمایی از اساسنامه بنیاد یاوران وقف علم و فناوری استان قم
در پایان این همایش رونمایی از اساسنامه بنیاد یاوران وقف علم و فناوری قم و تقدیر از برخی مفاخر قرآنی استان 

قم برگزار شد

با تجلیل از مفاخر قرآنی و واقفان و فعالان حوزه وقف؛

همایش »یاوران وقف« در قم برگزارشد
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آیندهایرانپسازتحریمها
جنگ همواره پدیده نامطلوب و ناخوشایندی بوده است 
اما زمانی که جنگ به ما تحمیل شد، تلاش کردیم تا 
حداکثر استفاده را از آن ببریم و تهدید را به فرصت تبدیل 
کنیم. پس از جنگ تحمیلی، دولت آمریکا با ما وارد جنگ 
اقتصادی شد و به سمت تحریم اقتصادی حرکت کرد. این 

تحریم ها در ابتدا به شکل پشت پرده و بعد با بهانه گیری های دولت آمریکا به صورت 
تحریم اقتصادی درآمد. تحریم ها به ما تحمیل شد بنابراین باید تلاش کنیم تا آن را به 
فرصت تبدیل کنیم. اکنون بهترین فرصت برای دور کردن تنبلی و ترس از خودمان است.

اگرچه ملت ایران هرگز تنبل و ترسو نبوده اما اکنون جدیت بیشتری لازم است تا ما 
به سمت خودکفایی پیش برویم و هر آنچه امکان تولید آن در داخل کشور وجود دارد 
را تولید کنیم. بدون شک اقتصاد نفتی، ما را تنبل کرده است.در حال حاضر با کاهش 
فروش نفت بهترین فرصت است تا بیشتر به سمت تولید، صنعت و گردشگری حرکت 
کنیم. با این که ما تمایل نداشتیم تا بر مردم ما فشار وارد شود، دشمن نقطه ثقل فشار را 
بر روی مردم قرار داد تا آستانه تحمل مردم را محک بزند. این مقاومت قابل تقدیرمردم، 
بهترین فرصت برای سازندگی کشور، رشد و توسعه اقتصاد دانش بنیان، اقتصاد بدون 
نفت و مهمتر از همه اقتصاد مقاومتی است.رویکرد دشمن در آینده تغییر نخواهد کرد 
چون ۱۲ شرط وزیر خارجه آمریکا برای مذاکره با ایران شامل شرایطی است که ما هرگز 
نمی توانیم آن را بپذیریم.به عنوان مثال حذف سپاه پاسداران انقلاب اسلامی قابل قبول 
نیست. شما نمی توانید در برابر دشمن، سلاح را به زمین بگذارید. اگر ما سپاه را تعطیل 
کنیم باید فاتحه نظام جمهوری اسلامی را بخوانیم. آن ها هرگز دست از دشمنی و توطئه 
برنخواهد داشت. آن ها جمهوری اسلامی ایران را برنمی تابند. ما باید تمهیدی اتخاذ کنیم 
تا برغم توطئه های دشمن، نظام استمرار یابد.مقاومت ما، تحریم دشمن را مشمول مرور 
زمان خواهد کرد و ترامپ خسته می شود چون گران شدن نفت و بنزین مخاطراتی برای 
اقتصاد آمریکا ایجاد کرده و از طرفی فشارهای داخلی وارد بر ترامپ، انتخابات آمریکا را 
برای او به یک چالش تبدیل کرد. آمریکایی ها مجبور به عدول خواهند بود چنانکه هشت 

کشور را برای خرید نفت از ایران معاف کردند.
*نمایندهرشتدرمجلسشورایاسلامی

حماسهسوسنگرد،بازخوانی
حماسههایدفاعمقدس

افتخار و سربلندی  با  شکست حصر سوسنگرد را 
تمام می توان سرآغاز سلسله عملیات های غرورآفرین در 
آزادسازی شهرهای آبادان و خرمشهر و دیگر فتوحات 
رزمندگان اسلام در ماه ها و سال های بعد دانست و البته 

همه موفقیت ها  با عنایات و الطاف الهی، رهنمود ها و هدایتگری های امام بزرگوار، 
سلحشوری و روحیه ایثار و شهادت رزمندگان اسلام و مقاومت و پایداری اقشار مختلف 
مردمی علیرغم ضعف امکانات در برابر سازوبرگ نظامی دشمن، مشهود بود و این 
حماسه های تاریخ ساز و مثال زدنی دفاع مقدس، امروز به چراغ راه و نقطه قوتی برای 
رزمندگان جبهه مقاومت تبدیل شده است.به یقین، حرکت شتابان کشور به سوی قله 
های افتخار و عبور از حلقه های تهاجم کور دشمن در نبردهای اقتصادی، جنگ نرم 
و ... به ویژه در آستانه بزرگداشت چهلمین سال پیروزی انقلاب شکوهمند اسلامی، 
نیازمند بازخوانی حماسه هایی چون آزادسازی سوسنگرد و الهام گرفتن از آن در سی و 
هشتمین سالگرد این فتخ بزرگ است. در تاریخ 3۱ شهریور ۱359 صدام بعثی با حمایت 
و پشتیبانی نظام سلطه به خیال خام خود در جهت سرنگونی نظام مقدس جمهوری 
اسلامی هجوم سراسری به مرزهای شمال غرب ، غرب و جنوب کشور آغاز و در جنوب 

با هدف اشغال خوزستان در مسیر شهرهای سوسنگرد، آبادان، خرمشهر و... اقدام نمود.
اوایل مهرماه سال ۱359 ارتش عراق پس از استقرار یک لشکر زرهی کاملا مجهز در 
جنوب هویزه، شهر سوسنگرد را از جهات مختلف با بمباران و گلوله باران مورد تهدید 
قرار داد؛ دشمن بعثی در غروب روز ۲4 آبان آماده می شد تا در روز بعد در عملیاتی 
که نام آن را »الخفاجیه« گذاشته بود، سوسنگرد را به تصرف کامل خود درآورد. پس 
از آغاز حمله دشمن به سوسنگرد، مقاومت شجاعانه مردم شهر و رزمندگان، دشمن 
متجاوز را در اشغال کامل آن ناکام گذاشت ولیکن این شهر به محاصره درآمد تا اینکه 
در صبحگاه روز ۲۶ آبان، یگان هایی از نیروهای مسلح کشور متشکل از لشکر 9۲ زرهی 
اهواز، لشکر ۷۷ خراسان و گروه رزمی 3۷ زرهی شیراز از ارتش، گروه جنگ های نامنظم 
شهید چمران، رزمندگان سپاه پاسداران و نیروهای مردمی از جمله رزمندگان داوطلب 
اعزامی از قم، به همراه هنگ ژاندارمری سوسنگرد با پشتیبانی آتش توپخانه و نیروهای 
هوایی و هوانیروز به منظور شکست حصر سوسنگرد اقدام نمود  تا اینکه شهر به طور 
کامل از لوث وجود دشمن بعثی پاکسازی شد.مجله تایمز درباره شکست رژیم بعث در 
سوسنگرد چنین نوشت: »اکثر کارشناسان، حمله رژیم بعث  به سوسنگرد را چنین 
توجیه می کنند که صدام قصد داشت در شب افتتاح کنفرانس عالی سران عرب،  که در 
عمان تشکیل شد، یک پیروزی چشم گیر به دست آورد، ولی ناتوانی بعثی  ها در اشغال 
سوسنگرد و عقب نشینی سربازان بعثی از این شهر، صدام  را از نیل به اهداف خود دور 
ساخت«بدین ترتیب یکی از ماندگارترین صفحات دیوان مقاومت و پایداری ملت قهرمان 
ایران، 5۷ روز پس از آغاز جنگ تحمیلی رقم خورد و رویای تصرف خوزستان از سوی 
صدام نگون بختی که با تجهیز و پشتیبانی استکبار جهانی به میدان آمده بود، نقش بر 
آب شد.مهمترین ابعاد این حماسه، صدور فرمان حضرت امام خمینی )ره( در روز ۲5 
آبان ماه یعنی یک روز قبل از آزادسازی سوسنگرد بود؛ به دنبال کارشکنی »بنی صدر« 
از برنامه ریزی صورت گرفته توسط حضرت آیت الله خامنه ای نماینده وقت حضرت امام 
)ره( و همچنین پیگیری شهید بزرگوار دکتر مصطفی چمران، این موضوع به استحضار 
حضرت امام )ره( رسانیده شد و ایشان طی پیامی فرمودند: »بایستی تا فردا سوسنگرد آزاد 
شود« همین پیام کوتاه اما باصلابت، معادله ها را تغییر داد و رزمندگان اسلام با روحیه و 
توان الهی و مضاعف و در پاسخی سریع و بی درنگ به فرمان رهبر خود، فردای همان 
روز تا آخرین نفس و در نبردی تن به تن و با تقدیم بیش از ۸۰ شهید والامقام، دشمن 
متجاوز را شکست داده و سوسنگرد را آزاد نمودند.۲۶ آبان، سالروز آزادسازی سوسنگرد و 
مقاومت مردمی این شهر حماسی است؛ حماسه ای که یادآور یکی از جلوه های مدیریت 
جهادی رهبر معظم انقلاب در هشت سال دفاع مقدس است و بخصوص با نام سرداران 
و شهیدانی چون تیمسار فلاحی، مصطفی چمران، حسن باقری و اسماعیل دقایقی گره 
خورده است. علاوه بر حضور قهرمانانه نیروهای مسلح، جانفشانی نیروهای مردمی مناطق 
مرزی خوزستان در عملیات آزادسازی سوسنگرد، نکته مهم دیگری است که بر زیبایی 
و ماندگاری وجه معنوی و حماسی این عملیات افزود و بر اثر همین دلاورمردی ها بود 
که سوسنگرد، به شهر »عاشقان شهادت« شهرت یافت و در وصف رزمندگان مقاوم و 
شهدای عزیز این حماسه مقام معظم رهبری فرمودند اینها فرشته اند، بشر نمی توان 
گفت.در این ایام سالروز شهادت سردار سرافراز شهید حاج خدا کرم در ۲5 آبان که 
خدمات خالصانه این فرمانده مخلص همچنان در ذهن ها باقی و ۲۷ آبان سالروز شهادت 
امیر لشکر عشق، مجاهد نستوه سر لشکر پاسدارشهید مهدی زین الدین و برادر شهیدش 
مجید در تاریخ پر افتخار دفاع مقدس رقم خورده است بنابراین طلیعه بزرگداشت شهادت 
فرماندهان، امیران، سرداران و شش هزار فرشته افلاکی رسته از خاک مقدس قم که 
همه ساله به عنوان یک سنت حسنه ماندگار در این استان مقدس برگزار می شود، بهانه 
ای است برای بازخوانی راه و رسم شهیدان و توجهی برهمگان تا اهتمام ویژه به وظایف 
انقلابی و ملی در جهت و اهداف و آرمانهای انقلاب و خدمت صادقانه به ولی نعمتان نظام 

مقدس اسلامی را سر لوحه عمل آنان قرار گیرد.
*مدیرکلحفظآثارونشرارزشهایدفاعمقدساستانقم

خطیبنمازجمعهتهران:

مسئولاندرمسایلاقتصادیریزبینباشند
امام جمعه موقت تهران گفت: همانگونه که رهبری بارها توصیه کرده اند، مسئولان و 

کسانی که دست اندرکار مسایل اقتصادی هستند ریز بین و جدی باشند. 
آیت الله محمد امامی کاشانی در خطبه های نماز جمعه تهران که در دانشگاه تهران 
برگزار شد، با بیان اینکه مسایل اقتصادی از سوی قوه قضاییه دنبال می شود که البته در 
راس این قوه فقیه عادل قرار دارد، گفت که پیگیری این مسایل با دقت و بر اساس موازین 
فقهی و شرعی انجام می شود و باید از تمام زحماتی که در این راستا کشیده می شود 
تشکر و قدردانی کرد.وی ادامه داد: محاربه تنها با شمشیر کشیدن نیست؛ اختلال در نظام 
زندگی یکی از موارد است که با غارت اموال و بردن اموال، نظام اقتصادی یک کشور را با 
مشکل روبرو می کند.خطیب موقت نماز جمعه تهران گفت:دشمنان جمهوری اسلامی 
به ویژه ترامپ با جنگ رسانه ای و دروغ افکنی می خواهند خودشان را موفق نشان دهند 
در حالی که دنیا می داند ناموفق هستند.امامی کاشانی خطاب به مدیران تصریح کرد: اگر 
کار برای خود کنید و شخصی باشد همان فکر و کار است ولی کار برای اجتماع غیر از 
فکر و عمل چیز دیگر هم می خواهد و آن دلسوزی است و آدم باید دلسوز جامعه باشد.

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اینکه باید خوب عمل کنید تا دنیا بداند 
شیعه چیست و دل آنها هم به سوی ما بیاید، افزود:اعمالمان را تطبیق دهیم و نباید در 
کشوری مثل جمهوری اسلامی ایران اینقدر در مسایل اقتصادی سود جویی شود؛ این 
کلاهبرداری ها، خیانت ها، احتکارها و اینکه اگر جایی خلافی کرد در سکه یا دلار فوری 
قیمت را بالا برد و بعد هم پایین نیاورد اینها کار شیعه نیست.امام جمعه موقت تهران 
افزود:مودت را باید جلب کنیم و امین باشیم و در مسایل اقتصادی اخلال نکنید. در تولید 

خیانت نکنید تولیدتان درست باشد و به مردم عرضه کنید تا گران نشود.

مرتضیمُبلغ:

برخوردارییکجناحازرانت
مانعاجماعملیمیشود

معاون سیاسی وزارت کشور در دولت اصلاحات، مهم ترین موانع گفت وگو و تعامل 
برای وفاق ملی را یکه تازی گروه های افراطی و عدم نیاز جریان اصولگرا به این مسئله 

می داند. 
مرتضی مُبلغ درباره راهکار سیاسی برای برون رفت از شرایط کنونی کشور می گوید: 
مدت های مدیدی است که راهکارها مطرح شده است، اما آنچه اهمیت دارد، عملی 
شدن آن است. به نظر من و بسیاری از صاحب نظران، باید یک اجماع پایدار ملی بر 

سر موضوعات اساسی کشور در سطح حاکمیتی و صاحب نظران سیاسی ایجاد شود.
وی ادامه می دهد: برای تحقق این امر نیز، هیچ راهی جز گفت و گوی سازنده در 
سطح دستگاه ها و مقامات حاکمیت، میان دستگاه ها و نهادهای مختلف مردمی و میان 
اقشار و جریان های مردمی وجود ندارد. گفت و گو بر سر چالش ها و مسائل اساسی 

کشور باید در این سه سطح ادامه پیدا کند تا ان شاءالله بتوانیم به اجماع ملی برسیم.
معاون سیاسی وزارت کشور در دوره اصلاحات، در پاسخ به این پرسش که با وجود 
تأکید جناح های سیاسی بر اهمیت وفاق ملی، موانع آن چیست، می گوید: به نظر من 
دو مانع عمده وجود دارد. یک اینکه اگر بگوییم دو جناح سیاسی مهم در کشور وجود 
دارد -که به نظر من جناح های دیگری هم وجود دارند- جناح سیاسی اصولگرا نه تنها 
در احزاب بلکه در هیأت حاکمه هم به این نیاز نرسیده اند و نگاه های آن ها مبتنی بر 
واقعیت نیست و عمدتاً با تأخیر به ضرورت ها و واقعیت های اجتماعی پی می برند. گاهی 
این تأخیرها آن قدر طولانی می شود که زمان آن می گذرد و خاصیت لازم را نیز ندارد. 
با این حال ما امیدواریم هرچه سریع تر به این مهم پی ببرند.وی با بیان اینکه دلیل عدم 
نیاز این گروه به وفاق اجتماعی، برخورداری از رانت سیاسی و اجتماعی است، تصریح 
می کند: از این جهت تصور می کنند همه چیز برای آن ها در انتخابات و انتصابات فراهم 
است. در حالی که اگر بدانند عدم توجه به موضوعات مهم ملی منجر به وضعیت کنونی 
کشور و شکاف عمیق میان دولت و ملت شده است، به ضرورت تعامل و گفت و گو پی 
خواهند برد.مبلغ می افزاید: مانع دوم، یکه تازی گروه های افراطی است. چراکه از مواهب 
و رانت های گستره ای در حوزه های سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی برخوردارند 
و اجازه نمی دهند آرامش تعادل در کشور شکل بگیرد. به همین دلیل با غوغاسازی و 

جریان سازی مانع شکل گیری گفت و گو می شوند.

محسنرهامی:

حلمسائلبینالمللی،آشتیملیوجلب
اعتمادعمومیازاولویتهایکشوراست

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: حل مسائل بین المللی کشور، جلب اعتماد 
عمومی، آشتی ملی و تقویت انسجام ملی از اولویت های کشور در شرایط فعلی است.

محسن رهامی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به مشکلاتی که در اثر اعمال 
تحریم های آمریکا بر مردم وارد می شود اظهار کرد: مسئولان کشور برای حل این 
مشکلات باید مسائل کلان بین المللی را با کشورهای تاثیرگذار از طریق مذاکره حل 
کنند. باید منافع کلان ملی بر منافع شخصی اولویت داشته باشد و مذاکره با یک 
دولت خارجی به عنوان سازش کاری تلقی نشود.وی ادامه داد: کشورهایی مثل ژاپن 
یا ویتنام پس از پایان جنگ با روش های صحیح مذاکره توانستند شرایط بعد از جنگ 
را به یک فرصت تبدیل کرده و با همکاری های بین المللی مشکلات خود را حل 
کنند. کشور چین نیز در عین داشتن شعارهای انقلابی و وفاداری به مائو، به تدریج 
در مسائل اقتصادی و سیاسی توانست با شرایط جدید بین المللی کنار بیاید و امروز به 
دومین اقتصاد بزرگ دنیا تبدیل شده است و حتی ممکن است در آینده ای نزدیک 
به قدرت اول اقتصادی جهان تبدیل شود.این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه 
حفظ انسجام داخلی یکی دیگر از اولویت های کشور است خاطرنشان کرد: هر موضع 
گیری که موجب اختلاف یا چند قطبی شدن جامعه شود به ضرر کشور خواهد بود 
و باید از آن جلوگیری کرد.  در شرایطی که دشمن به کشور فشار وارد می کند باید 
در داخل خانواده آشتی به وجود آید و انسجام ملی تقویت شود. کسانی که در شرایط 
بعد از انتخابات ۸۸ یا دی ماه 9۶ به دلایل سیاسی محکوم شده اند آزاد شوند. دولت 
باید با افرادی که به موال عمومی آسیب نزدند یا دست شان به خون کسی آغشته 
نیست با اغماض و بزرگواری برخورد کرده و آنها را آزاد کنند. مردم باید در این شرایط 
احساس کنند همه در کنار هم هستند.این عضو انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها 
در ادامه خاطرنشان کرد: سال آینده انتخابات مجلس در پیش روست باید  هر کسی 
که محکومیت قطعی قضایی که مانع ورود او به مجلس شود، را ندارد، اجازه حضور در 
انتخابات داشته باشد. روش های نظارت بر انتخابات باید اصلاح شود تا کشور از همه 

سرمایه های خود بهره برداری کند.

علیصوفی:

اصلاحطلبانهیچگاهنبایددرانتخابات
لیستحداقلیارایهدهند

دبیر کل حزب پیشرو اصلاحات اظهار کرد: معتقدم اصلاح طلبان هیچ گاه نباید 
در انتخابات لیست حداقلی ارایه دهند، باید موانع برداشته شود تا بتوانیم کاندیدای 

حداکثری خود را معرفی کنیم.
علی صوفی در نشست خبری با اصحاب رسانه به بیان آخرین وضعیت انتخاب 
استانداران از سوی دولت تدبیر و امید اشاره و گفت: متاسفانه جایگاه استانداران  پس 
از دوره احمدی نژاد فراموش شده و هنوز جا نیفتاده است اما باید بدانیم استاندار 
ماموریت بخشی ندارد.وی با بیان این مطلب که استاندار نظارت عالی بر همه دستگاه 
های اجرایی دارد، تصریح کرد: استاندار نماینده عالی دولت است و مسئول امنیت 
استان است.دبیر کل حزب پیشرو اصلاحات در پاسخ به این سوال که آیا دوستان 
اصلاح طلب شما پس از فتنه ۸۸؛ دست به عذر خواهی از ملت ایران و نظانم جمهوری 
اسلامی زدند؟، عنوان کرد: خیر، مگر چه کرده اند که بخواهند عذرخواهی کنند.وی در 
ادامه نشست خبری خود به فعالیت حزب »پیش روی اصلاحات« اشاره و بیان کرد: 
حزب پیشرو اصلاحات از سال ۷۶ پایه گذاری شد اما در زمان احمدی نژاد نتوانست 
مراحل قانونی را برای تبدیل شدن به یک حزب شناسنامه دار را بگیرد اما در دولت  
روحانی مجوزهای لازم برای فعالیت های رسمی این حزب اخذ شد.صوفی با تاکید 
بر اینکه این حزب به هیچ عنوان وابستگی حاکمیتی ندارد ادامه داد: با وجود اینکه 
نمایندگان مجلس را احزاب به مجلس می فرستند اما متاسفانه سال هاست که شاهد 
هستیم مجلس ما حزبی نیست.وی ادامه داد: باید در راستای فرهنگ سازی برای انجام 
کارهای تشکیلاتی و حزبی اقدامات موثرتری را انجام دهیم تا حزب جایگاه خود را در 
جامعه پیدا کرده و ما نیز وظیفه داریم در این راستا زمینه را برای رشد جوانان و ورود 

آنان به قدرت را مهیا کنیم.

شهردارمنتخبتهران:

آلزایمرراازمردمپایتختمیگیریم
پیروز حناچی شهردار منتخب اعضای شورای اسلامی شهر تهران در دوره پنجم 
تصریح کرد: مردمی که تاریخ خود را فراموش کنند به آلزایمر مبتلا می شوند و نوید 

می دهم یکی از وظایف شورا و شهرداری این است که آلزایمر را از مردم بگیریم. 
وی در مراسم رونمایی از مجموعه کتاب تهران نگاری در محل سازمان اسناد و 
کتابخانه ملی اظهارداشت: حدود سه هفته پیش در جلسه ای یک استاد آلمانی و مدیر 
شرکت معروف جهانی حضور داشت و می گفت که مردمی که تاریخ خود را فراموش 
کنند به آلزایمر مبتلا می شوند.وی تاکید کرد: برای درس گرفتن از تاریخ باید کاری 
کنیم که علم تاریخ توسعه یابد و نوید می دهم تولید اسناد تاریخی مشابه مجموعه 
تهران نگاری را دنبال خواهیم کرد تا آلزایمر از مردم تهران دور شود.حناچی یکی از 
محاسن این اقدام را الگوبرداری سایر استان ها از آن عنوان و بیان کرد: همچنین در 

آینده نزدیک فیلمی درباره خیابان لاله زار پایتخت تولید و منتشر خواهد شد.

عضوفراکسیونزنان:

ورودزنانبهورزشگاههاادامهمییابد
یک عضو فراکسیون زنان مجلس می گوید: ورود زنان به ورزشگاه ها به شکل 

تدریجی و با اولویت بازی های ملی ادامه می یابد. 
فاطمه ذوالقدر درباره اینکه آیا حضور زنان در ورزشگاه ها از این پس ادامه خواهد 
داشت یا نه، می گوید: قرار است این رویه ادامه داشته باشد. قطعاً این رویه تدریجی 
ادامه خواهد یافت و اولویت با بازی های ملی است. در حال حاضر زنان در بازی های 
بسکتبال و والیبال نیز حضور می یابند.وی در پاسخ به اینکه آیا این برای بازی های 
داخلی و باشگاهی نیز صادق است، تصریح می کند: به شکل تدریجی بله. به هر حال 
این موضوع تا حدی نیاز به فرهنگ سازی دارد. اما قطعاً این مسئله از اولویت های وزارت 
ورزش و معاونت زنان ریاست جمهوری است.نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس 
درباره اینکه آیا مجوزی برای حضور زنان در ورزشگاه های شهرهایی به غیر از تهران هم 
صادر شده است، می گوید: زمانی که این موضوع بخشنامه شود و شورای تأمین استان 
ابلاغ کند، باید از آن پیروی کنند. درمجموع، اگر شورای تأمین استانی مجوز حضور 
زنان در ورزشگاه ها را صادر و امنیت آن ها را تأمین کند، مانعی برای حضور زنان وجود 

ندارد. چراکه هیچ ماده قانونی که زنان را از ورود به ورزشگاه ها منع کند، وجود ندارد.

فرمانده کل ارتش گفت: ارتش و  سپاه 
دولبه برنده شمشیر ولایت هستند که 
توانسته اند در هم افزایی با هم، امنیت را 

برای کشور به ارمغان آوردند. 
امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی 
رو پنجشنبه در مراسم هفتمین سالگرد 
افزود:  مقدم  طهرانی  سردار  شهادت 
استحکام بخشی به قدرت دفاعی و  ارتقای 
توان بازدارندگی تلافی جویانه، جزو اهدافی 
است که تحت فرماندهی رهبر انقلاب و  

تعامل تحقق پیدا می کند.
وی خاطرنشان کرد: ارتش و سپاه ید 
واحده ای هستند که بر سر هر دشمنی 
بر نخواهد خواست؛  او  از جا  آید،  فرود 
قالب ولایت آلیاژی مستحکم از نیروهای 
مسلح ساخته و ارتش و  سپاه دولبه بُرنده 
شمشیر ولایت هستند که توانسته اند در 
هم افزایی با هم، امنیت را برای کشور به 
اظهار  ارتش  آوردند.فرمانده کل  ارمغان 
داشت: شهیدان از مصادیق شجره طیبه اند 
که ریشه آنها در ایمان به خدا و اعتقادات 
اسلامی و دینی ما است و نتایج و برکات 
کار آنها به اقصی نقاط آسمان ها و  زمین 
برکات  و  آثار  ما هر زمان  و  سرکشیده 
کار آنها را می بینیم.وی افزود: شهیدان 
طهرانی مقدم و  کاظمی از مصادیق شجره 
طیبه بودند که در جنگ اراده ها پیروز 
شدند و پرچم فتح را در آخرین خاکریز 
سرزمین های اشغالی کوبیدند تا پیروزی 
نهایی را محقق کنند.سرلشکر موسوی 
ادامه داد: اراده انسان های بزرگ فقط تا 
وقتی که زنده هستند نافذ نیست، بلکه 

اراده شهدا پس از آنان نیز زنده است و  
جامعه،  کشور و  ملتی که راه شهدا را ادامه 

می دهد، حیات واقعی دارد و زنده است.
فرمانده کل ارتش تصریح کرد: اصل 
نیروی هوا فضا هم، یکی از ثمرات شجره 
طیبه شهیدان است، نیرویی که نام آن 
صاعقه وحشت برای دشمنان و سحاب 
رحمت برای دوستان است. این نیرو هر 
زمان به اذن خدا ثمره جدیدی را برای 
جبهه مقاومت به ارمغان می آورد، ایران به 
نام شهیدان سربلند شد و به دیگران هم 

حیات داد.
وی با اشاره به دوران پس از  پایان دفاع 
مقدس، گفت: پس از این دوران، ایران 
 و جبهه مقاومت با تهدیدات گوناگونی 
مواجه بوده است، فتنه داعش در عراق و  
سوریه، کشتار مردم یمن، جنگ  روانی در 
فضای مجازی و تحریم های ناجوانمردانه، 
به وجود  ایران  برای  را  زیادی  تهدیدات 

آورد، اما ایران مسیر پیشرفت را با سرعت 
طی کرد و امروز در جایگاه تعیین کننده 

در منطقه ایستاده است.
سرلشکر موسوی بیان کرد: شکست 
رژیم  صهیونیستی و شکست داعش و 
نیز مقاومت یمن نشان از نفوذ گفتمانی و 
پیشرفت ژئوپلیتیک ما و ناکامی و  شکست 
دشمنان ایران دارد، امروز می توانیم ادعا 
کنیم که عصر هژمونی آمریکا در غرب 
آسیا به سر آمده و عصر پیشکامی اسلام 
و  ایران فرا رسیده است، امروز غرب آسیا 
تبدیل به نمایشگاه بزرگی از شکست های 
آمریکا شده که تنها بخشی از آن، ثمره 

خون شهیدان است.
ارتش، پیام شهیدان را  فرمانده کل 
حرکت تا تحقق تمام آرمان های انقلاب 
در  آمریکا  کرد:  نشان  و  خاطر  دانست 
چارچوب مداخله از دور سعی می کند با 
حضور غیر قانونی در سوریه بر تحولات 

برخی  امروز  بگذارد،  تأثیر   منطقه 
قرون  دولت های  با  منطقه  کشورهای 
وسطایی و به راه انداختن جنگ در یمن 
و  حمایت از تروریست ها به دنبال انحراف 
افکار عمومی از عدم مشروعیت خود و 

دنبال کردن رویاهای صدام گونه هستند.
وی با بیان اینکه رژیم نجس و  پلید 
صهیونیستی که همواره با جنگ  به دنبال 
تثبیت موقعیت خود بوده است با شرارت 
خود در سوریه و غزه تلاش می کند روند 
نابودی اش را کُند کند، اظهار داشت: این 
به دنبال  اعراب،  با  ایجاد رابطه  با  رژیم 
ایران است و در  گسترش تهدید علیه 
این بین گروه های تروریستی هم مانند 
سرعت گیر در سر راه مقاومت هستند، بر 
ما است که با هوشیاری راهبردی بر توان 
دفاعی خو د بیافزاییم.فرمانده کل ارتش با 
بیان اینکه امروز دشمنان ضعیف تر از هر 
زمانی هستند، گفت: آمریکای ترامپ تمام 
دستاوردهای آمریکا در حوزه حقوق بشر 
را نابود کرده است، رژیم صهیونیستی از 
ناکارآمدی گنبد پنبه ای خود سر خورده 
شده، اما حرکت برای تحقق آرمان های 
انقلاب و ایجاد تمدن بزرگ اسلامی هر 

روز  شتاب بیشتری می گیرد.
امیر موسوی ادامه داد: نیروهای مسلح 
ایران با قرار گرفتن در تراز انقلاب اسلامی 
همانطور که در دهه هفتاد مانع از بلعیده 
شدن منطقه توسط آمریکا شدند، امروز  
هم نقش مهمی در پیشبرندگی نظام 
دارند و  ما باید بتوانیم حصاری امن برای 

کشور و نظام با شیم.

عضو کمیسیون اصل نود مجلس هشتم تاکید کرد: متاسفانه در کشور ما تحقیق 
و تفحص    ها یا به نتیجه نمی    رسد یا اگر به نتیجه رسیده، بازده قابل قبولی به اندازه آن 
انعکاس خبری و هزینه    ای که صورت گرفته و وقتی که از مجلس گرفته است، ندارد. 
متاسفانه شما تاریخ تحقیق و تفحص    های مجلس را ببینید معمولا عقیم مانده است یا 

حاصلی نداشته است. 
سید فاضل موسوی در گفت     وگو با ایلنا، درخصوص ضرورت تحقیق و تفحص از 
مجلس شورای اسلامی گفت: یکی از موضوعاتی که می       تواند مجلس را پویا نگه دارد و 

اعتماد مردم را جلب کند، شفافیت این نهاد است. 
وی ادامه داد: در مجلس نهم بیش از ۱3۰ تحقیق و تفحص تصویب شده است. 
میانگین هر تحقیق و تفحص حدود 35۰ تا 4۰۰ ملیون تومان هزینه دارد. تنها از این 
بیش از ۱3۰ تحقیق و تفحص، احتمالا تعداد تحقیق و تفحص های به نتیجه رسیده به 
تعداد انگشتان است که گزارش شده و جمع     بندی شده است. با این وجود باید دید حاصل 

این اندک گزارش هم چه بوده و کدام مشکل را حل کرده است.
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران به مشکلات تحقیق و تحفص ها در کشور اشاره 
کرد و اظهار داشت: متاسفانه در کشور ما تحقیق و تفحص    ها یا به نتیجه نمی    رسد یا اگر 
به نتیجه رسیده، بازده قابل قبولی به اندازه آن انعکاس خبری و هزینه    ای که صورت گرفته 
و وقتی که از مجلس گرفته است، ندارد. متاسفانه شما تاریخ تحقیق و تفحص    های مجلس 

را ببینید معمولا عقیم مانده است یا حاصلی نداشته است. 
موسوی با بیان اینکه من فکر می   کنم اگر این عزم در نمایندگان باشد که بتوانند خود 
را از طریق تحقیق و تفحص آسیب    شناسی کنند، حرکتی عاقلانه است که البته نباید تنها 
در حد حرف باشد، تصریح کرد: قطعا بدانید اگر مجلس بتواند خود را در معرض دید مردم 

قرار دهد، برای پویایی و استحکام حیات عقلی و حکمرانی مجلس مفید خواهد بود اما در 
صورتی که عقیم و ابتر نماند و فقط هزینه نشود. مردم باید بدانند کسانی که به مجلس 

فرستاده     اند آنقدر صداقت دارند که حتی حاضر به نقد خود هستند. 
وی با اشاره به حساسیت افکارعمومی درخصوص هزینه   های صورت گرفته در مجلس 
و لزوم توجه به این مهم خاطرنشان کرد: ریل حرکت مجلس در حوزه هزینه    ها به گونه    ای 
به خصوص در این چند سال اخیر گذاشته شده که این ریل را به راحتی نمی     توان 
برگرداند. برای مثال وقتی نماینده   ای چند میلیارد هزینه می    کند تا وارد مجلس شود، 
قانع نخواهد شد تا خانه   ای با هزینه کم اطراف بهارستان تهیه کند تا در هزینه اقامت 

نمایندگان صرفه   جویی شود.
این نماینده ادوار مجلس افزود: متاسفانه نه تنها در مجلس که در خیلی از نهادها 
ما مسائل مالی را رها کرده    ایم و هزینه کردن از بیت   المال خیلی راحت شده است؛ در 
صورتی که هزینه کردن از بیت   المال خیلی حساس است و نقدهای جدی در این رابطه 
وجود دارد. در حال حاضر ما یکی از فربه  ترین و در عین حال یکی از کم   بازده  ترین و 

پرهزینه   ترین دولت  های دنیا را داریم.
موسوی با تاکید بر اینکه نزدیک ۷5 درصد بودجه کشور صرف امورات بسیار عادی 
و جزئی می   شود که در کشورهای دیگر با یک پنجم یا یک دهم این هزینه کشور را 
اداره می   کنند، ابراز داشت: هزینه   کرد زیاد مشکل یکجا و دوجا نیست بلکه باید یک اراده 
سیاسی در حاکمیت وجود داشته باشد تا این مساله رفع شده و یک خانه   تکانی در این 
حوزه صورت بگیرد.وی اضافه کرد: البته مجلس یک نهاد رکنی و پایه   ای است و اگر این 
نهاد بتواند خودش را اصلاح کند قطعا می  توان به تغییر قوه مجریه و قوه قضائیه امیدوار 

بود تا قوای پر حاصلی داشته باشیم.  

فرماندهکلارتش:

ارتش و  سپاه دولبه برنده شمشیر ولایت هستند 

موسویعضوکمیسیوناصلنودمجلسهشتم:

تحقیقوتفحصهادرکشوربهنتیجهنمیرسد

اخبــار سرمقاله

یادداشت 

خبــر

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره 
به یاوه گویی های رژیم آل سعود علیه کشورمان گفت: 
عمدتاً  رژیم  این  مقابل  در  اسلامی  انقلاب  پاسخ های 
غیررسانه ای و غیرعلنی و به صورت چراغ خاموش، مخفی 

اما دردناک برای آن هاست.
سردار جعفری در حاشیه کنگره 3۰۰۰ شهید استان 
با خبرنگاران در پاسخ به خبرنگار  قزوین در نشست 
ایسنا مبنی بر بهترین پاسخ به عهدشکنی های آمریکا 
چیست تأکید کرد: بر اساس اقرار مسئولان و کارشناسان 
است؛  روبه زوال  حاضر  حال  در  آمریکا  آمریکایی، 
آمریکایی ها به حربه های مختلفی برای سرنگونی انقلاب 
اسلامی متوسل شده اند اما تمامی آن ها ناکارآمد بوده و 

به نتیجه نرسیدند.
وی افزود: در حال حاضر آن ها به حربه های تحریمی 
به عنوان آخرین ابزار خود برای فشار بر ایران متوسل 
شده اند که این حربه نیز به مانند تهدید، جنگ ۸ ساله، 
تحریم های فرهنگی و سیاسی، ناامنی های به وجود آورده 

شده به شکست منجر خواهد شد.
تأکید  اسلامی  انقلاب  پاسداران  فرمانده کل سپاه 
کرد: تهدیدهای دشمنان در عرصه های مختلف ادامه 
دارد با این حال آن ها به شدت از تحریم نظامی و جنگ 

علیه ایران پرهیز می کنند چراکه این اقدام آن ها به ضرر 
انقلاب  بیان کرد: تجربه 4۰ سال  خودشان است.وی 
اسلامی که به برکت خونه شهیدان به دست آمده نشان 
می دهد مقاومت و ایستادگی رمز پیروزی ما است لذا 
باید همه ما به ویژه مسئولان گوش های خود را بازکرده 

تا بتوانند رسالت شهیدان و پیام رسانی ها آن ها بشنوند.
توخالی  دشمن  تحریم های  کرد:  تأکید  جعفری 
نمی توانند  غلطی  هیچ  دشمنان  و  است  پوشالی  و 
بکنند که این نکته در شکست های پی درپی آن ها در 
برنامه ریزی هایشان مشهود است و تحلیل های مقامات 
آمریکایی نوید شکست حربه تحریم علیه ایران را می دهد.
بهعنوان سوریه در ایران نیروهای حضور *

نیروهایحافظصلح
نیروهای  بر حضور  مبنی  به سوالی  پاسخ  در  وی 
ایرانی در سوریه بیان کرد: تمامی کسانی که در سوریه 
حضور دارند به صورت داوطلبانه حاضر شده اند و بیشتر 

حضورشان مستشاری است.
این مسئول اعلام کرد: با توجه به مذاکرات صلحی که 
در حال انجام است دولت سوریه از ایران درخواست کرده 
تا یگان هایی را به عنوان حافظان صلح در منطقه ادِلب و 

شمال غرب حلب سازمان دهی کند.

وی ادامه داد: در حال حاضر در سوریه درگیری وجود 
ندارد و قرار است نیروهای به صورت محدود در این منطقه 

به عنوان نیروهای حافظ صلح مستقر شوند.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره 
به یاوه گویی های رژیم آل سعود علیه کشورمان عنوان 
کرد: علت این یاوه گویی ها این است که رژیم آل سعود 
از مجموع حرکات جمهوری اسلامی در منطقه به شدت 
ناراحت است چراکه این حرکات موجب مقاومت و بیداری 

ملت های منطقه شده است.
وی اشاره کرد: آل سعود از توفیقات ایران در منطقه 
به ویژه سوریه، عراق و لبنان به شدت بهم ریخته و با 
حرکات انفعالی خود می خواهد واکنش خود را نشان دهد 
با این حال پاسخ های انقلاب اسلامی در مقابل این رژیم 
عمدتاً غیررسانه ای و غیرعلنی و به صورت چراغ خاموش، 

مخفی اما دردناک برای آن هاست.
و  عربستان  دولت  کرد:  تأکید  پایان  در  جعفری 
دولت های مرتجع منطقه پاسخ بسیاری از یاوه گویی های 
خود را دریافت کردند و برخی را نیز به زودی دریافت 
خواهند کرد، این پاسخ ها که گاه قابلیت رسانه ای شدن 
ناراحتی  ندارد به شدت آن ها را می سوزاند و موجبات 

هرچه بیشتر آن ها را فراهم می کند.

فرماندهکلسپاهپاسدارانانقلاباسلامی:

پاسخهایمابهآلسعودچراغخاموشامادردناکاست

فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه هیچ راهی 
برای نجات کشور جز اصلاحات وجود نداردگفت: اصلاح 
طلبان همه امروز قبول دارند که سال ۸4 اشتباه کردند 
به دلیل اختلاف با چهار نامزد یعنی آقایان هاشمی، 
معین، کروبی و مهرعلیزاده وارد انتخابات شدند. این 
اشتباه قطعا در ۱4۰۰ تکرار نمی شود و اصلاح طلبان 

به یک وحدتی خواهند رسید.
 این روزها اصولگرایان با یک اعتماد به نفس خاصی 
درباره انتخابات مجلس و ریاست جمهوری آینده سخن 
می گویند، گویی نشانه هایی دیدند که همچون سال 
های ۸۱ تا ۸4 دومینووار یکی پس از دیگری کرسی 
های قدرت را به دست بگیرند و اصلاح طلبان را در 
حاشیه قرار دهند. آنها به وضعیت اقتصادی کشور اشاره 
می کنند آن را پاشنه آشیل رقیب و نقطه قوت خود 
برای نبرد تبلیغاتی در زمان انتخابات می دانند. اما آیا 
این باور اصولگرایان مورد تأیید اصلاح طلبان هم است؟

حسین انصاری راد در واکنش به تحلیل هایی که 
یأس و ناامیدی مردم از اصلاح طلبان را متأثر از عملکرد 
شورای شهر تهران، دولت و فراکسیون امید مطرح 
می کنند به نامه نیوز گفت: این تحلیل ها که مردم از 
اصلاح طلبان ناامید شدند و در انتخابات مجلس شورای 

اسلامی و ریاست جمهوری به سمت اصولگرایان گرایش 
پیدا می کنند بسیار اشتباه است.

امتحان  اصولگرایانه  داد: سیاست های  ادامه  وی 
خودش را پس داده و مردم به این رویکرد سیاسی رأی 
نخواهند داد. اصولگرایان باید تجدیدنظری در سیاست 
های خود اعمال کنند تا مردم بررسی کنند که آیا 
جایگاهی در مدیریت کشور برای اصولگرایان وجود دارد 
یا خیر. هم اکنون نیرویی که مردم با وجود ضعف هایش 
همچنان به آن تکیه دارند و به عملکردش امیدوارند 

جریان اصلاحات است.
اشتباه سال ۸4 را دیگر تکرار نخواهیم کرد

انتخابات  در  طلبان  اصلاح  موقعیت  درباره  وی 
مجلس و ریاست جمهوری آینده افزود: در انتخابات 
رقابتی قطعا اصلاح طلبان پیروز هستند و جایی برای 

اصولگرایان وجود ندارد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با رد این تحلیل که 
جریان اصلاحات در شرایط سال های ۸۱ تا ۸4 قرار 
دارد که یکی پس از دیگری کرسی های قدرت را به 
رقیب واگذار کرد، یادآور شد: موضوع شورای شهر را 
کنار بگذاریم، در انتخابات مجلس هفتم قبول ندارم که 
اصلاح طلبان رقابت را به اصولگرایان واگذار کردند بلکه 

به زور کرسی ها را از اصلاح طلبان گرفتند.
به علاوه  نفر در سراسر کشور  افزود: 35۰۰  وی 
۸5 نفر از نمایندگان مجلس ششم ردصلاحیت شدند 
بنابراین اصلا میدان رقابتی وجود نداشت که بخواهد 

واگذار شود.
انصاری راد درباره شکست اصلاح طلبان در انتخابات 
ریاست جمهوری سال ۸4، گفت: اصلاح طلبان همه 
امروز قبول دارند که سال ۸4 اشتباه کردند به دلیل 
اختلاف با چهار نامزد یعنی آقایان هاشمی، معین، 
کروبی و مهرعلیزاده وارد انتخابات شدند. این اشتباه 
قطعا در ۱4۰۰ تکرار نمی شود و اصلاح طلبان به یک 

وحدتی خواهند رسید.
این فعال سیاسی اصلاح طلب درباره نامزدهای 
احتمالی این جریان سیاسی گفت: تا انتخابات زمان 
زیادی باقی است و شرایط اجتماعی را باید در همان 
دوره انتخابات بررسی کرد بنابراین از حالا اظهارنظر 
قطعی درباره آنچه در سال ۱4۰۰ می افتد نمی توان 
انجام داد اما باز تأکید می کنم گفتمان اصلاحات 
و  است  جامعه  سیاسی  فضای  بر  غالب  همچنان 
معتقدم هیچ راهی برای نجات کشور جز اصلاحات 

وجود ندارد.

انصاریراد:

هیچراهیبراینجاتکشورجزاصلاحاتوجودندارد

احمدحسینی*

سید عباس عراقچی معاون سیاسی وزیر امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران گفت: با کشورهای اروپایی در 
خصوص مقابله با تحریم های آمریکا گفت و گو و رایزنی 

می کنیم. 
وی که به منظور دیدار و گفت وگو با مقامات ایتالیایی 
به رم سفر کرده بود، گفت: ما بطور فشرده به گفت وگو 
با کشورهای اروپایی در خصوص مقابله با تحریم های 
آمریکا می پردازیم و در ادامه این مشورت ها به لهستان، 

ایتالیا و فردا )جمعه( به اسپانیا سفر می کنم. 
اروپایی  مقامات  با  دیدار  در  کرد:  تاکید  عراقچی 

همچنین در باره برقراری مکانیسم های مالی، هماهنگی 
در خصوص مسائل برجام و منطقه که از اهمیت زیادی 
برخوردار است، گفت و گو می کنیم. معاون سیاسی 
وزیر امور خارجه کشورمان افزود: در سفر به کشورهای 
اروپایی با همتایان خود دیدار می کنم و در ایتالیا نیز با 
دبیر کل وزارت خارجه، روسای کمیسیون های سیاست 
خارجی مجالس سنا و نمایندگان و در پایان نیز با وزیر 

امور خارجه واتیکان دیدار خواهم کرد. 
مکانیسم  نشست  در  شرکت  برای  که  عراقچی 
سیاسی مشورتی معاونین وزرای خارجه ایران و ایتالیا 

به رم سفر کرده است، صبح پنجشنبه )به وقت محلی( 
از خبرنگاران رسانه  با جمعی  نیز در صبحانه کاری 
های گروهی و پژوهشگران ایتالیایی، مواضع جمهوری 
اسلامی ایران را در خصوص برجام و وضعیت همکاری 
با اروپا و ایتالیا تشریح کرد و گفت: جمهوری اسلامی 
ایران به تعهداتش در چارچوب برجام عمل کرده است 
و از اتحادیه اروپا انتظار داریم در کنار عمل به تعهدات 
سیاسی به تعهدات اقتصادی خود در برجام عمل کند 
چرا که تاکنون اقدامات اتحادیه اروپایی هنوز به راه حل 

های عملیاتی منجر نشده است. 

معاونسیاسیوزارتامورخارجه:

اروپاگامهایعملیاتیبرایحفظبرجامبردارد

غلامعلیجعفرزاده*
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اقتصادی

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 

فاصلهتلخیبینمعیشتودستمزدکارگراناست
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: بین معیشت و دستمزد کارگران فاصله تلخی است 

و باید این شکاف را با حمایت بیشتر از جامعه کارگری به حداقل برسانیم. 
محمد شریعتمداری در نخستین جلسه شورای عالی کار  بیان کرد: کارگران، بازنشستگان 
کشوری و لشگری، کارمندان دولت، کارگران ساختمانی و روزمزد و سایر قشرها به سبب 
افزایش قیمت با مشکلاتی روبرو می شوند و تفاوت تغییر سطح قیمت ها با میزان حقوق 
در گروه های آسیب پذیر زیر پوشش نهادهای حمایتی مشکل سازتر است که باید برای 

آنها نیز کاری کرد. 
شریعتمداری یادآوری کرد: در آغاز دولت یازدهم هر فرد زیر پوشش نهادهای حمایتی ٥٠ 
هزار تومان دریافت می کرد که این رقم در خانواده پنج نفره به ٥٥٠ هزار تومان و با احتساب 
یارانه ٧٠٠ هزار تومان شده است؛ دولت شرایطی فراهم کرده است که خدمات گوناگون 

دیگری نیز ارائه شود.
به گفته وی، »دشمن همواره با تبلیغات منفی سعی می کند که مردم را ناامید کند اما 

خوشبختانه آنان در این زمینه نیز ناکام خواهند ماند«. 
»مردم ثابت کردند به حرف های بدون مبنای دشمن توجه نمی کنند و این، پیروزی برای 
ملت ایران محسوب می شود؛ استواری، صلابت، مقاومت و ایستادگی ملت در برابر زیاده 

خواهی نظام سلطه ثابت کرد همه نقشه هایشان نقش بر آب می شود«.
وی افزود: دشمنان در هیچ یک از اهداف خود در زمینه تحریم ها موفق نمی شوند، البته 
تحریم ها تاثیر خود را بر کسب و کارها می گذارد اما با کمک و همدلی ملت ایران مانند 

گذشته بر مشکلات فائق آمده و پیروز می شویم.
شریعتمداری ابلاغ رییس جمهوری برای ارایه بسته های حمایتی به قشرهای کم درآمد 
را گام اولیه برای حل مشکلات جامعه کارگری دانست و از استادان دانشگاه، نهادهای 
فرهنگی - هنری و رسانه ها خواست برای منافع ملت ایران و یکپارچگی این کشور، همدل 

باشند.
*دولت فاصله درآمد گروههای جامعه را با بسته حمایتی کم می کند 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی  همچنین روزپنجشنبه پس از جلسه ستاد اقتصاد 
مقاومتی استان گلستان گفت که دولت با پرداخت بسته های حمایتی فاصله بین حداقل 

دستمزد و معیشت دهک های پایین و کم درآمد جامعه را با سایر اقشار کاهش می دهد. 
شریعتمداری اظهار داشت: این بسته های حمایتی به فراخور جمعیت خانوارها در اختیار 
افراد تحت پوشش نهادهای حمایتی، کارمندان و بیمه شدگان تامین اجتماعی قرار داده 
می شود. بر اساس مصوبه پنجم آبان ماه هیات وزیران نخستین مرحله اجرای طرح حمایت 
غذایی از اقشار کم  درآمد جامعه توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از 22 آبان ماه آغاز 
شد. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین بیان کرد: این بسته حمایتی در سه مرحله 
و متناسب با وضعیت خانوار بسته های حمایتی بین 100 تا 300 هزار تومان تعیین شده 
است. شریعتمداری افزود: این بسته حمایتی سبد کالایی متنوع با اختیار خرید کالاهای 
گوناگون است که ابتدا به افراد تحت پوشش کمیته امداد، سازمان بهزیستی و یا افرادی که 
در نوبت پیوستن به این سازمانها هستند، تعلق می گیرد. وی ادامه داد: علاوه بر آن همه 
افراد با حقوق کمتر از 3 میلیون تومان از جمله کارکنان دولت و بازنشستگان در راستای 
اجرای این بسته حمایتی از افزایش حقوق متوسط 200 هزار تومانی در ماه بهره مند می 
شوند.  وی گفت: بسته حمایتی دیگر مورد نظر دولت به کارگران ساختمانی، رانندگان، 
زنبورداران، صیادان و دیگر بیمه شدگان تامین اجتماعی تعلق خواهد گرفت که این افراد با 
تایید مراجع ذیصلاح و با اثبات درآمد کمتر از 3 میلیون تومان در ماه از این کمک متوسط 

زیر 200 هزار تومان دولت بهره مند خواهند شد.

وزیر صنعت در نشست کارگروه بررسی تامین مواد اولیه پوشاک:

بخشیازصندوقتوسعهملیبرایآرامشبازار
اختصاصیافتهاست

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: با عنایت مقام معظم رهبری و دولت مبالغی از صندوق 
توسعه ملی برای رونق تولید و آرامش بازار کنارگذاشته شده است که باید مورد استفاده قرار 

گیرد.
رضا رحمانی روز پنجشنبه در جلسه کارگروه بررسی تامین مواد اولیه پوشاک در تهران 
با بیان اینکه دولت اهتمام بسیار به تامین کالاهای مورد نیاز مردم دارد بر بهره گیری از 
ظرفیت های اصناف در کشور تاکید و بیان کرد: اصناف باید خود را برای بهبود وضعیت 

بازار آماده کنند. 
وی ادامه داد: سازمان حمایت از مصرف کننده یا تعزیرات حکومتی داریم اما در کنار آنها 

باید توجه ویژه ای نیز به اتاق اصناف شود زیرا بازار آرام به نفع اصناف و تولیدکننده است. 
به گفته وزیر صنعت تامین بازار از دغدغه های ملی دولت و شخص رئیس جمهوری است 
و همه تلاش ها به کارگرفته شده تا کالاهای مورد نیاز مردم در بازار بدون مشکل تامین شود. 
رحمانی با قدردانی از کارگروه تامین مواد اولیه پوشاک با بیان اینکه از این کارگروه حمایت 
کامل می کنیم بیان کرد: از اقداماتی که از انجام آن بسیار خشنود شدم نحوه فعالیت 
اتحادیه پوشاک و سایر اصناف مرتبط ازجمله بازار تهران بود که برای تامین مواد اولیه اقدام 

به تشکیل کارگروه کردند تا از این طریق مشکلات مربوط به حوزه خود را برطرف کنند. 
وزیر صنعت ادامه داد: در زمینه نظارت بر تامین مواد اولیه از طریق کارگروه هیچگونه 
محدودیتی وجود ندارد و وزارتخانه از آن حمایت می کند.  رحمانی با استقبال از همکاری 
بازار و اصناف به منظور حل مشکلات بازار گفت: ارزی که دولت تامین می کند براحتی به 
دست نیامده و به همین دلیل مسئولیت سنگینی را بر دوش داریم.  رحمانی همچنین بر 
توسعه صادرات بویژه در شرایط کنونی تاکید و بیان کرد: می توان از فرصت های تحریم 
نهایت استفاده را در ارتقای کیفی تولید و افزایش صادرات به کار گرفت.  وی خاطرنشان 
کرد: بعد از پوشاک، لوازم خانگی جزو ضروری ترین کالاهای مردم محسوب می شود که 
باید به ظرفیت های این بازار نیز توجه ویژه ای شود و نسبت به تشکیل چنین تشکل هایی 

برای آن مذاکره صورت گیرد. 

معاون وزیر کشور :

86هزارطرحعمرانینیمهتمامدرکشور
وجوددارد

معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور با اشاره به وجود 86 هزار طرح 
عمرانی نیمه تمام در کشور، نسبت به تامین اعتبار لازم برای بهره برداری از این طرح ها 

ابراز نگرانی کرد. 
مهدی جمالی نژاد روز پنجشنبه در نشست شورای برنامه ریزی و توسعه چهارمحال و 
بختیاری افزود: با توجه به محدودیت های اعتباری و نوسانات قیمت ارز، تکمیل این تعداد 

طرح نیمه تمام نگران کننده است و استفاده از ظرفیت بخش خصوصی ضروری است.
وی ادامه داد: با این وجود باید با برنامه ریزی های عالمانه و اولویت بندی طرح های 
حیاتی نسبت به تکمیل این طرح ها، گام های عملیاتی برداشته می شود. جمالی نژاد 
اجرای برخی طرح ها را غیرضروری و اتلاف سرمایه دانست و گفت: در بین طرح های نیمه 
تمام طرح هایی وجود دارد که ضرورتی به ایجاد آنها نبوده و اینک یا در حال تخریب هستند 
و یا برای تکمیل توجیه ندارد. معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور، 
جذب سرمایه گذار بخش خصوصی را از مهمترین برنامه های این معاونت برای تکمیل 
طرح ها اعلام کرد و افزود: تلاش می شود بسیاری از طرح ها را به بخش خصوصی و یا 
دستگاه های عمومی از جمله شهرداری ها واگذار کرد. جمالی نژاد با تاکید بر خودداری از 
آغاز طرح های جدید در سال جاری، اظهار داشت: اولویت نخست، تکمیل طرح های مهم 
از جمله پروژه های دهیاری هاست. وی خاطرنشان کرد: در اجرای طرح های عمرانی باید 
به کیفیت، ایمنی و استانداردهای لازم توجه ویژه ای داشت و این امر مستلزم نظارت جدی 
کمیته های مربوطه است. رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی چهارمحال و بختیاری نیز 
در این نشست از وجود یک هزار و 715 طرح نیمه تمام در این استان خبر داد و گفت: برای 
تکمیل این تعداد طرح به 950 میلیارد تومان اعتبار نیاز است. طهمورث الیاسی بختیاری 
تصریح کرد: با توجه به سهمیه بودجه استان پیش بینی می شود این تعداد طرح ظرف 6 تا 
10 سال آینده تکمیل و به بهره برداری برسد. وی همچنین از آغاز عملیات اجرایی 6 طرح 
جدید در استان طی سال جاری خبر داد و گفت: برای تکمیل این تعداد طرح 570 میلیارد 
تومان اعتبار پیش بینی شده است. گفتنی است، هم اکنون 2 هزار و 302 طرح عمرانی 
در حوزه های آب و فاضلاب، حمل و نقل، راهسازی، بهداشت و درمان، هلال احمر و سایر 

حوزه ها در چهارمحال و بختیاری در حال اجراست.

رئیس مرکز ملی فرش ایران:

8۰درصدفرشدستبافایرانصادرمیشود
 رئیس مرکز ملی فرش ایران گفت: فرش ایران پرچم دوم و نماد هویت ایران است و 80 

درصد آن به غرب تا شرق جهان صادر می شود.
فرشته دست پاک در گردهمایی سراسری روسای ادارات فرش دستباف سازمان های 
صنعت، معدن و تجارت سراسر کشور اظهار داشت: 2.5 میلیون نفر در سراسر کشور در 

صنعت فرش دستباف ایران که پرچم دوم و نماد هویت و تمدن ایران است؛ کار می کنند.
وی با بیان اینکه 80 درصد تولیدات فرش ایران صادر می شود؛ افزود: آمریکا اخیرا فرش 
ایران را جزو لیست تحریمی خود قرار داده است؛ با این کار از قلب آمریکا تا اروپا و آسیا ضد 
این عمل آمریکا بلند شده اند که این نشان می دهد که چه اندازه صنعت فرش ایران برای 

صادرات غیرنفتی اهمیت دارد.
رئیس مرکز ملی فرش ایران تصریح کرد: تحریم یکجانبه آمریکا و عدم همراهی دیگر 
قدرت های جهان فرصتی است برای صادرات غیرنفتی ایران و به ویژه فرش ایران است 
تا تولید و اشتغال این صنعت را افزایش دهیم. دست پاک ادامه داد: باید از مناطق آزاد 
و مزیت های رقابتی آن ها برای توسعه صادرات و واردات مواد اولیه تولید فرش استفاده 
کنیم و امیدواریم منطقه آزاد چابهار در این زمینه پیشتاز باشد. رئیس مرکز ملی فرش ایران 
خاطرنشان کرد: مناطق آزاد و به ویژه منطقه آزاد چابهار می توانند در واردات مواد اولیه به ما 

کمک کننند، چراکه واردات مواد اولیه در این مناطق برای صنعتگران ارزان تمام می شود.

کارشناسان اقتصادی می گویند: اقتصاد کشور بر اساس تمرکز در تصمیم گیری 
و اجرا سازماندهی شده و اجازه دخالت نهادهای خصوصی را نمی دهد؛ بنابراین 

شاهد آسیب های جدی همچون فساد در کشور خواهیم بود. 
ایران به   انقلاب اسلامی  پیروزی  از  اقتصادی پس  و  اداری، مالی  تمرکز زدایی 
خصوص پس از پایان جنگ تحمیلی به  عنوان سیاست راهبردی توسعه استان های 
کشور مدنظر قرار گرفت و با ایجاد کمیته برنامه ریزی و سپس شورای برنامه ریزی و 
توسعه استان ها گام های اساسی در جهت گسترش تمرکز زدایی در ایران برداشته 

شد. 
تمرکز زدایی، روشی از مدیریت و حکومت است که در آن اقتدار تصمیم گیری و 

اجرای امور عمومی محلی در اختیار نهادهای محلی قرار می گیرد.
هر چند در دهه های گذشته همواره تلاش شده بخشی از اختیارات دستگاههای 
اجرایی به استان ها تفویض شود اما پیشرفت کار مطلوب نبوده است؛ از این رو نه تنها 
در تدوین سند چشم انداز بیست ساله کشور )ایران 1404( بلکه در تهیه »الگوی پایه 

اسلامی ایرانی پیشرفت« که توسط صاحبنظران و استادان دانشگاهی و حوزوی پس 
از هفت سال تهیه شده و به تازگی رهبر معظم انقلاب آن را به ابلاغ کردند، مورد تاکید 

مجدد قرار گرفته است.
در این سند، افق مطلوب کشور و آرمان های پیشرفت در پنج دهه آینده ترسیم و 

تدابیر ویژه برای رسیدن به این اهداف طراحی شده است.
بند 31 این سند بر »تمرکززدایی در ساختار اقتصادی - مالی کشور با واگذاری 
برنامه ریزی و تصمیم گیری به استان ها و شهرستان ها در چارچوب سیاست های 

ملی« تاکید دارد.
* تمرکز قدرت موجب فساد می شود 

ابوذر ندیمی، کارشناس اقتصادی درباره تمرکز زدایی به ایرنا گفت: حکومت برای 
نگهداشت خود نیازمند عوامل متعددی است؛ نخست اینکه دولت کوچکتر شود تا 

خرج کمتری داشته باشد. 
وی افزود: نباید قدرت در مرکز متمرکز شود زیرا هم دهها آسیب دارد و هم امکان 

بروز فساد را بیشتر می کند.
این نماینده ادوار مجلس افزود: با تمرکز قدرت، بی عدالتی افزایش می یابد و روابط 

افراد تعیین کننده امور می شوند. 
وی تاکید کرد: باید ترکیب شورای برنامه ریزی هر استان و شهرستان را اصلاح و از 
افراد متخصص در این شوراها استفاده کنیم ضمن آنکه باید متناسب با نوع تخصص، 
رأی بدهند و از حداقل قدرت رأی در موضوعاتی که به آنها مربوط نیست، محروم 

شوند. 
ندیمی درباره فواید تخصصی شدن تصمیم ها، گفت: در این صورت تصمیم های 

بهینه اتخاذ می شود زیرا ضرورت ها و نیازها شناخته می شود. 
این کارشناس اقتصادی یادآور شد: با تفویض اختیارات به نهادهای محلی، اعتماد 
و روابط بین حاکم و مردم قوی می شود و مدیران نسبت به کار احساس مسئولیت 

بیشتری می کنند. 
وی تاکید کرد: در شرایط کنونی، کشور نیازمند واگذاری مسئولیت ها و اصلاح 
روش ها در استان ها و شهرستان هاست. البته باید این کار ضابطه مند و با تعریف 

حیطه اختیارات ملی و استانی انجام شود.
* مدیریت کلان اقتصادی اجازه دخالت نهادهای خصوصی را نمی دهد 

»حسن خوش پور«، کارشناس اقتصادی نیز درباره بند 31 تدابیر الگوی پایه 
اسلامی ایرانی پیشرفت به ایرنا گفت: مدیریت کلان اقتصادی کشور بر اساس تمرکز 
در تصمیم گیری و اجرا سازماندهی شده است و اجازه دخالت نهادهای خصوصی 

و محلی را نمی دهد. 
وی افزود: تمرکز هم در زمینه طبقه بندی بخش های اقتصادی، تعاونی و دولتی 
و هم از لحاظ طبقه بندی جغرافیایی وجود دارد و بخش دولتی اجازه عرض اندام، 
تصمیم سازی و تصمیم گیری و مدیریت اقتصادی را به بخش خصوصی نمی دهد. 

این کارشناس اقتصادی اظهار داشت: حتی تمرکز زدایی جغرافیایی نیز در مدیریت 
کلان اقتصادی کشور وجود ندارد. 

وی افزود: شاید یکی از دلایل آن وابستگی ما به درآمدهای حاصل از صادرات نفت 
خام باشد. در جامعه ای که مزیت های مختلفی در نقاط مختلف جغرافیایی وجود 
داشته باشد برای استفاده از این مزیت ها چاره ای جز تفویض اختیار به مناطق 
جغرافیایی را ندارد.  خوش پور ادامه داد: باید از قابلیت های منطقه ای به شکل 
مطلوب استفاده کنیم و برای این منظور چاره ای جز واگذاری اختیارات به استان 
ها نداریم. وی اظهارداشت: به دلیل وابستگی درآمدها به نفت خام و با توجه به اینکه 
نفت ثروت ملی است و تمام تصمیم گیری ها و برنامه ریزی های این بخش طبق 

قانون در اختیار دولت است بنابراین تمرکز زدایی به سادگی امکانپذیر نیست. 

در گفت و گو با کارشناسان اقتصادی مطرح شد

تمرکزگرایی عامل گسترش فساد

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده 

اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002011071 شماره  رای   -1
1391114430002016031 آقای مرتضی مردان فرزند عروجعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 53/53 مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از  2268  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از عروجعلی مردان .)م الف 3662  (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018526 شماره  رای   -2
1396114430002002009 آقای محسن کاویانی فرزند مهدی در سه دانگ 
مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 169/18 
مترمربع پلاک شماره فرعی از  1935  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از وراث نظرعلی افشار .)م الف 3663 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018525 شماره  رای   -3
آقای مهدی شیری فرزند محمود در سه دانگ   1396114430002002008
مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 169/18 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از  1935  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از وراث نظرعلی افشار .)م الف 3664 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002019068 شماره  رای   -4
1392114430002001941 آقای سلطانعلی باباخانی فرزند کرمعلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از 2142/112   اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از اشرف یاسمی نیا .)م الف 3665 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018452 شماره  رای   -5
1395114430002001002 خانم نرگس دهقانی کجانی فرزند صفرعلی در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 78/50 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از 1918/25  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم نیمی از تصرفات سهم الارث و نیمی از آن مالک رسمی.)م الف 3666 (

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002016802 شماره  رای   -6
1396114430002001227 آقای مقدس رهبری فرزند سعیداله در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 126 مترمربع پلاک 
شماره  140 فرعی از  1956  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از  میرکریم آقایی وظیفه.)م الف 3667  (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002017824 شماره  رای   -7
1396114430002001002 آقای مهدی علی بابایی فرزند علی محمد در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 122/80 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از باقیمانده 2520  اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از امید ظهرابی .)م الف 3668 

)
کلاسه  پرونده  به   139460330002017305 شماره  8-رای 
1391114430002002274 آقای رجبعلی گودرزی راد فرزند حسین علی در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 129/67 
مترمربع پلاک شماره 73 فرعی از  2339  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم خریداری طی سند رسمی برابر سند قطعی شماره 11933.)م الف 

) 3669
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018433 شماره  رای   -9
در  محمدرضا  فرزند  قراگوزلو  اکبر  علی  آقای   1392114430002002135
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 90/58 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از 2323   اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از اسداله هندیانی فرزند ابوالقاسم ورثه 
محمدرضا هندیانی .)م الف 3670 (

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002015809 شماره  رای   -10
1394114430002000315 آقای محمدرضا چنعانی فرزند عیسی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 54 مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از 2281   اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از بتول زند .)م الف 3671 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018826 شماره  رای   -11
1396114430002000514 آقای عباس عیوضی اینکی فرزند عیوض علی در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 106/80 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از  2100/1  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محرمعلی سلیمانی .)م الف 3672 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018428 شماره  رای   -12
1396114430002000217 خانم زهرا زائری راغب فرزند محمود در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 56 مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از 1947/211   اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از علی خلیلی .)م الف 3673 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002019787 شماره  رای   -13
1395114430002000598 خانم کبری عیوضی فرزند حمزه علی در دو دانگ 
مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 132 
مترمربع پلاک شماره 363 فرعی از 1878  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی /سند رسمی/مالکیت مشاعی کبری عیوضی نسبت 
به یک دانگ مشاع مالک رسمی و یک دانگ از داود علی وثاقتی خریداری کرده 

است.)م الف 3674 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002019784 شماره  رای   -14
1393114430002000536 آقای داودعلی وثاقتی فرزند حسن آقا در چهار 
دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 
132 مترمربع پلاک شماره 363 فرعی از  1878  اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی /سند رسمی/سند مالکیت مشاعی.)م الف 

) 3675
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002019462 شماره  رای   -15
1395114430002001607 آقای علی احمدی فرزند ابوالحسن در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 80/50 مترمربع پلاک 
شماره 1/246 فرعی از  2302  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسین کرمانی .)م الف 3676 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018783 شماره  رای   -16
در  حسن  فرزند  دهبنه  فزونی  رمضانعلی  آقای   1391114430002004230
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 77/60 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از باقیمانده 2446 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سیدحسین سید امیری.)م الف 

) 3677
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002019460 شماره  رای   -17
1392114430002001846 آقای جعفر خلیفه قلی فرزند اکبر در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 860 مترمربع پلاک 
شماره باقیمانده 2 فرعی از 1739  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی /سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی در دفتر 519 .)م الف 

) 3678
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002019458 شماره  رای   -18
1392114430002001847 آقای حمیدرضا خلیفه قلی فرزند اکبر در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 864/50 مترمربع 

پلاک شماره باقیمانده 2 فرعی از 1739  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی.)م الف 3679 (

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018457 شماره  رای   -19
از  قسمتی  در  ایوب  فرزند  عیوضی  بهراد  آقای   1395114430002000710
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 105 مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از 1978  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از اصغر بختیاری فرزند ولی اله .)م الف 3680 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018124 شماره  رای   -20
1391114430002009324 آقای عین اله فتاحی فرزند محرمعلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 66 مترمربع پلاک 
شماره 585 فرعی از  1953  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از قربانعلی کلهری .)م الف 3681 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018062 شماره  رای   -21
139711443000201214 آقای حمزه داود آبادی فرزند یدالله در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 152/05 مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از باقیمانده 1870 اصلی و باقیمانده 1880/34  اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از محمد عبدالهی 64/83 
مترمربع از پلاک باقیمانده 1880/34 اصلی خریداری نموده است و مالکیت حمزه 

داودآبادی طی سند مشاعی ثبت در دفتر 161.)م الف  3682(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002016996 شماره  رای   -22
1397114430002000618 خانم خدیجه شریفی فرزند علی اکبر در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 65 مترمربع پلاک 
شماره 201 فرعی از 2606  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی مع الواسطه از رجب آخوندزاده و ایران حاصلی هرکدام یک و نیم 

دانگ .)م الف  3683(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002016833 شماره  رای   -23
1396114430002001529 آقای علی ظفری همراه فرزند فدایعلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 128/09 مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از 2209  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سیدعلیرضا تولیتی فرزند علی محمد ورثه علی اکبر 
تولیتی و سید علی اکبر و زهرا و فاطمه تولیتی ورثه مهدی فرزند علی اکبر تولیتی 

.)م الف 3684 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002016883 شماره  رای   -24
در  فرزند حسین علی  یوسفی  بهرام علی  آقای   1391114430002017012
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 81/82 
مترمربع پلاک شماره  424 فرعی از 1878 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی بهرام علی 
یوسفی مالک رسمی نسبت به 70 مترمربع و مع الواسطه از سیدرضا و سیدحسین 
شریفی نسبت به 11/82مترمربع .)م الف 3685( مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه 
مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ 
انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/08/26
 تاریخ انتشار دوم: 1397/09/12
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

نائب رئیس اتحادیه مشاوران املاک  مطرح کرد

رکوددربازارمسکنپسازافزایشقیمتها

نائب رئیس اتحادیه مشاوران املاک گفت: روند رکودی بازار مسکن  تا پایان پاییز همچنان ادامه دارد و 
قیمت ها نیز تغییری نمی کند.

 26 تیرماه  در  بطوریکه  است  گرفته  خود  به  نزولی  روند  مسکن  معاملات  افزود:  عقبایی  حسام 
درصد،مردادماه 36 درصد،شهریور 46 و مهرماه 40درصد کاهش ¬داشته است.

وی رکود حاکم بربازار مسکن را نتیجه افزایش قیمت ها دانست و با اشاره به اینکه براساس آمار، ¬قیمت 
مسکن 83 درصد افزایش پیدا کرده است گفت: در تهران میانگین قیمت مسکن 8 میلیون و 600 هزار 

تومان است یعنی قیمت  یک آپارتمان 50 متری معادل-450 میلیون تومان است.
نائب رئیس اتحادیه مشاوران املاک اضافه کرد: این روند در فصل زمستان متفاوت خواهد بود زیرا در نیمه 
دوم بهمن ماه بدلیل نزدیکی به سال جدید افراد زیادی قصد خرید مسکن را دارند و این امر باعث افزایش 

معاملات مسکن می شود.
نائب رئیس اتحادیه مشاوران املاک تاکید کرد: شرایط بازار مسکن نیز با شرایط بازار ارز تغییر می کند اگر 
بازار ارز ثابت باقی بماند هیچ گونه تغییر قیمتی در بازار نخواهیم داشت اما اگر قیمت ارز روند کاهشی یابد 
یا تغییری نکند پیش بینی می کنیم نیمه اول زمستان 97 یک شکست حبابی در قیمت مسکن در برخی 

نقاط را داشته باشیم .
وی گفت: اگر تغییری در برنامه مسکنی وزارت راه و شهرسازی صورت نگیرد روند رکودی این بازار تا 6 ماه 

اول 98 ادامه دار خواهد بود .
عقبایی برنامه های کوتاه مدتی چون کاهش سود تسهیلات بانکی، مدیریت زمین ، افزایش تسهیلات و 
تکمیل و واگذاری مسکن مهر را از جمله راهکارهای دانست که با اجرایی شدن آنها می توان انتظارداشت به 

مرور در سال 98 شاهد خروج مسکن از رکود باشیم.

طی 7 ماهه امسال؛

صادرات۲۷میلیاردی
کالاهایغیرنفتی

مدیر کل دفتر برنامه ریزی و پژوهش های تجاری سازمان توسعه 
تجارت ایران، تراز تجاری 7 ماهه امسال¬ را مثبت 1 میلیارد¬ دلار 

اعلام کرد.
مهدی بابایی گفت: در ¬هفت ماهه سال جاری کالاهای غیر نفتی 
کشورمان با احتساب میعانات گازی به ارزش 27 میلیارد و 200 
میلیون دلار با 13 درصد رشد صادر شد و همچنین¬ صادرات بدون 
احتساب میعانات گازی به ارزش 24 میلیارد و 284 میلیون دلار با 

22 رشد صورت گرفت.
وی افزود: صادرات کالاهای پتروشیمی با 34 درصد رشد ارزشی 
ارزشی 22  رشد  با  کشاورزی  محصولات  وزنی،  رشد  درصد  و 23 
درصدی و¬ رشد وزنی 20 درصدی و کالاهای صنعتی با 11 درصد 

افزایش وزنی و 21 درصد افزایش ارزشی همراه بوده است.
آمار و پژوهش های تجاری در خصوص وضعیت  مدیر کل دفتر 
صادرات به بازارهای هدف صادراتی ایران گفت: از میان پنج بازار 
نخست هدف صادراتی، عراق با 5 میلیارد و 730 میلیون دلار پیشتاز 

بازارهای صادراتی ایران است. 
همچنین رقم صادرات به چهار کشور دیگر به ترتیب، چین 5میلیارد 
و 379 میلیون دلار، امارات4 میلیارد و 637 میلیون دلار، افغانستان 
1 میلیارد و 872 میلیون دلار و هند 1 میلیارد و 399 میلیون دلار 
خود  به  را  کشور  صادرات  کل  از  درصد  که 70  است  شده  برآورد 

اختصاص داده اند.
بابایی با اشاره به کاهش واردات کالا به کشور ¬بیان کرد: در مقایسه 
با مدت مشابه سال گذشته واردات کالا از لحاظ وزن 9 درصد و از 

لحاظ ارزش 11 درصد کاهش داشته است.
گفتنی است، متوسط قیمت کالاهای صادراتی ایران 404 دلار 
محاسبه شده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 15 درصد رشد 

را تجربه کرده است.

مهدی پازوکی کارشناس مسائل اقتصادی :

راهافزایشدرآمدهایمالیاتیلغومعافیتهااست
افزایش درآمدهای مالیاتی در شرایطی که فروش نفت وضعیت نامطمئن تری نسبت به گذشته پیدا 
کرده است یکی از آن راه هایی است که می تواند باعث جبران هزینه های دولت در بودجه شود؛ در 
این باره یک اقتصاددان معتقد است که برای افزایش درآمدهای مالیاتی نمی توانیم بیشتر از این به 
بنگاه های اقتصادی فشار بیاوریم، بلکه باید سعی کنیم جلوی فرارهای مالیاتی را بگیریم که یکی از 
این راه ها این است که معافیت های مالیاتی را به صفر برسانیم. چالش های پیش آمده در باره کاهش 
فروش نفت ایران در بازارهای جهانی باعث شده تا مسئولان اقتصادی در کشور برای تقویت حوزه های 
درآمدی دیگربه صرافت بیافتند. یکی از این حوزه ها مالیات ها است که در سال های اخیر رشدی 
فزاینده هم داشته  به طوری که در سال گذشته )1396( برای اولین بار در نیم قرن اخیر درآمدهای 
مالیاتی از درآمدهای نفتی هم پیشی گرفت و حدود هفت هزار و 600 میلیارد تومان از درآمدهای 
نفتی بیشتر شد. مهدی پازوکی، کارشناس مسائل اقتصادی با بیان اینکه طبق قانون، بودجه باید 
از محل مالیات ها تامین شود گفت: در ایران نسبت درآمدهای مالیاتی به تولید ناخالص داخلی در 
حال حاضر حدود 7.5 درصد است؛ در حالی که این نسبت در کشور ترکیه 20 درصد و در کشورهای 
حوزه اسکاندیناوی حدود 50 درصد است. او با اشاره به معافیت های مالیاتی و فرار مالیاتی به عنوان 
معضلات حوزه مالیات در کشور اظهار کرد: باید سعی کنیم تا جلوی فرار مالیاتی را از طریق ایجاد 
یک سیستم مالیاتی کارا بگیریم. از طرف دیگر باید سعی کنیم تا معافیت های مالیاتی را صفر کنیم 
و در عوض نرخ مالیات را برای بنگاه های اقتصادی در مناطق محروم به صفر برسانیم. پازوکی ایران 
را بهشت فرار مالیاتی برای دلالان توصیف کرد و گفت: با توصیه های اخلاقی نمی توان جلوی قرار 
مالیاتی را گرفت. این عمل از طریق مبارزه با پولشویی انجام می شود. از طرف دیگر باید به وسیله 
سیستم های مالیاتی درآمدها را رصد و از آن طریق مالیات ها را افزایش داد. او با ذکر یک ضرب المثل 
مصطلح در کشورهای غربی که از مرگ می شود فرار کرد اما از مالیات نه! تاکید کرد که برای حل 
مساله فرار مالیاتی باید مساله امضاهای طلایی را باید از بین ببریم. بسیاری از طریق همین فرارهای 
مالیاتی تونسته اند ثروت های نجومی به دست بیاورند. او در ادامه البته تاکید کرد که در شرایط فعلی 
که اوضاع بنگاه های اقتصادی خوب نیست نباید نرخ مالیات ها را افزایش دهیم چرا  که ممکن است 
باعث ایجاد رکود شود.فرهاد دژپسند، وزیر جدید امور اقتصادی و دارایی اخیرا با تاکید بر اینکه از 
ظرفیت مالیات ها به طور کامل استفاده نمی کنیم، گفته که سهم مالیات در اقتصاد کشور هفت درصد 
است که باید آن را به 10 درصد برسانیم. در چند سال اخیر بخش مالیات عملکرد خوبی داشته است 
اما باید راه های فرار و اجتناب از مالیات بسته شود. شناسایی پایه های جدید مالیاتی و لغو برخی 
معافیت ها موجب افزایش درآمد مالیاتی می شود. مالیات ها باید بدون فشار بر مردم و مالیات دهندگان 

افزایش پیدا کند.
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آغاز دوره تازه زندگی در اصفهان 

علی منصور؛ با ذوب آهن رفت با ذوب آهن 
بازگشت!

بر اساس اعلام باشگاه ذوب آهن علیرضا منصوریان جانشین امید نمازی شد. 
هیئت مدیره باشگاه ذوب آهن در نشست دیروز خود به نتیجه قطع همکاری با امید 
نمازی رسید و روز چهارشنبه  بعد از این نتیجه اعلام کرد سرمربی تیم را به فاصله 24 
ساعت اعلام می کند و در حالی که صحبت از حضور مربیانی چون مجتبی حسینی، 
جواد نکونام و اسکوچیچ در اصفهان بود هدایت تیم به علیرضا منصوریان محول شد. 
مربی ای که البته ابتدای فصل هم گزینه ذوب آهن بود اما باشگاه در یکی دو مورد این 

خبر را رد کرد. 
علیرضا منصوریان در نیمه های راه فصل گذشته از سرمربیگری استقلال برکنار شد 
و جای خود را به شفر داد و بعد از این اتفاق تلخ سکوت را در پیش گرفت تا اینکه امروز 

سرمربی تیم ذوب آهن شد. 
علیرضا منصوریان در فصل اول حضورش در استقلال اگر چه شروع نا امید کننده ای 
داشت اما در ادامه با تکیه بر جوان ها لیگ برتر را به خوبی به پایان برد و نایب قهرمان 
شد. هر چند شکست 6-1 در برابر العین خاطره تلخی را در ذهن استقلالی ها حک 
کرد. دومین فصل حضور او در استقلال نیز با شروع نا امید کننده همراه بود اما این بار 
تدابیر علیرضا منصوریان و دستیارانش نتیجه ای نداد و شعار حیا کن و رها کن چاره ای 
برای باشگاه استقلال باقی نگذاشت که با یکی از محبوب ترین بازیکنان تاریخ باشگاه 
خداحافظی کند و روی به شفر بیاورد. هر چند تاریخ برای شفر هم در حال تکرار است. 
او در فصل اول حضور خود در استقلال خوب بوده اما این فصل شروع نا امید کننده ای 

داشته است. 
 علیرضا منصوریان که مربیگری در لیگ برتر را در تیم پاس همدان شروع کرد در تیم 
ملی امید هم سابقه مربیگری دارد. بازی دادن به کمال کامیابی نیای دو اخطاره در بازی 
با عراق رویای صعود به المپیک را از او گرفت. هر چند در نفت تهران نشان داد به خوبی 

مایه های بزرگ شدن در مربیگری را دارد. 
علیرضا منصوریان و ذوب آهن یک شروع تازه است. او با پاک کردن خاطرات روزهای بد 
در استقلال می تواند با ذوب آهن دوباره به روزهای خوب مربیگری اش برگردد. همانند 
روزهایی که در نفت حتی در برابر تیم های بزرگ چون پرسپولیس به برتری می رسید. 
برای علیرضا منصوریان ذوب آهن یک جورهایی مثل نفت تهران است به این خاطر که در 

ذوب آهن با وجود اینکه تیم بزرگی است حاشیه ها کم است.
ذوب آهن چهارمین تیم لیگ برتری علیرضا منصوریان است. مربی ای که بی شک 
با تجربیات گرانبهایی که در استقلال اندوخته در ذوب آهن متفاوت عمل خواهد کرد. 
علیرضا منصوریان بدون تکرار اشتباهاتی که در استقلال داشته می تواند بازگشت خوبی 
با ذوب آهن به لیگ برتر داشته باشد. البته این قصه می تواند برای امید نمازی هم در 
آینده تکرار شود. مربی ای که احتمالا درادامه مسیر به جایگاه قبلی خود در تیم های 

ملی پایه آمریکا باز خواهد گشت.
 ذوب آهن در اولین بازی اش با هدایت علیرضا منصوریان در هفته سیزدهم لیگ برتر 
)3 آذر( میزبان پارس جنوبی جم است. تیمی که در جم هم استقلال علیرضا منصوریان 
را شکست داد و هم استقلال شفر را. از سویی پارس جنوبی جم در بازی فصل گذشته 
اش در اصفهان سه گل به تیم ذوب آهن امیر قلعه نویی زد و طبیعتا بازی جدید دو تیم 

برای ذوب آهن یک بازی انتقامی خواهد بود.

نورافکن: صحبتی از طرف استقلال با من نشده است

می خواهم به ترکیب اصلی شارلروا برسم
هافبک تیم ملی امید گفت:  پیشنهادی از طرف استقلال بامن نشده و من می خواهم 

به ترکیب اصلی تیمم در بلژیک برسم. 
امید نورافکن که برای تماشای دیدار ایران و ترینیداد و توباگو به استادیوم آزادی آمده بود 
هنگام خروج از ورزشگاه در گفت وگو با خبرنگاران در خصوص آخرین شرایط خود گفت: 
فعلا در اردوی تیم ملی امید هستم و مشغول آماده سازی برای مسابقات هستیم. برای 

تیم ملی بزرگسالان هم آرزوی موفقیت می کنم.
وی در خصوص اینکه اختلافاتی بین تیم  ملی بزرگسالان و تیم ملی امید وجود دارد، 
گفت: فکر نمی کنم مشکلاتی بین تیم ملی بزرگسالان و امید وجود داشته باشد. ما هم 
امروز به ورزشگاه آمده ایم تا از تیم ملی بزرگسالان حمایت کنیم و از همین موضوع نشان 
می دهد مشکلی وجود ندارد. امیدوارم آنها هم بهترین نتایج را در بازی های آسیایی کسب 
کنند. وی در خصوص اینکه چرا ملی پوشان زود ورزشگاه را ترک می کنند، گفت: ما جلسه 
فنی داریم و باید به جلسه فنی برسیم ضمن آنکه در یک ساعت خاصی شام می خوریم 
و باید در همان ساعت در اردو حاضر باشیم. ضمن آنکه ما فردا تمرین داریم در بازی 
دوستانه با عمان هم مربیان به چیزی که می خواهند دست پیدا کنند. هافبک تیم ملی 
امید  در خصوص اینکه شایعه شده به استقلال برمی گردد، گفت: من تا ماه ژانویه بیش 
از یک ماه و نیم وقت دارم و می توانم یک تصمیم خوب بگیرم. البته هنوز چیزی مشخص 
نیست. وی در پاسخ به این سؤال که احتمال بازگشتش وجود دارد یا خیر، گفت: اصلا 
مسئله خاصی نبوده و فقط و فقط می خواهم خوب تمرین کنم و به ترکیب اصلی شارلروا 
برسم. نورافکن تاکید کرد: فوتبال اروپا با فوتبال ایران تفاوت دارد. ما باید صبر کنیم تا بازی 
به ما برسد. امیدوارم صبر بازیکنان شاغل در لیگ های اروپایی در نهایت به حضور آنها در 
تیم های بزرگ منجر شود. هافبک سابق استقلال در خصوص بازگشت منصوریان به لیگ 
برتر و اینکه شایعه شده وی ممکن است به ذوب آهن برود، گفت:  منصوریان بر گردن من 
حق دارد و امیدوارم او بهترین نتایج را کسب کند. من الان شرایطم با گذشته فرق می کند 

و هنوز چیزی برای آینده ام مشخص نیست.

سرپرست هيأت واليبال استان قم خبر داد

رقابت 6 تیم قمي در والیبال ايران 
سرپرست هیأت والیبال استان قم از اعزام 6 تیم قمي به رقابت هاي کشوري این رشته و 

برگزاري برنامه هاي متنوع همگاني، قهرماني و فرهنگي در قم خبر داد.
محمد ایزانلو به برنامه های اجرا شده این هیأت در پنج ماه دوره سرپرستی اشاره و اظهار 
کرد: در این مدت شاهد برگزاری چند جلسه هم اندیشی آقایان و بانوان با هدف گردآوری 

فعال ترین اعضاء به عنوان کمیته صاحب نظر فنی هیأت والیبال بودیم.
وی از اعزام 6 تیم منتخب والیبال آقایان و بانوان قم به مسابقات کشوری خبر داد و 
افزود: همچنین حمایت و معرفی دو یا سه نماینده با ظرفیت تقریبی 6 رده سنی در لیگ 
والیبال کشور از جمله برنامه های اجرا شده در این مدت است و حرکت رو به جلوی والیبال 

قم متوقف نشد.
سرپرست هیأت والیبال استان قم در ادامه به برنامه های اجرا شده هیأت والیبال در 
هفته تربیت بدنی با شعار 40 سال ورزش 40 سال افتخار اشاره و بیان کرد: تا اوایل آبان 
ماه برنامه های ما در جریان بود و یکی از آنها در قالب مسابقات رده های سنی نوجوانان و 

نونهالان پسر در روز ورزش، خانواده و نشاط اجتماعی اجرا شد.
وی خاطرنشان کرد: مسابقات رده نونهالان به مناسبت روز ورزش و تندرستی مادران، 
بانوان و دختران، رقابت اجرای برترین حرکات نمایشی و تصاویر برتر تمرینات و مسابقات 
والیبال دختران و پسران در تمامی رده های سنی با اهدای جوایز به برترین ها نیز برگزار 

شد.
ایزانلو عنوان کرد: حضور ورزشکاران و مربیان این رشته در گلزار شهدای قم و تجدید 
میثاق با آرمان های شهدا، برقراری ارتباط دوسویه میان رسانه و هیأت به منظور تسریع 
در توسعه والیبال قم و برگزاری نزدیک به 20 برنامه اعم از همایش همگانی، رقابت در 
بخش های تابعه، مسابقات دوستانه و باشگاهی در سطح استان از جمله دیگر برنامه های 

هیأت در پنج ماه سرپرستی والیبال قم به شمار می روند.

قائدی: 

شرايط استقلال بهتر می شود 
بازیکن تیم ملی امید گفت: شرایط تیم ملی امید خوب است اما متاسفانه از لحاظ 

زمین تمرین امکانات خوبی نداریم. 
مهدی قائدی بازیکن تیم ملی امید ایران در خصوص بازی تیم ملی بزرگسالان مقابل 
ترینیداد و توباگو اظهار داشت: نیمه اول بازی بسیار خوبی بود. متاسفانه یک پنالتی را 
از دست دادیم. امیدوارم در نیمه دوم بتوانیم جبران کنیم. حریف تیم ایران زیاد قدرتمند 
نیست و مطمئنا بازیکنان تیم ملی می توانند در نیمه دوم به گل برسند و پیروز از میدان 
خارج شوند. وی در ادامه در خصوص شرایط تیم ملی امید اظهار داشت: شرایط تیم 
ملی امید خوب است اما متاسفانه زمین تمرین مناسبی نداریم و این کار را برای ما سخت 
خواهد کرد. امیدوارم در ادامه شرایط مان بهتر شود. بازیکن تیم فوتبال استقلال تهران 
در ادامه در خصوص شرایط استقلال نیز گفت: شرایط استقلال در حال حاضر خوب 
است و مطمئنا در ادامه بهتر خواهیم شد و با تمرین زیاد می توانیم نقطه ضعف های خود 
را برطرف کنیم. قائدی در پایان تاکید کرد: من تمام تلاشم را می کنم که یک روز پیراهن 

تیم ملی بزرگسالان را بر تن می کنم  امیدوارم این اتفاق برایم بیفتد.

پنالتی هدررفته جبران شد 

پیروزی ایران مقابل ترینیداد در ورزشگاه خالی!

تیم ملی فوتبال ایران در دیداری دوستانه مقابل ترینیداد و توباگو در ورزشگاه تقریبا 
خالی از تماشاگر آزادی به پیروزی رسید. 

تیم ملی فوتبال ایران در دیداری دوستانه از ساعت 1۸ روز پنجشنبه در ورزشگاه 
آزادی به مصاف تیم ترینیداد و توباگو رفت که  بازی با نتیجه یک بر صفر به سود ایران 
به پایان رسید.آن هم در حالیکه کریم انصاری فرد یک پنالتی را برای تیم ملی از دست 
داد. این مسابقه در حالی برگزار شد که حدود 2 هزار تماشاگر در ورزشگاه ۸0 هزار 
نفری آزادی حضور داشتند. وزیر ورزش و رئیس فدراسیون فوتبال از جمله تماشاگران 

ویژه این مسابقه بودند.
داور:سعود الاادبا) قطر(

کمک داور:زای الشماری، جما ال بورشاید)قطر(
کارت زرد:خلیل هایلند) ترینیداد و توباگو( کاوه رضایی) ایران(

کارت قرمز:-
گل: کریم انصاری فرد) دقیقه ۵0(

ترکیب تیم ملی فوتبال ایران:
سید حسین حسینی، روزبه چشمی، محمدحسین کنعانی زادگان، وریا غفوری) از 
دقیقه ۷6 رامین رضائیان(، احسان حاج صفی، احمد نوراللهی، مسعود شجاعی) از 
دقیقه ۵۹ اشکان دژاگه (، مهدی ترابی) از دقیقه ۵۷ صادق محرمی(، وحید امیری) 
از دقیقه  ۵۹ امید ابراهیمی(، کاوه رضایی و کریم انصاری فرد) از دقیقه ۷6 کریم 

انصاری فرد(
سرمربی: کارلوس کی روش

ترکیب تیم ترینیداد و توباگو:
ماروین فیلیپ، جوین جوینز) از دقیقه ۷2 کوردل کاتو(، شدلون باتئو، دانیال 
سیاروس، خلیل هایلند، آتولا گوئرا) از دقیقه 63 موکت دوانه(، لستر پلتیر) از دقیقه 

۸2 عیسای لی(، الوین جونز، تریستون هوج، ناتان لوئیس و لستون پائول
سرمربی: دنیس لارنس

اتفاقات مهم بازی:
دقیقه 6 شوت از راه دور کریم انصاری فرد را دروازه بان ترینیداد و توباگو مهار کرد.

دقیقه ۸ شوت از راه دور کاوه رضایی را دروازه بان ترینیداد و تو باگو به سختی مهار 
کرد.

دقیقه14 درگیری بازیکنان دو تیم در میانه زمین باعث شد چند لحظه ای بازی 
متوقف شود.

دقیقه 1۸ خلیل هایلند کاپیتان تیم ترینیداد و توباگو با وحید امیری و یکی دو 
بازیکن دیگر تیم ملی درگیری فیزیکی پیدا کرد! داور به این بازیکن کارت زرد نشان 
داد. این بازیکن که در تیم های باشگاهی عربستانی بازی می کند بر اعصابش مسلط 

نبود! داور هم با این بازیکن مدارا کرد.
دقیقه 30 پنالتی از دست رفته!: پاس عمقی کاوه رضایی به مهدی ترابی در محوطه 
جریمه رسید که مدافعان ترینیداد و توباگو روی مهاجم تیم ملی ایران مرتکب خطا 

شدند و داور اعلام ضربه پنالتی به سود تیم ملی کرد که کریم انصاری فرد این ضربه 
را از دست داد و توپ او را دروازه بان دفع کرد و توپ برگشتی را هم کریم به بالای 

دروازه زد!
دقیقه 33: کاپیتان بی اعصاب ترینیداد و توباگو بخاطر خطای امیری روی یک 

بازیکن هم تیمی اش به شدت به داور معترض شد!
دقیقه 40: ضربه کاشته ترینیداد و توباگو را حسینی دروازه بان تیم ملی مهار کرد.

نیمه دوم:
دقیقه ۵0 گل اول ایران: کریم انصاری فرد با یک شوت از پشت محوطه جریمه گل 

اول تیم ایران را به ثمر رساند.
دقیقه ۵۵: مهدی ترابی دچار مصدومیت شد.

دقیقه ۵۸: شوت از راه دور کاوه رضایی از کنار دروازه ترینیداد به بیرون رفت.
دقیقه 6۵: شوت دژاگه با اختلاف میلی متری از کنار دروازه ترینیداد به بیرون رفت.
دقیقه 66: ضربه کاوه رضایی به طور ناخواسته به خلیل هایلند خورد و باعث 

مصدومیت عجیب این بازیکن شد!
دقیقه ۸0: شوت بازیکن ترینیداد از بالای دروازه ایران به بیرون رفت.

دقیقه ۸۹: بازیکنان به دلیل اعلام خطا به سود ترینیداد با داور قطری جرو بحث 
کردند.

تیم ملی ایران هفته آینده نیز در دیدار تدارکاتی دیگر مقابل ونزوئلا در کشور قطر 
به میدان خواهد رفت. تیم ملی کشورمان خود را برای حضور در جام ملت های آسیا 
201۹ امارات آماده می کند. تیم ملی در این مسابقات با یمن، ویتنام و عراق همگروه 

است.
سرمربی تيم فوتبال ترینيداد و توباگو :
تيم ملی ایران قابل توجه بازی می کند 

سرمربی تیم فوتبال ترینیداد و توباگو گفت: ما برای پیروزی به میدان آمده بودیم و 
سعی خودمان را کردیم با توجه به ویژگی هایی که داشتیم از این بازی استفاده کنیم. 
 دنیس لارنس بعد از شکست یک بر صفر مقابل تیم ملی در نشست خبری گفت:  
خیر مقدم می گویم. برد ایران را تبریک می گویم با توجه اینکه مسابقه دوستانه بود و با 
توجه به خستگی هایمان انتظار بازی را داشته باشیم که همین طور هم بود و ارزیابی 

ما از این بازی خوب بود.
وی افزود: در کل ایران عملکرد خوبی داشت و مربی خوبی هم دارد. ما هم برای 
برد به میدان آمدیم و سعی خودمان را کردیم با توجه به ویژگی هایی که داشتیم از این 

بازی استفاده کردیم.
سرمربی تیم ترینیداد و توباگو در پاسخ به سوال خبرنگار خبرگزاری فارس مبنی بر 
اینکه تیم ملی ایران می تواند در جام ملت ها نتیجه بگیرد، اظهار داشت: به طور کلی 
در مورد تیم ملی ایران نمی توانم نظر بدهم و باید در  مورد تیم خودم نظر بدهم ولی تیم 

ملی ایران بسیار قابل توجه است و تمام تلاشش را می کند تا موفق شود.
لارنس در مورد خشونت بازیکنان تیم ترینیداد گفت: بازی فوتبال همین است 

نمی شودآرام بازی کنیم. همه هجومی بازی می کنند و تلاش می کنند سفت و سخت 
بازی کنند. برای همه آرزوی موفقیت می کنم و مردم بازی خوبی را دیدند. خوشحالم 

که به ایران آمدم.
کی روش درنشست خبری پس پایان بازی شرکت نکرد

تداوم بی احترامی کی روش به مردم و رسانه ها 
»کارلوس کی روش« سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان در نشست مطبوعاتی پس 
از دیدار این تیم با ترینیداد و توباگو شرکت نکرد تا همچنان به قهر خود با رسانه ها و 

مردم فوتبالدوست کشورمان ادامه دهد. 
پس از پایان نشست مطبوعاتی »دنیس لارنس« سرمربی تیم ملی ترینیداد و توباگو 
که پنجشنبه شب در ورزشگاه آزادی تهران برگزار شد، مسئولان برگزار کننده این 

نشست از حاضر نشدن کی روش در آن خبر دادند.
البته نشست مطبوعاتی پیش از برگزاری این دیدار نیز بنا به دلایل نامعلوم برگزار 

نشد تا قوانین برگزاری دیدارهای بین المللی درباره این دیدار اجرا نشود.
در پیش گرفتن این رفتار در حالیست که کی روش پس از تشکیل سومین اردوی 
تدارکاتی تیم ملی به منظور شرکت در رقابت های جام ملت های آسیا روی خوش به 

خبرنگاران و تصویر برداران نشان نداده است.
او در طول هفته جاری نیز با تغییرات مکرر زمان تمرین و عدم اطلاع رسانی مناسب 

در این باره نمایندگان رسانه های جمعی و گروهی را دچار مشکل کرد.
همچنین ملی پوشان در حاشیه تمرینات با نمایندگان رسانه ها گفت و گویی انجام 
ندادند و در طول این هفته صفحات اجتماعی خود را در یک اقدام هماهنگ بسته و 

ارتباط خود با دنیای بیرون از تیم را قطع کردند.
افزون بر این، خوشحالی با مشت های گره کرده مربی دروازه بانان تیم ملی پس از 
ناکامی تیم فوتبال پرسپولیس در کسب عنوان قهرمانی لیگ قهرمانان آسیا این روزها 
به موضوعی بحث برانگیز در فضای مجازی تبدیل شده است و این در حالیست که 
هیچ یک از مسوولان فدراسیون فوتبال و کادر فنی در این باره اظهار نظری نداشته 

اند. 
نکته قابل توجه دیگر این است که مسئولان فدراسیون فوتبال که نظاره گر رفتارهای 
سرمربی تیم ملی فوتبال هستند، همچنان سکوت کرده و واکنشی نشان نمی دهند 

تا مشخص نشود این بی احترامی به رسانه و مردم تا چه زمانی ادامه خواهد داشت.
حاشيه دیدار ایران و ترینيداد و توباگو 

گریه های همسر ساموئل و حضور شفر 
همسر بازیکن سابق تیم فوتبال استقلال هنگام ادای احترام بازیکنان تیم ملی ایران 

به ساموئل در جایگاه ویژه اشک ریخت. 
دیدار تیم های ایران و ترینیداد و توباگو در شرایطی از ساعت 1۸ آغاز شده است که 
وینفرد شفر سرمربی تیم استقلال بعد از گذشت دقایقی از بازی وارد ورزشگاه شد، 
شفر هنگامی که به جایگاه ویژه رفت، در کنار مرتضی پورعلی گنجی و پژمان منتظری 

نشست و برای دقایقی با بازیکن ملی پوش تیمش به صحبت پرداخت. 
شفر هنگام ورود به ورزشگاه در جمع خبرنگاران گفت: زمانی که سرمربی تیم 
جامائیکا بودم با تیم ترینیداد و توباگو زیاد بازی کرده ام و اکنون نمی دانم کدام 

بازیکنان در این تیم حضور دارند. امیدوارم تیم ملی در این بازی موفق شود
 VIP زلاتکو کرانچار سرمربی تیم ملی امید به همراه دستیارانش در جایگاه * 
نشسته بود، هنگامی که رئیس فدراسیون فوتبال متوجه این موضوع شد، به جایگاه 
VIP رفت و از سرمربی تیم ملی فوتبال امید خواست تا آنها هم به جایگاه ویژه بروند و 
در جایگاه قبلی ننشینند. تاج برخورد گرمی با کرانچار و سهراب بختیاری زاده، فرشاد 
ماجدی و دیگر اعضای تیم ملی امید داشت و در حالی که کاپشن گرمکن پورعلی 
گنجی را گرفته بود، خطاب به اعضای کادرفنی تیم امید گفت کاپشن مدافع تیم ملی 

را گرفتم و جالب است که این کاپشن اندازه من هم هست
 * گزارشگر تلویزیون ترینیداد و توباگو در اقدامی جالب در جایگاه خبرنگاران 
نشسته و مشغول گزارش بازی برای هموطنان خود است، وی شور و حال و عجیبی 

دارد و با حرارت خاصی بازی را گزارش می کند. 
* همسر ایرانی جی لوید ساموئل بازیکن اهل ترینیداد و توباگوی سابق تیم استقلال 
که در یک سانحه رانندگی جان خود را از دست داده، در ورزشگاه آزادی حضور 
داشت، همسر ساموئل با نام خانم سهیمی در حالی که بازیکنان تیم ملی به احترام 
ساموئل یک دقیقه سکوت کرده بودند، در حالی که گلهای اهدایی فدراسیون را در 

دست داشت، در جایگاه ویژه گریه می کرد. 
* در ابتدای دیدار ایران و ترینیداد و توباگو درگیری بین بازیکنان دود تیم به وجود 
آمد که همین موضوع باعث شد که کالروس کی روش لب خط آمده و از بازیکنان تیم 
ملی بخواهد که آرامش خود را حفظ کنند، کی روش در ابتدا مارکار آقاجانیان را به لب 
خط فرستاده بود، اما در ادامه، خودش کنار خط طولی ایستاد و توصیه های لازم را 

به ملی پوشان انجام داد. 

تارنمای رسمی کنفدراسیون فوتبال آسیا )AFC( در آستانه 
از  قاره کهن، در گزارشی اختصاصی  معتبرترین رقابت ملی 
»علیرضا جهانبخش« مهاجم تیم ملی ایران با تعبیر ستاره ای 
با قابلیت درخشش در جام ملت های 201۹ آسیا در امارات، 

یاد کرد. 
تارنمای رسمی کنفدراسیون فوتبال آسیا روز پنجشنبه نوشت: 
تیم ملی فوتبال جمهوری اسلامی ایران تحت هدایت طولانی 
مدت »کارلوس کی روش« پرتغالی، بی شک بیشتر از بازیکن 
سالاری، به گروه و کار تیمی متکی بوده است اما با »علیرضا 
جهانبخش«، آنها ستاره ای را با توانایی روشن کردن آسمان جام 

ملت های 201۹ آسیا در اختیار دارند.
در سال های اخیر، مهاجم شاغل در لیگ برتر روسیه تیم 
ملی ایران یعنی »سردار آزمون« همواره کانون توجهات بود اما 
در جریان فصل 201۷ – 201۸ و همزمان با کسب عنوان آقای 
گلی لیگ برتر هلند توسط جهانبخش به همراه تیم سابقش 

یعنی آلکمار، داستان شکل دیگری به خود گرفت.
وینگر قزوینی تیم ملی ایران همواره یکی از بازیکنان مورد 
علاقه کی روش بوده است، آن قدر محبوب که مرد پرتغالی برای 
جام جهانی 2014، جوان 20 ساله آن روزها را به همراه خود به 
برزیل برد و در هر سه بازی مرحله گروهی، او را به عنوان بازیکن 

تعویضی به میدان فرستاد.
یک سال بعد، جهانبخش یکی از اعضای تیم راه یافته به مرحله 
حذفی جام ملت های آسیا با میزبانی استرالیا بود و در شکست 
مرحله یک چهارم مقابل تیم کشور همسایه یعنی عراق از روی 
نقطه پنالتی موفق به گلزنی شد؛ دیداری که همواره از آن به 
عنوان یکی از کلاسیک ترین بازی های تاریخ جام ملت ها، یاد 

می شود.
با شروع مرحله مقدماتی جام جهانی 201۸، جهانبخش به 
عنوان یکی از مهره های اصلی ترکیب تیم تحت هدایت کی 
روش به آنها برای رسیدن به فستیوال فوتبال جهان کمک کرد؛ 
تیمی که به دنبال نمایشی باشکوه، بدون پذیرفتن حتی یک 

شکست خود را به روسیه رساند.
* سبک بازی

جهانبخش که معمولا در پست هافبک راست بازی می کند 
درست مثل اکثر بازیکنان ایرانی، به شدت سختکوش است، 
ویژگی که آنها در بازی مقابل اسپانیا و پرتغال به نمایش گذاشته و 

ترس بزرگی را به دل غول های جزیره ایبری انداختند. 
اما او پس از اینکه به عنوان یک نوجوان در سال 2013 به 
هلند کوچ کرد، سال به سال بر آمار گل های خود می افزود و 
فصل 201۷ – 201۸ را با آلکمار با 21 گل زده به عنوان آقای 

گل به پایان رساند؛ این در حالی است که او در جدول بهترین 
پاسورهای گل هم، در رتبه سوم جای گرفت.

گل ها و پاس گل های زیاد در کنار پشتکار، جلب شدن توجه 
لیگ های بزرگ تر اروپایی را برای جهانبخش اجتناب ناپذیر کرد 
و در نهایت این باشگاه برایتون انگلیس بود که در جولای 201۸ 
با قراردادی رکورد شکن در تاریخ باشگاه، او به استخدام خود 

درآورد.
* عملکرد جهانبخش

گزارش های رسیده از مصدوم شد جزئی جهانبخش در جریان 
جام جهانی روسیه حکایت داشت اما وینگر تیم ملی عملکرد 
خوبی برای تیمش به نمایش گذاشت، تیمی که با آرایش معمول 
سفت و سخت و متراکم دفاعی خود، حملات حریفان را یکی 
پس از دیگری خنثی می کرد، در واقع شاگردان کی روش تنها 
در بازی پایانی مقابل پرتغال و پس از عقب افتادن از قهرمان یورو 
2016؛ به معنای واقعی کیفیت خود را در فاز هجومی به معرض 

نمایش گذاشتند.
تیم ملی ایران با در اختیار داشتن یک دو جین استعداد از 
جمله سردار آزمون، کریم انصاری فرد، مهدی طارمی و البته 
جهانبخش حرکت رو به جلویی که پیش گرفته است و به عنوان 
یکی از سوگلی های تورنمنت، بسیاری را نسبت به ارائه بازی 

تهاجمی در امارات امیدوار کرده است.
با این وجود، هافبک هجومی تیم ملی هنوز موفق نشده است 
تا قابلیت های گلزنی خود را از عرصه باشگاهی به حوزه ملی 
انتقال دهد اما مسلما در دیدار افتتاحیه جام ملت ها مقابل 
بود و هواداران  او خواهد  به  ابوظبی، همه چشم ها  یمن در 
ایرانی مشتاقانه منتظرند تا هم جهانبخش و هم )به ویژه( آزمون، 

پتانسیل های خود را در عرصه قاره ای به نمایش بگذارند.
۵2 سال از آخرین قهرمانی ایران در جام ملت های آسیا می 
گذرد و این زمان برای غول های آسیا بیش از اندازه طولانی به 
نظر می رسد و در صورتی که آنها بخواهند به این انتظار پایان 
دهند، هافبک دوست داشتنی باید در بهترین و ایده آل ترین 

فرم ممکن باشد.

تارنمای رسمی کنفدراسیون فوتبال آسیا :

جهانبخش سال 2019 ستاره جام ملت های آسیا می شود 

ايران قهرمان مسابقات تیروکمان 
ارتش های جهان شد 

اسلامی  جمهوری  مسلح  نیروهای  تیم 
تیروکمان  مسابقات  قهرمانی  عنوان  ایران 

ارتش های جهان را به دست آورد. 
برگزار  رقابت ها که در کشورمان  این  در 
شد تیم تیروکمان نیروهای مسلح جمهوری 
اسلامی ایران اول شد و تیم های روسیه و 

چین عناوین دوم و سوم را به دست آوردند. 
تیم ایران با حضور 1۵ ورزشکار زن و مرد 
در دو بخش کامپوند و ریکرو موفق به کسب 
هفت مدال رنگارنگ شامل سه مدال طلا، 
یک نقره و سه برنز شد و در مجموع تیمی 

قهرمان این مسابقات شد.
* کامپوند

کمانداران ایران در بخش کامپوند تیمی مردان مدال طلا را به دست آوردند و رتبه های دوم و 
سوم توسط روسیه و سریلانکا تصاحب شد. 

در کامپوند تیمی بانوان، کمانداران ایران مدال طلا و برنز را به گردن آویختند و مدال نقره به 
تیم روسیه رسید.

در کامپوند انفرادی مردان، مدال های طلا و نقره به نمایندگان ایران و مدال برنز به نماینده 
روسیه تعلق گرفت. 

همچنین در کامپوند انفرادی بانوان، کمانداران روس در جایگاه اول و دوم قرار گرفتند و نماینده 
ایران مدال برنز را تصاحب کرد. 

* ریکرو
در ریکرو تیمی بانوان، تیم های کره شمالی، روسیه و ایران به ترتیب عناوین اول تا سوم را به 
دست آوردند.  در ریکرو تیمی مردان نیز کشورهای چین، کره شمالی و روسیه عناوین برتر را 
کسب کردند.  همچنین در ریکرو انفرادی زنان نمایندگان روسیه، کره شمالی و ایران و در  بخش 
انفرادی مردان چین، روسیه و کره شمالی عناوین برتر را تصاحب کردند.  این مسابقات به عنوان 
اولین دوره با شرکت هفت تیم شامل کشورهای روسیه، چین، کره شمالی، اوکراین، سریلانکا، 
برزیل و تیم نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران از تاریخ 21 الی 2۵ آبان به میزبانی ارتش 

جمهوری اسلامی ایران در تهران برگزار شد. 
بیش از ۹0 ورزشکار زن و مرد در دو بخش کامپوند و ریکرو به مدت سه روز در سایت تیروکمان 

ورزشگاه آزادی تهران به رقابت پرداختند.

رئيس هيئت کشتی استان قم:

کشتی قم صاحب 2 مدال برنز از مسابقات 
جهانی رده سنی امید شد

رئیس هیئت کشتی استان قم از کسب 2 مدال برنز از مسابقات جهانی کشتی 
فرنگی رده سنی امید خبر داد. محسن وزیری اظهار داشت: کشتی گیران قمی 
بار دیگر در میادین بین المللی افتخار آفریدند و این بار 2 مدال برنز از مسابقات 
کشتی فرنگی امیدهای جهان کام ورزش استان قم و اهالی کشتی را شیرین 
کرد و نشان داد سرمایه گذاری های چند ساله در کشتی قم بی ثمر نبوده است. 
وی افزود: مسابقات کشتی فرنگی امیدهای جهان در رومانی برگزار شد و برای 
نخستین بار 2 کشتی گیر از قم در عضویت تیم ملی در مسابقات جهانی قرار 
داشتند که هر دو کشتی گیر با افتخار روی سکو رفتند و مدال برنز کسب کردند. 
رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: در وزن ۹۷ کیلوگرم این مسابقات،  علی 
اکبر حیدری  کشتی گیر قمی که در بازی های آسیایی جاکارتا نیز حضور داشت 
و در آن مسابقات چهارم شد پس از استراحت در دور نخست در دور دوم با نتیجه 
2 بر یک مجیا کاستلو از هندوراس را از پیش رو برداشت. وزیری بیان داشت:  
حیدری در مرحله بعد و در دور یک چهارم نهایی مقابل یوتا نارا از ژاپن با نتیجه ۵ 
بر 4 برنده شد و در مرحله نیمه نهایی مقابل زولت توروک از مجارستان با نتیجه 3 
بر یک شکست خورد و به دیدار رده بندی رفت. وی در این دیدار مقابل اورخان 
نوریف از آذربایجان با نتیجه 2 بر یک پیروز و صاحب مدال برنز شد. وی عنوان 
کرد: دیگر کشتی گیر مدال آور قم در این مسابقات مهدی ابراهیمی در دسته  ۸2 
کیلوگرم در دور اول با نتیجه ۹ بر 4 داوید لوسونزی از مجارستان را مغلوب کرد و در 
دور بعد نیز مقابل برهان آکبوداک دارنده مدال طلای زیر 23 سال جهان از ترکیه 
به پیروزی رسید و راهی مرحله یک چهارم نهایی شد. رئیس هیئت کشتی استان 

قم تصریح کرد: شکست ۸ بر 
صفر مهدی ابراهیمی مقابل 
شد  سبب  رومانیایی  حریف 
شانس  جدول  به  ابراهیمی 
پیروزی  از  پس  و  برود  مجدد 
از  تورگومیان  بر  یک  بر   2
رده  مسابقه  در  ارمنستان 
بندی توانست حریفی از مصر 
را شکست دهد و مدال برنز را 

به دست بیاورد.

رئيس کميته ملی المپيک: 

ادامه فعالیت »تاج« در فدراسیون فوتبال
 بلامانع است 

رئیس کمیته ملی المپیک در مصاحبه با تارنمای این سازمان اعلام کرد که »مهدی تاج« 
رئیس فدراسیون فوتبال بر اساس ماده 60 قانون خدمات کشوری می تواند در این فدراسیون 

فعالیت خود را ادامه دهد. 
به گزارش تارنمای کمیته ملی المپیک روز پنجشنبه به نقل از سید رضا صالحی امیری 
نوشت: در پی جلسات فشرده ای که با وزیر ورزش و جوانان و ریاست فدراسیون فوتبال 

داشتیم، مقرر شد تاج به خدمت خود در فدراسیون فوتبال ادامه دهند.
وی با تقدیر از فعالیت های فدراسیون فوتبال و موفقیت های ارزشمند آن گفت: فوتبال در 
شرایط حساس کنونی نیاز به آرامش دارد و نتایج و عملکردها نشان می دهد عملکرد فوتبال 
در سال های اخیر درخشان و افتخارآمیز بوده است.  رئیس کمیته ملی المپیک با تاکید بر 
ارزیابی مثبت وزیر ورزش و جوان از عملکرد فدراسیون فوتبال اظهار داشت: در آستانه جام 
ملت های آسیا هستیم و همه باید تمام توان و ظرفیت خود را برای موفقیت تیم ملی در کنار 
هم قرار دهند.  صالحی امیری با اشاره به قانون ماده 60 خدمات مدیریت کشوری گفت: بر 
اساس این قانون تاج می تواند خود را از حالت بازنشستگی به اشتغال مجدد با رعایت قانون 
برگرداند.  رئیس کمیته ملی المپیک افزود: انصافا تاج بارها اعلام کرد در مسیر قانون قرار دارد 
و خود را ملزم به اجرای آن می داند. اکنون نیز شرایطی مهیا شده است که بتوانیم از ظرفیت و 
توانمندی وی در چارچوب قوانین و مقررات کشور استفاده کنیم و امیدوارم روال قانونی اعاده 
به خدمت او انجام شود. پیش از این مهدی تاج تلاش کرده بود با استفاده از درصد جانبازی 
در فدراسیون فوتبال ماندگار شود که از آن طریق موفق نشده بود. او در اقدامی عجیب میزان 
بازنشستگی خود را ۵2 درصد اعلام کرده بود در حالیکه در قانون میزان جانبازی مضربی از ۵ 
است.مهدی تاج با علی لاریجانی نیز جلسه ای برگزار کرده بود که علی لاریجانی در آن جلسه 
خطاب به روسای فدراسیون بازنشسته گفته بود سرنوشت شهردار تهران را سرلوحه خودتان 
قرار دهید که با لابی های بسیار نتوانست شهردار بماند.به نظر می رسد مهدی تاج در پیدا 

کردن راه های دور زدن قانون سررشته بسیاری دارد.
*دبيرکل و پنج عضو هيات رئيسه کنار گذاشته می شوند

 طبق توافق صورت گرفته هر چند مهدی تاج با استفاد از ماده 60 قانون خدمات کشوری 
به کار بازگشته و مشکلی برای فعالیت در فوتبال ندارد، اما اعضای بازنشسته هیات رئیسه 
فدراسیون فوتبال باید مسئولیت شان را ترک کنند. محمدرضا ساکت دبیرکل فدراسیون فوتبال، 
عبدالکاظم طالقانی، حیدر بهاروند، محمود اسلامیان، فریدون اصفهانیان و علی کفاشیان 
اعضای هیات رئیسه این فدراسیون به دلیل بازنشسته بودن باید استعفا بدهند. قرار است این 

افراد در مجمع فدراسیون فوتبال استعفایشان را اعلام کنند تا جانشینان آنها مشخص شوند.



5 شنبه -بیست وششم آبان ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4688
علمی و سلامت 

آرامش معده با چای!

ناراحتی معده، چه به صورت حالت تهوع خفیف یا نفخی آزاردهنده، به واقع می تواند 
روز شما را خراب کند. اگر با ناراحتی معده مواجه هستید، احتمالا در پی درمانی برای آن 
نیز هستید. در شرایطی که برخی مواد غذایی می توانند مشکل را وخیم تر سازند، برخی 
مواد غذایی و نوشیدنی های دیگر می توانند این شرایط را تسکین دهند. به طور خاص، 

چای می تواند درمانی برای نیازهای معده شما باشد.
ناراحتی معده می تواند به دلایل مختلفی شکل بگیرد. این شرایط همواره با رژیم 
غذایی مرتبط نیست، اگرچه عاملی مهم محسوب می شود. اضطراب، استرس، کمبود 
خواب و دیگر محرک های عاطفی می توانند اثر چشمگیری بر گوارش انسان داشته 
باشند. هورمون ها، کمبود مواد مغذی و الگوهای غذایی نیز می توانند در فعالیت معده 

اختلال ایجاد کنند.
برخی چای ها می توانند اثر آرامش بخش داشته باشند که به تسکین درد معده کمک 

می کند. آگاهی از دلیل معده درد برای انتخاب چای مناسب اهمیت دارد.
در شرایطی که چای می تواند تسکین دهنده موقت خوبی برای ناراحتی و مسائل 

جزئی معده باشد، اگر با مشکلی بزرگ مواجه هستید باید به پزشک مراجعه کنید.
چای زنجبیل: ریشه زنجبیل هزاران سال است که در مناطق مختلف جهان، از جمله 
چین و هند، کاربرد دارویی دارد. زنجبیل به تسکین ناراحتی معده، سوء هاضمه، بیماری 

حرکت، و حالت تهوع کمک می کند.
چای بابونه: بابونه، یکی از محبوب ترین گیاهان دارویی در جهان است. این گیاه از 
ویژگی های ضد التهاب، ضد اسپاسم، و ضد نفخ سود می برد که همگی برای تسکین 
ناراحتی معده مفید هستند. بابونه می تواند ناراحتی معده، گرفتگی معده، سندرم روده 

تحریک پذیر، سوء هاضمه و گاز بیش از حد را تسکین دهد.
چای نعناع بیابانی: برگ های نعناع بیابانی برای بهبود حالت تهوع، گرفتگی های 
دوره قاعدگی، گاز بیش از حد، و تقریبا هر نوع بیماری معده مورد استفاده قرار می 
گیرند. چندین مطالعه نشان داده اند که نعناع بیابانی در درمان سندرم روده تحریک 
پذیر موثر است که سرکوب سیگنال های درد از روده بزرگ شاید در این زمینه موثر باشد.

اگر با سوزش سردل مواجه هستید شاید بهتر باشد از این گیاه استفاده نکنید. نعناع 
بیابانی عضله اسفنکتر که مسیر ارتباطی بین معده و مری را باز و بسته می کند را شل 
کرده که این شرایط می تواند موجب بالا آمدن اسید معده در مری و وخیم تر شدن 

سوزش سردل شود.
چای نعناع دشتی: نعناع دشتی سرشار از آنتی اکسیدان های قدرتمند است. اگرچه 
ثابت نشده است که این گیاه اثر جسمانی قطعی بر گوارش انسان دارد، اما افراد بسیاری 

برای تسکین حالت تهوع، سوء هاضمه، نفخ و گاز از نعناع دشتی استفاده می کنند.
چای ریحان: ریحان می تواند فوایدی فراتر از یک ماده غذایی مورد استفاده در تهیه 
پیتزا را ارائه کند. گفته شده است که افزودن مقداری ریحان به یک فنجان چای داغ می 
تواند به تسکین سوء هاضمه و تسکین ناراحتی ناشی از احساس پری بیش از حد معده 

کمک کند.
چای شیرین بیان: چای تهیه شده از ریشه شیرین بیان می تواند به تسکین تعدادی 
از مشکلات معده، از اولسرها تا سوء هاضمه، کمک کند. این ریشه از عطر و طعمی قوی 

برخوردار است و اثر محافظتی بالقوه برای دیواره داخلی معده دارد.
چای سبز: گفته شده است که چای سبز به تسکین نفخ و گاز بیش از حد کمک می 
کند. باید به این نکته اشاره داشت که کافئین می تواند موجب بی خوابی شود، از این رو، 

بهتر است چای سبز را نزدیک به زمان خواب مصرف نکنید.

بروز تک گیر آنفلوآنزا در کشور و توصیه به مردم
عضو کمیته کشوری آنفلوآنزا از بروز موارد تک گیر آنفلوآنزا در کشور خبر داد و گفت: 
خوشبختانه از آنجایی که هنوز سرما در کشور استقرار کاملی پیدا نکرده، موارد بیماری از 

شدت بالایی برخوردار نیست.
دکتر مسعود مردانی در گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت آنفلوآنزا در ابتدای پاییز، 
گفت: بعد از بازگشت زائران عزیز از کشور عراق در اربعین حسینی، شاهد بروز موارد 

تک گیر آنفلوآنزا در سطح شهرهای مختلف از جمله شهر تهران بوده ایم.
وی افزود: خوشبختانه از آنجایی که هنوز سرما در کشور استقرار کاملی پیدا نکرده 
است، موارد بیماری از شدت بالایی برخوردار نیستند، اما موارد تک گیر وجود دارد 
و مواردی از ابتلا به آنفلوآنزای H۱N۱ و H۳N۲ دیده می شود که عمدتا هم با عارضه 
سینه پهلو، سرفه، درد بدن، خلط چرکی و... مراجعه می کنند و حتی در مواردی منجر 
به بستری شدن در بیمارستان نیز می شود. در عین حال خوشبختانه همه گیری و شدت 
بیماری بالا نیست. مردانی با بیان اینکه آغاز موج های اول و دوم آنفلوآنزا، به نوع ویروس 
آنفلوآنزای در گردش، تعداد افرادی که ایمن شده اند،  اپیدمی های سال های قبل، دمای 
هوا، و... بستگی دارد، در پاسخ به اینکه آیا مردم همچنان می توانند واکسن آنفلوآنزا 
تزریق کنند؟ گفت: مردم را دو دسته می کنیم؛ یکی مردم عادی و دیگری گروه های 
خطر. همیشه توصیه می کنیم گروه های پرخطر در ابتدای فصل سرد سال، یعنی مهر و 
آبان، واکسن آنفلوآنزا را تزریق کنند. حال اگر از این گروه هنوز افرادی هستند که واکسن 

آنفلوآنزا را تزریق نکرده اند در اسرع وقت و سریع تر واکسن را تزریق کنند.
مردانی تاکید کرد: گروه هایی که باید واکسن آنفلوآنزا را تزریق کنند شامل زنان باردار، 
افراد بالای ۶۰ سال، بیماران قلبی، بیماران ریوی مزمن،  بیماران دارای نارسایی های 
مزمن کلیوی، افرادیکه همودیالیز می شوند، مبتلایان به HIV مثبت،  بیماران مبتلا به 
سرطان، دیابتی ها، مبتلایان به بیماری های صعب العلاج، افراد تحت درمان با کورتون و 
داروهای تضعیف کننده سیستم ایمنی بدن، افرادیکه تحت عمل پیوند قرار گرفتند و... 
هستند.  وی همچنین اظهار کرد: نکته بسیار مهم این است که بر اساس اولویت های 
سازمان بهداشت جهانی این افراد باید واکسن آنفلوآنزا تزریق کنند. همچنین طبق 
دستورالعمل کشوری آنفلوآنزا، کودکان بین شش ماه تا شش سال لازم است واکسن 
آنفلوآنزا را تزریق کنند. در عین حال پزشکان، پرستاران و افرادی که در خط اول ارائه 

خدمت به مردم هستند، واکسن شان را تزریق کنند.

چاق شدن مساله یی است که بسیاری از افراد با آن دست به گریبانند. این مساله یك 
شبه روی نمی دهد و عوامل زیر در به وجود آمدن آن دخیل هستند:

علت چاقی سریع و یکدفعه ای چیست ؟
چاقی و افزایش وزن بی دلیل ممکن است به علت های مختلفی رخ دهد. بسیاری 
از داروهایی که برای درمان افسردگی، دیابت و اختلالات هورمونی خانم ها تجویز 

می شوند می توانند به افزایش وزن منجر شود.
8 علت برای چاقی های بی دلیل

پزشکی سمنان  دانشگاه علوم  رییس  و  تغذیه  دکتر مهدی شادنوش، متخصص 
نوشت: شاید شما هم از افرادی هستید که احساس می کنید به تازگی بدون دلیل چاق 
شده اید. افراد زیادی در هنگام مراجعه به کلینیک های کاهش وزن بیان می کنند که در 
ماه های اخیر بدون آن که تغییری در تغذیه خود داده باشند دچار افزایش وزن شده اند 
و به دنبال پاسخ مناسب برای این پرسش هستند. در پاسخ باید گفت واقعیت این است 
که چاقی و افزایش وزن رخ نخواهد داد مگر آن که تعادل بین انرژی دریافتی و انرژی 

مصرفی در سوخت و ساز شما به هم بخورد.
اگر شما مراقب کالری دریافتی تان هستید و به انرژی دریافتی خود توجه دارید ، پس 
جای تعجب خواهد بود که وزنتان سیر بالارونده پیدا کند؛ اما باید توجه کنید که عوامل 
بسیاری هستند که می توانند بر وزن شما اثرگذار باشند بدون آن که شما بدان ها توجه 
داشته باشید. در اینجا هشت عامل را که به افزایش وزن شما در زمانی که انتظارش را 

ندارید منجر می شود، بررسی می کنیم:
استرس عامل چاقی

شما ممکن است به علت تداوم استرس در زندگی، وزن اضافه کنید. به ویژه اگر 
اخیرا به دلیل تغییر شغل، یا شرایط زندگی و یا افزایش حجم کار و مسوولیت میزان 
استرس تان افزایش یافته است. این استرس می تواند افزایش بدون دلیل وزن شما را 
توجیه کند. بسیاری از افراد، غذا را به عنوان یک تسکین دهنده در استرس هایشان 
استفاده می کنند. ولی این تسلا یافتن برای مدت طولانی ای دوام نمی آورد . توصیه 

اساسی این است:
وقتی که استرس دارید به جای پناه بردن به غذا، از تکنیک های آرامش بخش و ورزش 
استفاده کنید که علاوه بر بهبود وضعیت روانی، کالری را نیز می سوزاند و برای سلامتی 

مفید است.
چاقی در اثر درمان های پزشکی و مصرف دارو

بسیاری از داروهایی که برای درمان افسردگی، دیابت و اختلالات هورمونی خانم ها 
تجویز می شوند می توانند به افزایش وزن منجر شود. هورمون درمانی برای افراد یائسه و 
حتی داروهای خوراکی ضدبارداری می توانند به افزایش وزن منجر شوند. در این مورد 
اگر مشکوک هستید که آیا درمان دارویی موجب افزایش وزنتان می شود با پزشک خود 
برای امکان تغییر تجویز دارویتان مشورت کنید ولی هرگز بدون توصیه پزشک دارو را 

قطع یا کم نکنید.
افزایش وزن به دلیل بیماری های زمینه ای

یکی از معمول ترین بیماری هایی که موجب افزایش وزن می شود کم کاری تیروئید 
است. کمبود هورمون تیروئید می تواند موجب کاهش متابولیسم و کاهش اشتها و 
افزایش وزن شود؛ پس باید برای انجام یک تست ساده به منظور تشخیص اینکه آیا 
کم کاری تیروئید دارید یا خیر، به پزشک مراجعه کنید. همچنین اختلالات هورمونی در 
بانوان که معمولا با علائم و تغییرات ظاهری مردانه )ریزش موی مردانه و پرمویی( همراه 

است نیز باعث می شود به راحتی وزن شما افزایش یابد.
افزایش وزن به دلیل یائسگی

بانوان اغلب در سنین میانسالی که به مرحله یائسگی می رسند و حتی قبل از آن به 
دلیل آن که در این سنین اغلب نسبت به سال های جوانی دارای فعالیت بدنی کمتری 
هستند، دچار افزایش وزن می شوند. همزمان نیز تغییرات هورمونی می تواند موجب 
تحریک اشتها، افسردگی و کم خوابی شود که در کنار کاهش متابولیسم می تواند چاقی 

را به دنبال داشته باشد.
افزایش وزن ناشی از ریزه خواری مکرر

خیلی از افراد چاق عادت به خوردن وعده های مفصل ندارند و یا وقتی برای خوردن 
غذا ندارند ولی به جای آن در طی روز بطور مکرر از تنقلات استفاده می کنند. این 
تنقلات کم حجم که معمولا با کالری فراوان همراه است نیز از دلایل چاقی بدون دلیل 

شما هستند.
افزایش وزن به دلیل شیفت  شب

افرادی که شب کار هستند باید دقت کنند خوردن در هنگام نیمه شب باعث برهم 
خوردن متابولیسم و نیز چاقی بی رویه خواهد شد. علاوه بر آن که مطالعات نشان 
داده اند بیدارماندن شبانه حتی بدون خوردن نیز به دلیل تغییرات هورمونی زمینه چاقی 

را تشدید می کند.
افزایش وزن ناشی از عدم تحرک

خیلی از افرادی که شغل اداری دارند می گویند بدون تغییر قابل توجهی در میزان 
غذایشان به تدریج چاق شده اند. افزایش سن و نیز کم تحرکی باعث می شود استعداد 
چاقی در شما افزایش یابد. اگر به تازگی با وسیله نقلیه به محل کار خود می روید، 

همچنین اگر فرصتی برای پیاده روی روزانه ندارید مواظب افزایش وزن خود باشید.
افزایش وزن ناشی از بی توجهی به حجم غذا

بعضی افراد دچار افزایش وزن، در تخمین حجم غذای مصرفی خود دچار اشتباه 
هستند؛ به عبارت دیگر اگرچه حجم بالایی را در روز مصرف می کنند اما هنگامی از 
آنان درباره غذای مصرفی شان پرسیده شود خیلی از غذاهای مصرفی خود را به یاد 
نمی آورند. از طرف دیگر بعضی نسبت به میزان کالری غذایی که استفاده می کنند و یا 
اثر چاق کنندگی آن دچار اشتباه هستند که نتیجه آن چیزی نیست جز آن که به چاقی 

بدون آن که متوجه باشند، مبتلا خواهند شد.
5 علت دیگر در زمینه چاقی را بخوانید :

شما می توانید در اثر كمبود خواب چاق شوید
بدن شما زمانی عملکرد مناسبی دارد که به میزان کافی استراحت کند. وقتی شما به 
اندازه کافی نمی خوابید، بدن شما فشار فیزیولوژیکی و بیوشیمیایی را تجربه می کند و 

این باعث می شود چربی بیشتری در خود ذخیره کند.
هنگامی که شما خسته هستید، نمی توانید به خوبی استرس و فشار را تحمل کنید، 
بنابراین شما ممکن است به غذا خوردن روی بیاورید و این یك مکانیزم دفاعی است. به 
علاوه، شما هنگامی که در ساعات انتهایی شب و نیمه شب غذاهای سبك می خورید، 

میزان کالری بیشتری دریافت می کنید.
برخی از افراد فکر می کنند برای اینکه به خواب روند، خوردن غذا می تواند مفید 
باشد. ولی تنها کاری که این عمل انجام می دهد، اضافه کردن کالری بیشتر به میزان 

کالری دریافتی در طول روز است.
از:  اید عبارتند  اندازه کافی استراحت نکرده  به  علائمی که نشان می دهد شما 

خستگی مفرط، پایین بودن میزان انرژی، چرت زدن و احساس کج خلقی.
سعی کنید که هر شب 8 ساعت کامل بخوابید. یا حداقل ۱5 دقیقه به زمان خواب 
خود اضافه کنید تا مشاهده کنید که چه احساسی خواهید داشت. این تجربه را با اضافه 
کردن زمان های ۱5 دقیقه یی به میزان خواب خود ادامه دهید تا بفهمید که چه میزان 
خواب برای شما مناسب است. وقتیکه شما کیفیت خواب خود را بالاببرید و بطور منظم 

ورزش کنید، احساس بهتری خواهید داشت.
شما ممکن است به خاطر استرس چاق شوید

ما در جامعه یی زندگی می کنیم که نیازمند کار اضافی و نیروی اضافی است تا 
آرامش بیشتری داشته باشیم. استرس و فشار ما را به سمت جلو هدایت می کند و به ما 
کمك می کند تا از عهده تقاضاهای زندگی برآییم: اما استرس می تواند بر اخلاقیات و 

احساسات ما تاثیرگذار باشد.
واکنش در مقابل استرس، حتی اگر مواجهه با مسوولیت ها یا رویارویی با فشار مالی 

باشد، باعث ایجاد یك فرآیند بیوشیمیایی می شود و باعث می شود بدن در حالت حفظ 
بقا قرار گیرد، بنابراین انرژی ذخیره می کند، سرعت متابولیسم پایین می آید و مواد 
شیمیایی از قبیل کلسترول، لپتین و سایر هورمونها ذخیره می شوند.همین امر باعث 

می شود که چاقی در مناطق شکمی به وجود بیاید.
بسیاری از افراد برای مقابله با استرس خود به غذا روی می آورند، اما مطمئنا این 
روش مفید نیست. غذا یك راه حل موقتی است، چون این روش بر عوامل واقعی 
استرس که در جهت کاهش میل به غذا و حل مشکل است تاثیری ندارد.افرادی که 
در حالت استرس به غذا روی می آورند بیشتر تمایل به غذاهایی دارند که میزان بالایی 
از کربوهیدرات دارد. چون این غذاها باعث بالارفتن یك ماده شیمیایی در مغز به نام 
سروتونین می شوند، که می تواند اثرات آرام بخشی داشته باشد. استفاده از غذا یك 

روش خوددرمانی است.
بسیاری از افراد از مواد نشاسته یی برای آرام شدن و احساس بهتر استفاده می کنند. 
برای غلبه بر استرس پیشنهاد می شود از روش های آرام بخش و ریلکس کننده که 
تمرین ورزشی محسوب می شوند، استفاده شود، چون هم کالری اضافی بدن سوزانده 

می شود و هم باعث ایجاد آرامش در فرد می شود.
شما ممکن است به خاطر استفاده از دارو چاق شوید

برخی از داروهایی که توسط پزشکان برای درمان بیماری هایی از قبیل افسردگی، 
اختلالات رفتاری، حملات ناگهانی میگرن، فشار خون و دیابت تجویز می شوند، می 
توانند باعث اضافه شدن وزن شما شوند. این افزایش وزن می تواند تا 5 کیلو در ماه 

نیز باشد.
قرصهای  حتی  و  خانمها  در  هورمونی  جایگزینی  درمان  و  استروئیدها  از  برخی 
ضدبارداری می توانند باعث بالارفتن تدریجی وزن شوند. داروها می توانند از روش 
های متفاوتی باعث اضافه وزن شما شوند. آنها می توانند باعث زیاد شدن اشتها شوند، 
در روند ذخیره چربی ها در بدن تغییراتی ایجاد کنند و حتی سطح انسولین بدن را تغییر 

دهند.
داروهای  درباره  ندارند.  یکسانی  عوارض  مختلف  افراد  در  داروها  همه  البته 
ضدافسردگی، اضافه شدن وزن ربطی به عملکرد قرص ندارد بلکه داشتن احساس بهتر 
می تواند باعث افزایش اشتهای فرد شود. بعضی از داروها می توانند باعث نگهداری 
مایعات در بدن شوند که باعث نشان داده شدن به صورت اضافه وزن می شود. اما این 

چربی نیست و براحتی قابل بازگشت است.
برخی از رایجترین داروهایی که باعث بالارفتن وزن می شوند عبارتند از: استروئیدها، 
داروهای ضدافسردگی، داروهای آنتی سایکوتیك )که برای اختلالات روانی تجویز 
می شوند(، داروهای ضدتشنج، داروهای دیابت، داروهای ضد فشارخون و داروهای 

سوزش معده.
اما مهم است به یاد داشته باشید که چند کیلو اضافه وزن در مقایسه با کاری که این 
داروها برای سلامتی شما انجام می دهند، ارزشمند است. به علاوه اگر عامل اصلی 
اضافه شدن وزن، داروهایی باشد که مصرف می کنید، شما همچنان با داشتن یك 
رژیم غذایی سالم و ورزش کردن می توانید از بیشتر شدن اضافه وزنتان جلوگیری کنید. 
حتی می توان دارو را با داروی دیگری جایگزین کرد هرچند که به ندرت داروها تنها 

عامل چاقی فرد هستند.
اگر شما به این موضوع مشکوك هستید که عامل بالارفتن وزن شما داروهایی است 
که مصرف می کنید، با پزشك معالج خود صحبت کرده و از او درباره تغییر داروهایتان 
مشاوره بخواهید. اما هر تصمیمی که می گیرید بدون نظر پزشك معالج خود دارو را 

قطع نکنید.
شما ممکن است به خاطر شرایط پزشکی خود وزن اضافه كنید

یکی از رایج ترین شرایط پزشکی که باعث می شود شما وزن اضافه کنید، کم کاری 
تیروئید است. یك نقص در هورمونهای تیروئید که باعث می شود متابولیسم بدن کاهش 

پیدا کند، باعث کم شدن اشتها شده و وزن بالامی رود.
اگر شما احساس خستگی، بیحالی و سستی، تورم، گرفتگی صدا و خش دار شدن 
آن، عدم تحمل سرما، خواب بیش از حد یا سردرد دارید، باید به پزشك مراجعه کنید تا با 

یك آزمایش ساده معلوم شود که آیا تیروئیدتان کم کار است یا خیر.
نوع نادری از بیماری غدد فوق کلیوی به نام سندرم کوشینگ وجود دارد که که در 
آن هورمون کورتیزول در خون بالامی رود: این بیماری هم می تواند باعث افزایش وزن 

شود.
خانم ها ممکن است پس از یائسگی دچار اضافه وزن شوند

زنان در سنین مختلف یائسه می شوند، اما اکثرا در نیمه زندگی خود یائسه می شوند 
و بعد از این حالت آنها نسبت به زمانیکه جوانتر بوده اند، فعالیت و تحرك بدنی کمتری 
خواهند داشت. همزمان با بالارفتن سن، متابولیسم بدن بطور طبیعی کندتر می شود، 
در همین هنگام تغییرات هورمونی می تواند باعث احساس گرسنگی، افسردگی و 

خواب کم شود.
این فرآیند چند عاملی است. هنگامی که زمان یائسگی فرا می رسد، خانم ها استروژن 
کمتری تولید می کنند و شکل بدنی آنها تغییر می یابد و شروع به چاق شدن می کنند. 
استروژن باعث از بین رفتن چربی در قسمت های پایین بدن می شود و هنگامی که این 
هورمون در بدن کم شود، چربی ها در قسمت میانی بدن تجمع پیدا می کنند )چاقی 

مردانه( .
برای جلوگیری از تجمع چربی در این مناطق باید میزان تمرینات ورزشی را بیشتر 
کرد: زنان باید درك کنند که ورزش های قدرتی و بلند کردن وزنه چقدر برای سلامت آنها 
مهم است و نگران نباشید، انجام ورزشهای قدرتی باعث نمی شود که بدنی عضلانی 
پیدا کنید. ترکیبی از تمرینات ورزشی و رژیم غذایی با میزان کالری کنترل شده سرشار 

از کلسیم و ویتامین D باعث می شود از افزایش وزن ناشی از یائسگی جلوگیری شود.

علت چاقی سریع و یکدفعه ای چیست ؟

هشتعلتبرایچاقیهایبیدلیل

مفقودی 
مفقودی قرارداد انفرادی به شماره ۱۱۶/۱8۶۳۲/ص /۶7 به تاریخ 
9۱/۰9/۱۳ فی مابین اداره کل راه و شهرسازی استان قم و آقای محمد 
باقر راغبی فرزند زین العابدین به شماره شناسنامه  5۲8۰ مربوط به یک 
قطعه زمین به پلاک ثبتی شماره ۲89-۶ دارای پلاک ثبتی ۱5۱۳ 
فرعی از ۲7۱ اصلی بخش 5 قم مفقود گردیده است و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد. 

مشخص شده است که ابتلا به سرطان در کشور هایی که رژیم غذایی 
مدیترانه ای را دنبال می کنند، کمتر است. این نوع رژیم غذایی شامل 

زیتون و روغن زیتون فراوان می شود.
همه ما درباره فواید روغن زیتون و این که استفاده از زیتون می 
تواند فوایدی فراتر از بهبود عطر و مزه یک سالاد یا پیتزا را ارائه کند، 
چیزهایی شنیده ایم. در حقیقت، این ماده غذایی منبعی سرشار از 

فواید سلامت مختلف است.
زیتون در سراسر سال در دسترس ما قرار دارد. زیتونی که تازه از 
و  است  تلخ  اندازه  از  بیش  مصرف  برای  است  شده  چیده  درخت 
نیازمند پشت سر گذاشتن مراحلی برای کاهش این تلخی است. در 
ادامه با برخی از فواید سلامت مهم این ماده غذایی مغذی بیشتر آشنا 

می شویم.
كاهش التهاب

التهاب می تواند عامل موثر در بسیاری از بیماری های مهم محسوب 
شود. افزایش سطح آنتی اکسیدان ها در بدن می تواند به کاهش 
التهاب کمک کند. مطالعات مختلف نشان داده اند که مصرف زیتون 

سطح گلوتاتیون را افزایش می دهد که به عنوان یک آنتی اکسیدان 
قوی شناخته می شود.

ویژگی های ضد باكتری
گلوکوزید تلخ در زیتون های سبز دارای الوروپین است که در برابر 
عفونت های باکتریایی هم از درون و هم از بیرون از بدن محافظت می 

کند.
كمک به پیشگیری از سرطان

مشخص شده است که ابتلا به سرطان در کشورهایی که رژیم غذایی 
مدیترانه ای را دنبال می کنند، کمتر است. این نوع رژیم غذایی شامل 
زیتون و روغن زیتون فراوان می شود. روغن زیتون نشان داده است که 

از اثرات ضد تومور سود می برد.
محافظت در برابر سرطان پستان

مشخص شده است که پوست زیتون دارای ویژگی هایی است که از 
ابتلا و توسعه سرطان پیشگیری می کنند. اسید اولئیک، اسید چرب 
تک غیراشباع اصلی موجود در روغن زیتون، توانایی خود در توقف 

رشد سلول های سرطانی در پستان را نشان داده است.

پیشگیری از سرطان روده بزرگ
اریترودیول یکی از ترکیبات موجود در زیتون است که توانایی توقف 

رشد سلول های سرطانی در روده بزرگ را دارد.
سركوب رشد باكتری ها

نتایج یک مطالعه نشان داده است که زیتون دارای مواد تشکیل 
دهنده ای است که در برابر باکتری هایی که موجب عفونت های معده 

و مسیرهای هوایی می شوند، به عنوان سد دفاعی عمل می کنند.
كاهش آلرژی های فصلی

زیتون دارای ویژگی های ضد التهاب است که می تواند آلرژی های 
فصلی را کاهش دهد. نتایج یک مطالعه نشان داد که هیدروکسی 
تیروزول، یک آنتی اکسیدان قدرتمند که در عصاره روغن زیتون وجود 

دارد، می تواند در برابر آلرژی ها بسیار مفید باشد.
كاهش خطر سکته مغزی

در مطالعه ای با حضور 7,۶۲5 شرکت کننده ۶5 ساله و پیرتر بدون 
تاریخچه سکته مغزی در سه شهر فرانسه، مشخص شد که خطر سکته 
مغزی برای افرادی که به طور منظم از روغن زیتون برای پخت و پز، 

چاشنی سالاد یا به همراه نان استفاده می کردند، 4۱ درصد کمتر 
بوده است.

مواد مغذی زیتون
زیتون سرشار از مواد مغذی آنتی اکسیدانی و ضد التهاب و همچنین 
فلاونوئید و مواد مغذی گیاهی است. همچنین، زیتون منبع خوبی 

برای مس، آهن، فیبر غذایی و ویتامین E است.
چگونه بهترین زیتون را انتخاب كنیم؟

در صورت دسترسی به بازارهای کشاورزی، زیتون و روغن زیتون را از 
این بازارها خریداری کرده و بهترین و نزدیک ترین محصول به کیفیت 

ارگانیک را انتخاب کنید.
بهتر است از خرید زیتون های کنسروی از تولیدکنندگان بزرگ پرهیز 
کنید زیرا احتمال استفاده از آفت کش ها و آب قلیایی برای تسریع 
آهنگ تهیه محصول نهایی زیاد است. زمانی که زیتون های شیشه 
ای را خریداری می کنید به دنبال برندهای ارگانیک باشید که به طور 
طبیعی تهیه شده و از آب قلیایی در آنها استفاده نشده است.خرید 

زیتون تازه در بازار بهترین گزینه است.

تا می توانید زیتون بخورید!

آگهی فقدان سند مالکیت
شرکت تعاونی اعتبار ثامن الائمه )ع( با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته سند مالکیت مربوط به پلاک  
۱۰9۳۶/۱۲۶/44۰ بخش یک ثبت قم ذیل ثبت ۱۱78۶5 در صفحه۱۲۲ دفتر 599 ثبت و سند به علت سهل انگاری 
مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند.  لذا مراتب طبق تبصره ۱ از ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون 
در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند 
مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا" به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ تا مورد 
رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدورسند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد 

شد. )م الف ۱۶8۰7( 
محمدرضا ادیبان
رئیس ثبت منطقه یک قم

---------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای مجید گلزار با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته سند مالکیت ششدانگ پلاک 7/۲9 اصلی بخش 
نه قم که در صفحه ۱59 دفتر ۳4 ذیل ۲۱7۱  بنامشثبت و سند صادر شده، مفقود گردیده، لذا مراتب باستناد تبصره یک 
اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا" به این 
اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدورسند 

مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. ) م الف ۱۶8۰8(
محمدرضا ادیبان
رئیس ثبت منطقه یک قم

---------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

خانم سمیه وزینی شیرزاد برابر وکالتنامه ۳۱54۱ مورخ ۱۳97/۰۶/۲۱ دفتر ۱۰8 قم با ارائه یک برگ استشهاد شهود 
مصدق اعلام داشته ششدانگ پلاک 457۱/98۱5/ ۲9۱ اصلی قطعه 47 طبقه دو واقع در بخش ثبت پنج قم که دارای 
صفحه دفتر الکترونیکی ۱۳95۲۰۳۳۰۰۰۱۰۱۰85۳ است، بنام خانم لیلا زنگنه فرزند علی جعفر دارای شماره ملی 
۳9۳47598۶۶ ثبت و سند مالکیت به شماره ۲5۰۶8۱ ج/94  صادر و تسلیم شده است و به علت جابجایی ، سند 
مالکیت مزبور مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است. لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی 
ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد 
خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا" به این اداره اعلام و 
ارسال و رسید اخذ تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدورسند مالکیت المثنی 

برابر مقررات اقدام خواهد شد./ ) م الف ۱۶8۰9(
محمدرضا ادیبان
رئیس ثبت منطقه یک قم

---------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه آقای ابراهیم بوجاران با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته اند سند مالکیت ششدانگ پلاک 
ثبتی ۲7۱/۳۰۶ اصلی واقع در بخش پنج ثبت قم که در صفحه ۱۳۲ دفتر ۱۰5 ذیل ثبت 77۳45 بنام شرکت تعاونی 
مسکن کارکنان دولت و غیره ثبت و سند مالکیت به شماره مسلسل 9774۶۱ الف 9۳ صادر گردیده است ، لذا به استناد 
تبصره ۱ ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا" به این 
اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدورسند 

مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./ ) م الف ۱۶8۱۰(
محمدرضا ادیبان
رئیس ثبت منطقه یک قم

---------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه سند مالکیت تمامی ششدانگ پلاک ۱۶89/۱۰۶ اصلی  واقع در بخش دو ثبت قم در صفحه ۱۰ دفتر 
۱75 به نام مرتضی زندیه ثبت شده است که ایشان اعلام نموده به موجب سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای صدور 
سند مالکیت المثنی را نموده ، لذا باستناد تبصره یک از ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی 
می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از 
انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا" به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس 

از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدورسند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./ ) م الف ۱۶8۱۱(
مرتضی نورانی آرانی
رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم  

---------------------------------------
پرونده کلاسه 97۰9988۶۰۳5۰۰۰78شعبه ۳5 حقوقی مجتمع شورای حل اختلاف شهید بهشتی شهرستان 

کرمانشاه تصمیم نهایی شماره 97۰9978۶۰۳5۰۰۶۲۰
خواهان:اقای شهرام نظری فرزند منوچهر به نشانی استان کرمانشاه_شهرستان کرمانشاه_شهر کرمانشاه_شهرک 

فدک فاز یک_خیابان ۱۶متری_لوازم خانگی شهرام
خواندگان:

۱-اقای علی صادقی داربیدی فرزند نصرت اله ۲-اقای حبیب اله مرادی فرزند عبداله همگی به نشانی 
خواسته:الزام به تنظیم سند خودرو

امضا کننده  اینجانب  به تصدی  العاده جلسه شعبه ۳5 شورای حل اختلاف  تاریخ 97/۰8/۱9در وقت فوق  در 
این محکمه  دادنامه شماره  رای موضوع  میباشد.ملاحظه میشود در  نظر  پرونده شماره فوق تحت  و  ذیل تشکیل 
97۰9978۶۰۳5۰۰۳8۱سهوا شماره پلاک ماشین 4۱ د 74۱ ایران ۱9درج گردیده لذا قاضی شورا به شرح ذیل 

مبادرت به صدور رای اصلاحی مینماید.
رای اصلاحی 

نظر به اینکه دردادنامه شماره 97۰9978۶۰۳5۰۰۳8۱در پرونده شماره 9۶۰9988۶۰۳5۰۰۰78این شورا شماره 
پلاک ماشین سهوا 4۱ د 74۱ایران ۱9 قید گردیده لذا مستندا به ماده ۳۰9قانون ایین دادرسی مدنی به پلاک 4۱ 

د7۳۱ ایران ۱9تصحیح و اصلاح میگرد.رای صادره قطعی میباشد.
مریدیان_قاضی شورای حل اختلاف شهرستان كرمانشاه 
كرمانشاه_سه راه مسکن_جنب كلانتری 22مسکن_شورای حل اختلاف

---------------------------------------
آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک خلجستان تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
رای شماره ۱۳97۶۰۳۳۰۰۰۳۰۰۰۲۱4 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳9۱۱۱44۳۰۰۰۳۰۰۰۰۳4 آقای علی اصغر 
ابوالحسنی فرزند رضا در ششدانگ قطعه باغ به مساحت 8۶۰ مترمربع پلاک شماره  ۱۰۱4 فرعی از  ۱ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک دستجرد. مبایعه نامه عادی مع الواسطه از طرف وراث علی شاه جمالی و خانم نرگس بختیاری به 

متقاضی انتقال یافت .)م الف ۳74۳  (
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسنادخلجستان 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع 

از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/08/26 تاریخ انتشار دوم: 1397/09/12
مهدی حسن پور- رئیس ثبت اسناد و املاک  خلجستان



شنبه -بیست وششم آبان ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 64688
اجتماعی

سید محمدتقی نوربخش، رییس سازمان تامین اجتماعی و عبدالرحمن تاج الدین 
معاون حقوقی و امور مجلس این سازمان که در جریان سفر وزیر کار به استان گلستان 

دچار سانحه رانندگی شده بودند علیرغم تلاش پزشکان در بیمارستان فوت شدند.
دکتر نوربخش رییس سازمان تامین اجتماعی و تاج الدین مدیرکل امور حقوقی و 
پارلمانی وزارت رفاه که امروز 5 شنبه به همراه محمد شریعتمداری وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی برای افتتاح پروژه ها و طرح های اقتصاد مقاومتی به گلستان سفر کرده 
بودند،  در سانحه تصادف دچار مصدومیت شدید شدند و با وجود تلاش پزشکا،جان 

باختند.
به گفته پزشکان بیمارستان جرجانی گرگان، این مصدومان دچار ترومای شدید و 
خونریزی داخلی شده بودند، لذا درمان های پزشکان در اتاق عمل به مدت 2 ساعت 

به نتیجه نرسید و هر دو مصدوم فوت کردند.
موسوی رئیس بیمارستان حکیم جرجانی گرگان، بعد از این حادثه گفت: آقای تاج 
الدین وضعیت بسیار بسیار بدی داشتند. تیمی که کار احیا را آغاز کردند به مدت 
دو ساعت در اتاق عمل اقدامات درمانی را انجام دادند اما متأسفانه آقایان تاج الدین 
و نوربخش ضربات شدیدی از ناحیه جمجمه دیده بودند. رئیس بیمارستان حکیم 
جرجانی گرگان، یادآور شد: ترومای شدید همه اعضا و جوارح را درگیر می کند، و 
آقای نوربخش دچار خونریزی داخلی شده بود.  استاندار گلستان گفت: پشت یکی 
از تقاطع ها  در لحظه ای کوتاه یک تریلی با سرعت بسیار زیاد به خودروی لندکروز 
رئیس سازمان تأمین اجتماعی برخورد کرد.  سیدمناف هاشمی پنجشنبه شب در 
جمع خبرنگاران با تسلیت درگذشت مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی و معاون 
پارلمانی این سازمان در  سانحه رانندگی در ورودی شهر گرگان اظهار داشت: این 
حادثه بسیار تلخ بود و باید این ضایعه را به دولت و همه مردم تسلیت بگویم. بعد از 
حادثه رئیس جمهور و آقای جهانگیری و خیلی از اعضای دولت تماس گرفتند و 
اظهار تأثر کردند. وی درباره چگونگی وقوع این حادثه گفت:  بعد از کلنگ زنی مرکز 
درمانی در علی آبادکتول در حال بازگشت به گرگان بودیم که به خواست دکتر نوربخش 
قرار شد بازدیدی هم از بیمارستان تأمین اجتماعی گرگان داشته باشیم.هاشمی با 
بیان اینکه "آنها در ماشین جلویی بودند و بنده به همراه وزیر در خودروی پشت سر 
آنان حضور داشتیم"، ادامه داد: پشت یکی از تقاطع ها  در لحظه ای کوتاه، یک تریلی 
با سرعت بسیار زیاد به خودروی لندکروز رئیس سازمان تأمین اجتماعی برخورد 
کرد.استاندار گلستان با ابراز اینکه "احتمالًا تریلی نسبت به خودروی جلوی ما دید 
نداشته است"، تصریح کرد:  بعد از وقوع این حادثه، برای اینکه 5 دقیقه هم معطل 
رسیدن آمبولانس ها نشویم، مصدومان را با خودروی ون  همراه مان  به نزدیک ترین 
بیمارستان رساندیم.وی با اظهار اینکه در بیمارستان حکیم جرجانی هم کل کادر 
پزشکی استان با مدیریت دکتر فاضل، بسیج شدند و به مدت 2 ساعت سی پی آر را 
انجام دادند، افزود: حتی برای اینکه نتیجه بگیرند شکافی هم در شکم ایجاد کردند 
و ما هم به همراه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بیمارستان حضور داشتیم و فقط 
دعا می کردیم، اما متأسفانه تلاش های کادر پزشکی نتیجه بخش نبود و  در این حادثه 

رئیس سازمان تأمین اجتماعی و معاون پارلمانی این سازمان را از دست دادیم.
*بازداشت راننده کامیون سانحه تصادف »نوربخش« 

رئیس کل دادگستری گلستان با انتشار پیامی جان باختن آقایان نوربخش رئیس 
سازمان تامین اجتماعی و تاج الدین معاون حقوقی این سازمان را در تصادف عصر 
امروز در گلستان تسلیت گفت. هادی هاشمیان ضمن همدردی با خانواده های 
جان باختگان این سانحه از بررسی ویژه این حادثه خبر داد و گفت: راننده کامیون 
حادثه امروز که سبب درگذشت رئیس سازمان تامین اجتماعی و معاون حقوقی این 
سازمان شد، بازداشت و پرونده قضایی در این باره تشکیل شده است.وی افزود: پیکر 

این افراد به پزشکی قانونی منتقل و اقدامات لازم انجام شده است.
*علت تصادف مشخص شد

 رئیس پلیس راه گلستان گفت: سه عامل در تصادف خودروی مدیرعامل سازمان 

تأمین اجتماعی موثر شناخته شد.
علی عبدی اظهار کرد: علت تصادف خودروی حامل مدیرعامل سازمان تأمین 
اجتماعی و معاون پارلمانی این سازمان با تریلی بعد از بررسی های همکاران پلیس 

راه مشخص شد.
وی افزود: در این حادثه سه خطای مشترک عدم رعایت حق تقدم راننده سواری 
هنگام دور زدن، عدم توجه به جلو راننده تریلری و قصور مسئولان راه برای احداث 

دوربرگردان ایمن دخیل در علت تصادف است.
عبدی تأکید کرد: این سه نفر هر سه با هم یک نسبت مساوی مقصر حادثه هستند.

 پیکر نوربخش درامامزاده شاه عبدالعظیم حسنی آرام گرفت
پیکر مرحوم  نوربخش  بعداز ظهر دیروزپس از تشییع، به حرم مطهر حضرت 
شاه عبدالعظیم حسنی و رواق دارالرحمه منتقل ودر این مکان مقدس  به خاک 

سپرده شد 
مراسم استقبال از پیکر مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی و معاون پارلمانی وی 
در تالار اجتماعات شهید غرضی بیمارستان میلاد ، با حضور تعدادی از نمایندگان 

مجلس، اعضای شورای شهر، مسئولان و اعضای خانه کارگر برگزار شد.
در این مراسم که در هوای بارانی برگزار شد، جمعی از نمایندگان مجلس، اعضای 
شورای شهر تهران، خانه کارگر و رسانه ها حضور داشتند.پیکر مرحوم تاج الدین نیز 

برای خاک سپاری به اصفهان منتقل شد.
*مقامات کشوری درگذشت نوربخش را تسلیت گفتند 

به دنبال فوت سید تقی نوربخش، مدیر عامل سازمان تأمین اجتماعی و معاون امور 
مجلس این سازمان در حادثه تصادف رییس جمهور،رییس مجلس شورای اسلامی 
، رییس مجمع تشخیص مصلحت ،معاون اول رییس جمهور ، وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، علی ربیعی وزیر سابق آن وزارتخانه و شماری دیگر از مسؤولان، پیامهای 
تسلیت صادر کردند. رئیس جمهوری در پیامی با تسلیت درگذشت اندوهبار رئیس و 
معاون پارلمانی سازمان تامین اجتماعی، برای آن عزیزان فقید که در راه خدمت به 
مردم جان خود را تقدیم کردند، از درگاه خداوند متعال رحمت واسعه و علو درجات، 
برای خانواده های محترم ایشان و بازماندگان صبر و اجر و برای مصدوم این سانحه 
شفای عاجل و کامل مسالت کرد. رییس مجلس در پیامی درگذشت رئیس سازمان 
تامین اجتماعی و معاون وی را تسلیت گفت. معاون اول  رییس جمهور با صدور پیامی 
درگذشت دکتر سید تقی نوربخش، رییس سازمان تامین اجتماعی و عبدالرحمن 
تاج الدین معاون این سازمان را تسلیت گفت. آیت الله هاشمی شاهرودی رییس 
مجمع تشخیص مصلحت نظام درگذشت مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی در پی 
سانحه رانندگی را تسلیت گفت.محمدرضا عارف با صدور پیامی درگذشت درگذشت 
دکتر سید تقی نوربخش، رییس سازمان تامین اجتماعی و عبدالرحمن تاج الدین 

معاون این سازمان را تسلیت گفت.

در پی درج  گزارش بی آبی، داستان تکراری روستای ایلیخی بلاغی قم صورت گرفت

جوابیه شرکت آبفار استان قم
مدیر مسئول محترم روزنامه ایمان 

موضوع: جوابیه گزارش صفحه6 آن روزنامه با عنوان"داستان تکراری که گویا پایانی ندارد. بی 
آبی، داستان تکراری روستای ایلیخی بلاغی قم مورخه 97/8/20

سلام علیکم
با احترام به دنبال انتشار گزارش صفحه6 مورخه 1397/8/20 آن روزنامه با عنوان"داستان 
تکراری که گویا پایانی ندارد. بی آبی، داستان تکراری روستای ایلیخی بلاغی قم."  جوابیه ای به 
شرح ذیل برای تنویر افکار عمومی حضورتان ارسال می شود. لطفا دستور فرمائید برابر با قانون 

مطبوعات و رسانه نسبت به انتشار جوابیه اقدام شود.
روستاهای نعمت آباد، انجیرلی و ایلیخ بلاغی از توابع بخش مرکزی قم با تعداد 108 مشترک 
تحت پوشش خدمات آبرسانی این شرکت بوده و تامین آب آشامیدنی و بهداشتی این روستاها 

در قالب مجتمع آبرسانی نعمت آباد توسط شرکت آبفار قم انجام می شود. 
به علت خشکسالی های سالهای گذشته، سطح آب های زیرزمینی در این منطقه پائین بوده 
و از کیفیت مناسب برای شرب برخوردار نیست و  تنها منبع تامین آب این مجتمع آبرسانی، 
چشمه روستای نعمت آباد می باشد که طبق محاسبات کارشناسان روزانه بالغ بر 80  مترمکعب 
آب از این چشمه استحصال می شود و به منظور جبران کمبود آب، از طریق تانکرهای آبرسانی 

سیار روزانه  بالغ بر 20 متر مکعب آب با کیفیت بالا به مخزن این مجتمع منتقل می شود.
لازم به ذکر است در زمان واگذاری انشعاب به دامداری ها و مرغداری ها واقع در مجتمع 
آبرسانی نعمت آباد از مالکان تعهد رسمی مبنی بر قطع انشعاب آب ایشان در زمان کمبود آب 

اخذ شده است  و در زمان کمبود آب، انشعابات ذکر شده با اطلاع قبلی قطع شده است.
کمبود آب در این مجتمع عمدتا مربوط به انشعابات غیر مجاز بوده و تعداد زیادی از این 

انشعابات غیر مجاز در روستای ایلیخ بلاغی قرار دارد.
بحث گازرسانی مقوله ای جدا از آبرسانی بوده و ارتباطی مابین خدمات گازرسانی با آبرسانی 

روستائی وجود ندارد. 
با بررسی های بعمل آمده توسط کارشناسان این شرکت در صورت رعایت الگوی مصرف و عدم 
مبادرت اهالی به وصل انشعابات غیر مجاز، آب استحصالی از چشمه و آبرسانی سیار در حال 

حاضر پاسخگوی نیاز اهالی خواهد بود.
 شرکت آبفار قم در تامین آب با کیفیت و بهداشتی برای کل روستاهای استان قم از هیچ 
کوششی فروگذار نکرده و در این امر هیچگونه تفاوتی مابین روستاها وجود ندارد و در خصوص 
این مجتمع نیز تقسیم آب بین این روستاها  بصورت کاملا مساوی و عادلانه انجام می گیرد و 
مسئولین شرکت آبفار و بخشداری مرکزی نیز به دفعات از این روستا بازدید داشته اند ولیکن 
ارائه خدمات بهتر نیازمند همکاری روستائیان عزیز بوده و از همه روستائیان عزیز خصوصا اهالی 
زحمتکش روستاهای ایلیخ بلاغی، نعمت آباد و انجیرلی تقاضا داریم با خادمین خود در شرکت 

آبفار در برطرف نمودن مشکلات آب شرب روستا همکاری لازم را داشته باشند.
در پایان خاطر نشان می سازد که طرح آبرسانی به 11 روستای مسیر قم تهران با مشارکت چند 
دستگاه و  با اعتبار ی بالغ بر 240 میلیارد ریال در دست اقدام بوده و در حال حاضر مطالعات 
فاز نخست این پروژه به اتمام رسیده و امیدواریم با تامین اعتبار لازم هرچه زودتر به نتیجه برسد.

محمود کشاورز 
سرپرست روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم

مدیر منطقه 12 شهرداری اصفهان :

تصفیه خانه ثانویه پساب شمال شهر اصفهان 
افتتاح می شود

مدیر منطقه 12 شهرداری اصفهان گفت: با خریداری پساب شاهین شهر و تصفیه این پساب 
در تصفیه خانه ثانویه پساب شمال شهر، آب مورد نیاز برای آبیاری فضای سبز منطقه 12 تامین 

خواهد شد.
علی باقری با اشاره به افتتاح پروژه های منطقه 12 شهرداری اصفهان اظهار کرد: با توجه به 
وجود فضای سبز 240 هکتاری در این منطقه و سرانه 21/4 مترمربعی این منطقه، نیازمند 
منبع آب پایدار برای تامین آب منطقه هستیم.   وی افزود:  در همین راستا پساب فاضلاب 
شاهین شهر خریداری شده، این پساب بعد از شاهین شهر وارد تصفیه خانه تکمیلی می شود و 
بر اساس استانداردهای لازم برای آبیاری فضای سبز، تصفیه و استفاده خواهد شد. مدیر منطقه 
12 شهرداری اصفهان تصریح کرد: پساب تصفیه شده توسط خط انتقال 18.5 کیلومتری 
به بختیار دشت و میدان استقلال منتقل شده و پس از آن توسط پمپ وارد شبکه های توزیع 
آبرسانی فضای سبز می شود.  وی با اشاره به اینکه تصفیه خانه ثانویه پساب شمال شهر پتانسیل 
تصفیه 100 لیتر بر ثانیه پساب را دارد، گفت:  زمین این تصفیه خانه در اختیار شهرداری بود 
و این پروژه با مشارکت بخش خصوصی تکمیل شد. همچنین تمام طرح تصفیه خانه توسط 
شرکت های دانش بنیان داخلی تهیه شده و تجهیزات مورد استفاده در آن نیز تولید ملی است. 
باقری با بیان اینکه این تصفیه خانه بخشی از آب مورد نیاز منطقه 2 و 12 را تامین خواهد کرد، 
افزود:  تصفیه خانه ثانویه پساب شمال شهر با هزینه ای بالغ بر 29 میلیارد و 870 میلیون ریال و 
خط انتقال و توزیع پساب تصفیه شده با هزینه بیش از 85 میلیارد و 970 میلیون ریال روز شنبه 

26 آبان ماه بهره برداری خواهد شد.
 

مدیرعامل شرکت پالایش نفت اصفهان  خبرداد

پالایش روزانه حدود 375 هزار بشكه نفت 
پالایشگاه اصفهان

 مدیرعامل شرکت پالایش نفت اصفهان گفت :روزانه حدود 375 هزار بشکه نفت در این 
شرکت، پالایش و تبدیل به محصولات استرتژیك می گردد.

مرتضی ابراهیمی: در حایشه بازدید فولادگر و سالک دو نماینده اصفهان از این پلایشگاه 
اظهارداشت:  پالایشگاه اصفهان در جهت سیاست های وزرات نفت مبنی بر  الزام  تولید 
محصولات بر اساس استاندارهای روز دنیا،  در کنار انجام پروژه هایی در راستای حفظ ظرفیت 
و تداوم تولید،  اجرای طرح جامع را پیش رو دارد و تا کنون خوشبختانه  با وجود تمام مشکلات 
و تحریم های دشمن توانسته ایم یکی از پروژه های این طرح یعنی "مجتمع بنزین سازی " را به 
سرانجامی نیك برسانیم. به طوری که در حال حاضر روزانه بیش از 11 میلیون لیتر بنزین یورو 4 
در شرکت  تولید و به شرکت ملی پخش  فرآورده های نفتی تحویل می گردد. ابراهیمی تشریح 
پروژه دیگر طرح جامع با عنوان "واحد تقطیر 3 و    گاز مایع" پرداخت  و افزود: این واحد  که با 
تلاش متخصصان داخلی حداکثر تا پایان سال در سرویس قرار خواهد گرفت،  با هدف بهینه 
سازی و رفع تنگناهای عملیاتی و افزایش ضریب ایمنی واحدهای عملیاتی راه اندازی می شود.         
وی همچنین به پروژه احداث واحد تصفیه گازوئیل اشاره کرد و هدف از اجرای آن را     کاهش 
ترکیبات گوگرد از گازوئیل تولیدی و رساندن آن  به مقدار زیر PPM 50  با ظرفیت 100 هزار 
بشکه در روز، طبق آخرین استانداردهای روز جهانی، عنوان کرد.   مدیرعامل شرکت پالایش نفت 
اصفهان به طرح زیست محیطی دیگر با  نام" جامد سازی گوگرد استحصالی شرکت" پرداخت و 
افزود: با اجرای پروژه، پالایشگاه  روزانه 300 تن گوگرد تولیدی را به صورت گرانول تبدیل و آماده 
فروش می کند.  ابراهیمی اظهار امیدواری نمود که با حمایت مسئولین استانی، بتوانیم طرح 

های مهم زیست محیطی این  شرکت را به اتمام برسانیم .

رئیس اتحادیه نانوایان استان قم: 

قیمت نان عادلانه نیست 
رئیس اتحادیه نانوایان استان قم گفت: قیمت نان با توجه به هزینه های جاری عادلانه نبوده و 

باید مورد بازنگری دوباره قرار گیرد. 
اکبر زارعی روز پنجشنبه درهمایش ملی روز نان در تالار مرکزی شهر افزود: با وجود تورم موجود 
، دولت بدون در نظر گرفتن هزینه های جاری نانوایان ، تعیین قیمت کرده و باید بداند عامل 
بسیاری از مشکلات به وجود آمده در کیفیت و بسیاری مسائل دیگر از همین قیمت پایین نان 
است. وی این صنف را نیازمند توجه بیشتری از طرف دولت دانست و گفت: امروز نانوایان 
خواستار توجه بیشتری از طرف دولت بوده و یکی از این موارد حذف 4 درصد سختی کار در 
پرداخت از طرف کارگر و کارفرما است. وی گفت: اگر می خواهیم نان خوب در جامعه عرضه 
شده و مردم و نانوایان هر دو راضی از این محصول باشند باید توجه بیشتری به این صنف شده 
و مشکلات موجود از طرف دولت هر چه سریع تر برطرف شود. زارعی افزود: نانوایان همیشه 
بدون چشم داشتی در تمام صحنه ها حضور داشته و نشان داده اند، کم توقع ترین صنف 
درکشور بوده و امیدواریم قدردان این افراد باشیم. رئیس اتحادیه نانوایان استان قم تاکید کرد: 
این صنف نیازمند بررسی و برطرف شدن مشکلات جاری اقتصادی بوده و نباید مسئولان و 
مدیران نسبت به این قشر حامی دولت و نظام بی توجه باشد. درحال حاضر 900 نانوایی در 
سطح استان قم فعالیت می کنند که 603 نانوایی دولتی بوده و از آرد یارانه ای استفاده می کنند 

و بقیه نانوایی های آزادپز هستند.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد

کشف بیش از 7۲ هزار نخ سیگار قاچاق در قم
فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: با تلاش ماموران انتظامی، 72 هزار و 500 نخ سیگار 

خارجی قاچاق در این استان کشف شد. 
سرهنگ مرادحسین جعفریان روز پنجشنبه در گفت و گویی اظهار داشت: در پی اخبار 
واصله مبنی بر نگهداری مقادیر قابل توجهی سیگار خارجی قاچاق در یک مغازه دخانیات، 
بلافاصله موضوع در دستور کار ماموران کلانتری 17 شهید بهشتی قرار گرفت. وی گفت: 
پس از هماهنگی با مقام قضایی استان، ماموران این کلانتری به محل مورد نظر اعزام شدند. 
وی افزود: سپس طی بازرسی از محل مذکور، 72 هزار و 500 نخ سیگار خارجی، 62 بسته 
تنباکوی خارجی، 49 بسته توتون خارجی و 36 کارتن 5 کیلویی ذغال خارجی قاچاق کشف 
شد. جعفریان گفت: در نهایت متهم برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی استان شد.

* دستگیری سارق تجهیزات مخابراتی در قم
رئیس پلیس آگاهی قم نیز از دستگیری سارق حرفه ای تجهیزات مخابراتی و اعتراف وی به 9 
فقره سرقت در استان خبر داد.  سرهنگ احمد کرمی اظهار داشت: در پی وصول پرونده سرقت 
تجهیزات مخابراتی به ارزش بیش از سه میلیارد ریال در استان که در هرمرحله از سرقت منجر به 
قطع ارتباط یک هزار و 200 مشترک شده بود، موضوع در دستور کار ماموران پلیس آگاهی استان 
قرار گرفت. وی گفت: در ادامه با هماهنگی مقام قضایی استان تیم ویژه کارآگاهان پلیس آگاهی، 
پس از بررسی جغرافیای جرم با انجام اقدام های پلیسی و بدست آوردن دلایل و مدارک موجود، 
متهم را شناسایی، دستگیر و خودرو سمند وی را توقیف کردند. رئیس پلیس آگاهی استان قم 
افزود: طی بازرسی از خودرو نامبرده 24 عدد باطری مخابراتی و ابزار آلات مخصوص سرقت کشف 
شد. کرمی با اشاره به اعتراف متهم به 9 فقره سرقت تجهیزات مخابراتی در استان، گفت: در نهایت 

نامبرده به همراه پرونده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی استان شد.

شورای فرهنگ عمومی قم نامگذاری کرد

بیست وسوم ربیع الاول روز قم 
شورای فرهنگ عمومی قم، 23 ربیع الاول سالروز ورود حضرت فاطمه معصومه)س( به این 

شهر را به نام »روز قم« نامگذاری کرد. 
در یکصد و هفتاد و دومین جلسه شورای فرهنگ عمومی استان قم که عصر چهارشنبه 
در سالن جلسات مرکز پژوهش های آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( برگزار شد، 
پیشنهاد آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( و شورای اسلامی شهر در این خصوص 

رای گیری و درنهایت 23 ربیع الاول به عنوان روز قم تصویب شد. 
معاون فرهنگی آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( درباره نامگذاری روز 23 ربیع 
الاول با اشاره به ویژگی های شهر مقدس قم، توضیحاتی را در رابطه با ضرورت و اهمیت این 

نامگذاری ارائه داد. 
حجت الاسلام والمسلمین صفر فلاحی با اشاره به دفن پیکر مطهر 440 امامزاده)ع( در قم 
گفت: در دوران های گوناگون همیشه این شهر مورد توجه بزرگان دین بوده است و آن را برای 
سکونت در کنار بارگاه ملکوتی کریمه اهل بیت)ع( انتخاب کرده اند و نیز سالانه شاهد حضور 

زائران بسیاری از نقاط مختلف ایران و جهان هستیم. 
* مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم نیز در بخش دیگر این جلسه، با اشاره به 
موضوع »راه اندازی کارگروه ساماندهی تبلیغات شهری« به عنوان یکی از مصوبه های 
جلسه گذشته این شورا گفت: بر اساس اعلام شهرداری بیش از 400 بیلبورد در سطح 
شهر و بنا بر اعلام اداره کل راه و شهرسازی حدود 200 تابلوی تبلیغاتی در سطح جاده 

های استان داریم. 
سید موسی حسینی کاشانی افزود: این تابلوهای تبلیغاتی، با نظر شورای فرهنگ عمومی 
باید به گونه ای ساماندهی شود که برای انتقال پیام های فرهنگی و مذهبی از ظرفیت این 

تابلوها استفاده گردد. 
وی تصریح کرد: بر اساس قانون، هر تبلیغات در سطح شهر باید توسط کانون های آگهی 
تبلیغاتی انجام شود و کانون های مذکور ملزم به داشتن مجوز از این اداره کل هستند و برای 

تبلیغ نیز نیازمند اخذ مجوز هستند.
وی ابراز امیدواری کرد که با راه اندازی کارگروه ساماندهی تبلیغات شهری، اشکالات 

اجرایی در زمینه تبلیغات محیطی در سطح شهر مرتفع شود. 
 همچنین رضا سیار فرماندار قم در این جلسه بر ضرورت ساماندهی تابلوها و بیلبوردهای 

تبلیغاتی در قم تاکید کرد. 
 حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم نیز در 
این جلسه، با بیان این که هر کدام از دستگاه های فرهنگی دارای وظایفی هستند، گفت: 
تبلیغات دینی باید مستمر و دائمی باشد، از این رو باید برخی از تابلوها به صورت ویژه برای 

این منظور در نظر گرفته شوند. 
همچنین ابوالقاسم مقیمی مدیرعامل سازمان فرهنگی - ورزشی شهرداری قم نیز درباره 
بیلبوردهای تبلیغاتی در سطح شهر گفت: حدود 50 بیلبورد در اختیار این سازمان، 100 
بیلبورد در اختیار روابط عمومی شهرداری، حدود 80 تابلو در اختیار شهرداری های مناطق و 

بقیه نیز در اختیار سازمان زیباسازی است. 
*تشریع مصوبات شورای فرهنگ عمومی قم

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم در حاشیه برگزاری این شورا در گفت وگو با خبرنگاران 
اظهار کرد: در این جلسه 2 موضوع اصلی مورد بحث و بررسی اعضای شورای فرهنگ 

عمومی استان قرار گفت. 
سید موسی حسینی کاشانی افزود: یکی از موضوع ها، بحث راه اندازی کارگروه ساماندهی 
تبلیغات شهری بود که در این جلسه با توجه به مصوبه جلسه پیشین شورا، به صورت مفصل 
مورد ارزیابی اعضای شرکت کننده قرار گرفت، اما قرار شد که کارِ کارشناسی بیشتری روی 
این موضوع انجام شود و دوباره برای جلسه آینده در شورا مطرح و درباره آن تصمیم گیری 

شود. 
وی با اشاره به نامگذاری 23 ربیع الاول به عنوان روز قم گفت: قرار است که برنامه های 

گوناگونی را دستگاه های مرتبط در این روز داشته باشند. 
وی با بیان این که جلسه مذکور، جلسه فوق العاده شورای فرهنگ عمومی استان قم بود، 
گفت: جلسه آتی شورا، در روز چهارشنبه هفتم آذرماه امسال برگزار می شود و برگزاری برنامه 
های مختلف فرهنگی در دستور کار جلسه می باشد. یکصد و هفتاد و دومین جلسه شورای 
فرهنگ عمومی استان قم با حضور آیت الله سید محمد سعیدی امام جمعه، سید مهدی 
صادقی استاندار قم و سایر اعضای این شورا در سالن جلسات مرکز پژوهش های آستان 

مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( برگزار شد.

آیت الله جوادی آملی: 

قم باید الگوی جامعه اسلامی باشد
 یکی از مراجع تقلید شیعیان با بیان اینکه قم باید الگوی جامعه اسلامی باشد، گفت: 
همان گونه که خون شهید می تواند جامعه را طیب و طاهر کند قلم عالم نیز باید جامعه را 

پاک کند.
آیت الله العظمی عبدالله جوادی آملی شامگاه چهارشنبه در همایش ملی المیزان و علوم 
انسانی اسلامی که در دارالقرآن علامه طباطبایی)ره( در قم برگزار شد، اظهار داشت:  قرآن 
کتابی است که گوینده با ما هم اکنون حرف می زند و تجلی خداوند است و امام علی)ع( 

می فرماید قرآن تجلی خداوند است که مافوق زمان و زمین است.
وی با بیان اینکه تجلی خدا فوق زمان و زمین است، افزود: خدا قران را نازل کرد نه آنگونه که 
باران را نازل کرد؛ خداوند باران را بر زمین انداخت اما قرآن را بر زمین آویخت و آن حبل آویخته 

است که هم مشکل خود را حل می کند و هم مشکل دیگران را رفع می کند.
این استاد سطوح عالی حوزه با بیان اینکه خداوند در آغاز ما را به حیات دعوت کرده است، 
بیان کرد: انسان تا حدی پایین آمده و سقوط کرده  که دست به قتل و جنگ می زند و اگر 

چشم خود را باز می کرد این گونه نمی شد.
وی تصریح کرد: باید به گونه ای باشد که قم الگوی جامعه اسلامی باشد و همانگونه که خون 

شهید می تواند جامعه را طیب و طاهر کند قلم عالم نیز باید جامعه را پاک کند.
آیت الله جوادی آملی گفت: خون شهید مقدس است اما نه آنقدر که قلم و سخن علما 
مقدس است به گونه ای که رسول اکرم)ص( فرمودند وقتی قلم عالم به جوش آید خون شهید 
آرام می شود و لذا بیانات علما مرکبی است که شهید پرور و شهادت ساز است و یقینا از شهادت 

بالاتر باشد.
 این مفسر قرآن کریم افزود: رسول خدا فرمود در قیامت واحد سنجشی هست و در آن 

روز مرکب عالم را با خون شهید مورد سنجش قرار می دهند که مرکب عالم سنگین تر است.
وی با بیان اینکه عالم محضر خداست، اظهار داشت: مناجات ها و دعاهای وارد شده 
از ائمه اطهار)ع( بهترین، شیرین ترین و اثرگذارترین ابزار و زبان برای گفت وگو با خداست 
که اهل بیت)ع( در این مناجات ها شیوه مناجات با پروردگار را در قالب معارف والا به ما 

آموخته اند.
آیت الله جوادی آملی اظهار داشت: عالمِ سکولار، سکولار بودن را بر دانش تحمیل 
کرده است که باید دستش را کوتاه کرد وگرنه دانشگاهیان ما اهل اعتکاف و نماز و عبادت 

هستند.
با خدا را به چشد، مدهوش شده و خسته  اینکه اگر کسی لذت مناجات  با بیان  وی 
نمی شود، افزود: راه رسیدن به خدا باز است و همانگونه که سلمان فارسی جزو اهل بیت)ع( 

شد، عده ای از قم نیز در گمنامی به این جایگاه والا رسیدند.
این مرجع تقلید شیعیان افزود: برخی از علوم اعتباریات هستند که از بحث دینی بودن 

خارج است اما علومی که مربوط به بحث خداوند است، دینی است.
وی اضافه کرد: اگر کشور را خون پاک می کند حوزه نیز باید این عرضه را داشته باشد که 
جامعه را پاک کند و ما می توانیم کشور را حفظ کنیم و با عمل می شود جامعه را هدایت کرد 

نه با حرف و تبلیغ و گفتار.

آیت الله ناصر مکارم شیرازی:

تبلیغ دین نباید محدود به مسجد شود 
آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید گفت: طلاب و روحانیان نباید تبلیغ دین را 
محدود به منبر و مسجد کنند، بلکه باید از هر فرصت و مکانی برای انجام این کار مهم استفاده 

شود. 
وی پنجشنبه شب در آیین بزرگداشت سی و هفتمین سالگرد ارتحال علامه طباطبایی در 
قم افزود: اهل بیت عصمت و طهارت)ع( از هر فرصتی برای ترویج معارف دینی و الهی در 
جامعه استفاده می کردند و مبلغان و روحانیون باید به این مهم توجه داشته باشند.  آیت الله 
مکارم شیرازی وظیفه طلاب و روحانیان را ترویج معارف دینی در جامعه عنوان کرد و افزود: اگر 
امیرالمومنین علی )ع( 25 سال خانه نشین نبودند، دریای عمیقی از علم و معرفت در اختیار 
انسان ها قرار می گرفت و با محدود کردن خطبه ها و بیانات ایشان چه ظلمی بر امت اسلامی 
رفت و چرا امروز نباید درس نهج البلاغه به عنوان یکی از دروس رسمی باشد.  وی با اشاره به 
حضور جمعی از بانوان در ورزشگاه ها بیان کرد: متاسفانه صحنه ها و فیلم های حضور زنان 
در ورزشگاه ها رسوایی به دنبال داشت و شما نمی توانید حضور زنان در ورزشگاه را کنترل 
کنید، در حالی که باید از فضاهای ورزشی برای تبلیغ دین استفاده کنیم.  این مرجع تقلید 
در پایان با بیان اینکه بحمدالله امروز افراد خیری به نام علامه طباطبایی مرکز قرآنی بنا کرده 
و مجلس باشکوهی را در مراسم سالگرد ایشان برگزار کرده اند، اظهار داشت: در قرآن کریم از 
کلمه تبلیغ و بلاغ بسیار استفاده شده است و باید تلاش کنیم تا با تبلیغ دین فضای جامعه 
را روشن کنیم.  آیین سی و هفتمین سالگرد ارتحال علامه طباطبایی)ره( و ششمین همایش 
انجمن علمی ارتباطات و تبلیغ حوزه علمیه قم با حضور جمعی از علما و استادان حوزه های 

علمیه در دارالقرآن علامه طباطبایی)ره( این شهر برگزار شد. 

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم :

میزان مصرف آب چاه های کشاورزی قم
 10 درصد کاهش می یابد 

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم گفت: بر اساس مصوبه جلسه شورای حفاظت منابع 
آب، میزان مصرف آب چاه های بخش کشاورزی در سال آبی جاری نسبت به مدت مشابه 

پارسال باید 10 درصد کاهش یابد. 
احمد حاج حسینی مسگر روز پنجشنبه در حاشیه برگزاری دومین جلسه کارگروه استانی 
سازگاری با کم آبی و هجدهمین جلسه شورای حفاظت منابع آب افزود: این کاهش مصرف 
آب با استفاده از کنتورهای فهامی که بر روی چاه های کشاورزی نصب می شود، انجام 
می شود. وی اضافه کرد: در استان قم حدود 2 هزار حلقه چاه مجاز داریم که یک هزار حلقه 
در بخش کشاوزی فعال است و حدود 90 درصد منابع آب زیرزمینی در این بخش نیز توسط 

این چاه ها استفاده می شود.

پیکر نوربخش درامامزاده شاه عبدالعظیم حسنی آرام گرفت
جزییات تصادف مرگبار رییس ومعاون سازمان تامین اجتماعی

گاهی وقت ها لبخند نشانه ای دارد، همچون حکایت 
عاشقی شهید مدافع حرم، مجید عسگری جمکرانی، 
معلمی که لبخندهایش نشانه ای از پرواز داشت و برای 

رسیدن به آن لحظه شماری می کرد.
شهید عسگری شوق حضور در راه دفاع از حرم اهل بیت 
عصمت و طهارت)ع( داشت و آن را عاقبت به خیری برای 
خود می دانست که این امر لبخندی از رضایت از اینکه در 
مسیر حق قدم برداشته برای همیشه بر چهره این معلم 

شهید جاودانه کرد.
شاید داشتن چهره ای شاد برای کسی که می خواهد 
در صحنه های نبرد حاضر شود، تعجب بر انگیز باشد اما 
حقیقت آن است که در اندیشه مدافعان حرم حضرت 
زینب)س(، جنگ فرصتی برای نمایش عاشقی و ارادت به 
ساحت اهل بیت )ع( می باشد و به همین دلیل باید گفت 
در لبخند شهید مجید عسگری نیز اسرار شوق رسیدن به 
محبوب نهفته بود؛ به قول شاعر: عشق رازیست که تنها 

به خدا باید گفت، چه سخن ها که خدا با من تنها دارد.
* مجید ازنظرم دور نمی شود

پدر شهید مجید عسگری در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، 
بیان کرد: فرزندم معلم و دوست دانش آموزان بود و با عمل 
به شاگردان خود درس معنویت می داد، حتی برای رفتن 
به سوریه هم می گفت: من می روم تا درسی باشد برای 
شاگردانم تا نگویند معلم ما نشست و به حرف خود عمل 

نکرد.
عباس عسگری جمکرانی، افزود: نماز برای مجید همه 
چیز بود و هر وقت صدای اذان را می شنید، عبای خود 
را به تن می کرد و به نماز می ایستد، همچنین به شرکت 
در نماز جمعه بسیار اهمیت می داد و شاگردان خود را با 

تشویق، همراه خود به مصلا می برد.
وی با اشاره به این که فرزندم کارهای نیک بسیاری انجام 
می داد که تا قبل از شهادتش ما از آن خبر نداشتیم، 
ادامه داد: دیگران برایمان نقل کرده اند که مجید تلاش 
بسیاری برای کمک به دانش آموزان نیازمند و همچنین 
آموزش قرآن در مناطق محروم شهر قم انجام داد که هیچ 

وقت راجع به آن با خانواده اش سخن نگفت.
پدر شهید عسگری گفت: انگار فرزندم همیشه کنار من 
است و یک لحظه هم از نظرم دور نمی شود، در خواب هم 
به دوستش گفته بود؛ من مهمان امیر المومنین )ع( و اهل 
بیت هستم و این نشان می دهد شهدا زنده اند و اعمال و 

رفتار ما را می بینند.
*خداوند مراقب همه است

مادر شهید نیز در این رابطه بیان داشت: مجید هنوز 
هم مانند دوران حیاتش در خواب با احترام به من سلام 
و احوال پرسی می کند و به خواب دیگران هم که می آید 

احوال من را جویا می شود.
اعظم راژ در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، افزود: مجید یک 
فرزند روشن دل دارد و به همین دلیل من خیلی راضی 
نبودم که او به سوریه برود، اما فرزندم در جواب به من 

گفت؛ خداوند متعال نگهدار و مراقب همه است.
با شب  ادامه داد: فرزندم سال گذشته، مصادف  وی 
شهادت امام رضا )ع( در جریان آخرین حضور خود در 
جبهه های نبرد سوریه تلفنی از من خداحافظی کرد و 
گفت شما در حرم حضرت معصومه )س( من را دعا کن 
و من هم در حرم حضرت زینب )س( دعا می کنم که در 
نهایت پس از چند روز همزمان با ایام شهادت امام حسن 

عسکری، خبر شهید شدن مجید را به ما دادند.
وی با اشاره به این که مجید فرزند نخست خانواده بود 
و در دل همه جا داشت، بیان کرد: فرزندم در تمام دوران 
زندگی خود بسیار فعال و در عین حال مظلوم بود، از همان 
کودکی بسیار علاقه داشت تا به دیگران کمک کند و در 
نهایت هم در راه دفاع از حرم اهل بیت )ع( به شهادت 

رسید؛ وی امانت الهی بود که تقدیم اسلام شد.
* بوسیدن پیشانی پدر ودست مادر 

برادر شهید نیز گفت: شهید مجید عسگری با انجام 
واجبات دینی و ترک محرمات از جمله رعایت حق مردم، 
مراتب رسیدن به مقام شهادت را پیموده بود و به همین 

دلیل هم در سوریه به آرزوی دیرینه خود رسید.
سعید عسگری جمکرانی بیان کرد: برادرم نسبت به پدر 
و مادر بسیار متواضع و در خدمتشان بود و هرگاه به خانه 
ایشان می آمد، پیشانی پدر و دست مادر را می بوسید و 
در جواب برخی از اعضای خانواده که می گفتند چرا این 
کارها را می کنی، می گفت شما نمی دانید این کار چه 

ثوابی دارد.
و  اقوام  خانه  به  ریا  بی  خیلی  مجید  داد:  ادامه  وی 
آشنایان رفت و آمد می کرد و به برخی رسوم عامیانه که تا 
کسی نیامده منزلت به خانه اش نرو، توجه نمی کرد و صله 

رحم را بر خود واجب می دانست.
وی با اشاره به این که خنده همیشه بر چهره مجید نقش 
می بست، افزود: برادرم حتی به فکر لبخند در عکس 
شهادت خود نیز بود و چهار ماه قبل از شهادتش به یکی 
از دوستانش گفته بود عکسی را در حالتی که لبخند به لب 
دارد از او بگیرد که با ثبت آن، تصویری زیبا از چهره عارفانه 

شهید، جاودانه شد.
برادر شهید گفت: یک بار که من مخالف رفتن مجید به 
سوریه بودم به من گفت: 'برادرم اگر ما در عزاداری های 
ماه محرم و صفر می گوییم، یا اباعبدالله الحسین )ع( 
اگر ما در روز عاشورا بودیم، شما را یاری می کردیم، امروز 
روز عاشوراست که باید ما برای دفاع از حرم اهل بیت )ع( 

اقدام کنیم'.
وی افزود: شهید عسگری به من گفت؛ آن خدایی که 
من و تو تنها به اندازه یک عمر بندگیش را می کنیم، خود 
بی نهایت خدایی می کند و همان پروردگاری که مراقب 
خاندان اهل بیت )ع( بود، مراقب خانواده من نیز هست.

* لبخند حتی پشت دروازه شهادت
وی با ترسیم لحظات شهادت شهید مجید عسگری 
برادرم برای بنده نقل می  از همرزمان  ادامه داد: یکی 
استقرار  برای  دیواری  کردن  سوراخ  حال  در  ما  که  کرد 
امن تیراندازان خودی و ایجاد سنگری در برابر حملات 
دشمن با تلاش چند تن از مدافعان حرم بودیم که یکی 
از رزمندگان خسته شد و جای خود را به مجید که در 
حال خنده بود داد، همین که شهید عسگری مشغول 
کندن سوراخ در دیوار شد، پس از چند ثانیه خمپاره ای 
در نزدیکی وی به زمین خورد و ترکش های آن به بدنش 
اصابت کرد و در نهایت در اثر همین انفجار وی با زمزمه 

ذکر یا زهرا )س( آسمانی شد.
* تقید به زیارت حرم مطهر حضرت معصومه)س(

سعید عسگری جمکرانی گفت: برادرم نسبت به نماز 
شب و زیارت هر روزه حرم مطهر حضرت معصومه )س( 
بسیار مقید بود و اگر یک مرتبه بنا به دلایلی نمی توانست 
این مستحبات را انجام دهد، حتما قضای آن را به جا می 

آورد و در این مساله اهتمام زیادی داشت.
** اوصیکم بتقوی الله

برادر شهید عسگری گفت: مجید وصیتنامه ای بسیار 
کوتاه و جذاب از خود به یادگار گذاشت که در آن به پیروی 
از سیره امام علی )ع( نوشته شده است: » اوصیکم بتقوی 
موید  و  موفق  راه  این  در  است  امید  امرکم،  نظم  و  الله 

باشید«.
* از کربلا تا سوریه 

سعید عسگری جمکرانی بیان کرد: برادرم توجه خاصی 
به زیارت اربعین داشت و سال گذشته نیز در مراسم پیاده 
روی ایام اربعین حسینی شرکت کرد و پس از بازگشت از 
این سفر معنوی و دیدار کوتاهی با خانواده، راهی سوریه 
شد و در نهایت نیز در سالروز شهادت امام حسن عسکری 
)ع( به شهادت رسید و نشان داد نام خانوادگی »عسگری« 

واقعا برازنده اش بوده است. 
** شهید مجید عسگری جمکرانی از معلمان هنرستان 
شهدای چهارمردان قم در رشته رایانه، طلبه حوزه علمیه 
و از خادمان افتخاری حرم مطهر حضرت معصومه)س( و 
مسجد مقدس جمکران، عضو بسیج آموزش و پرورش و 

عضو داوطلبان و امدادگران جمعیت هلال احمر بود. 
شهر  در  سال 1353  مردادماه  در  بزرگوار  شهید  این 
مقدس قم متولد شد و در جریان آزادسازی شهر بوکمال 
از آخرین پایگاه های داعش در سوریه به فیض عظیم 
شهادت نائل آمد و 3 فرزند از این شهید به یادگار مانده 
است؛ شهید عسگری 8 سال سابقه تحصیل در حوزه 
در  جمکرانی  عسگری  شهید  داشت.   را  قم  علمیه 
ششم آذرماه سال 1396 در سالروز شهادت امام حسن 

عسکری)ع( به شهادت رسید. 
روز  عسگری،  شهید  شهادت  سالگرد  اولین  مراسم 
پنجشنبه هفته جاری بعد از نماز مغرب و عشا در حسینیه 
محلاتی  شهید  میدان  در  واقع  زینب)س(  حضرت 

برگزارشد.

حکایت عاشقی شهید مدافع حرم 

حكایت لبخند معلمی که شوق پرواز داشت
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اصلاح طلبان و ضرورت شناسایی ضعف ها و تهدیدها 

راهی برای استمرار موفقیت های اصلاح طلبان
بازنگری درونی با هدف شناسایی ضعف ها و کاستی ها و ارتقای قوت ها و بهره گیری 
از فرصت ها، پایداری و پویایی جریان های سیاسی را به دنبال دارد؛ انتظار می رود اصلاح 
طلبان نیز با کارنامه تجارب تلخ و شیرین خود در رقابت های سیاسی و ضرورت بازیابی 

انسجام درونی به آن توجه کنند. 
، اصلاح طلبان از روزهای تبلیغات انتخابات هفتم ریاست جمهوری تا به امروز وقایع 
بسیاری را تجربه کرده است؛ اتفاقاتی که در جریان انتخابات 88 پیش آمد، سوء برداشت 
ها و کنش هایی را نسبت به برخی شعارها، شخصیت ها و بعضی طیف های سیاسی 
اصلاح طلب از سوی جریان مقابل و دولت وقت شکل داد؛ رویکردی که نزدیک به یک 
دهه جامعه و به ویژه فضای فعالیت های سیاسی را در معرض عینک قضاوت ها قرار داد. 
از سال 76 تاکنون، فضای سیاسی کشور عرصه های مصاف دو جریان عمده سیاسی 
بوده است؛ در هنگامه تبلیغات انتخاباتی دور هفتم ریاست جمهوری، دو جریان اصلاح 
طلبی و اصولگرایی به صورت جدی درعرصه سیاسی کشور وارد شدند و با خط مشی 
ها، شعارها و مبانی فکری خاص خود، افکارعمومی جامعه را با خود همراه کردند؛ در 
این مصاف، جریان اصلاح طلبی با نقدها، تعریف ها، بازنمایی ها و روشنگری هایی را که 
با توجه به اقتضائات جامعه در مورد موضوعات و مسائل سیاسی، اجتماعی و فرهنگی 
داشت، افکارعمومی و آرا مردم را در مقایسه با دیگر جریان های سیاسی با خود موافق 
کرد. با پیروزی نامزد جریان اصلاحات در هفتمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در 
سال 76 گشایش هایی در فضای سیاسی کشور ایجاد شد و متعاقبا در سایر حوزه های 
جامعه از فرهنگی تا اجتماعی و اقتصادی، تغییرات مثبت و مطلوبی شکل گرفت؛ همین 
امر بیش از روزهای نخستین دولت اصلاحات، اقبال عمومی را به این جریان و اندیشه 
های اصلاح طلبانه همراه کرد.در آستانه انتخابات یازدهم ریاست جمهوری، اصلاح طلبان 
با حمایت از دکتر حسن روحانی در جلب آرای مردم بسیار موفق بودند، در سال 95 
نیز با حمایت از لیست امید در انتخابات دور دهم مجلس شورای اسلامی در جلب 
مشارکت حداکثری مردم و راهیابی نمایندگان خود به مجلس موثر و تعیین کننده بودند، 
چنانکه در انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم نیز با وجود شبهه هایی که درباره سهم 
خواهی اصلاح طلبان از دولت یازدهم و احتمال عدم حمایت این جریان از تداوم ریاست 
جمهوری دکتر روحانی، اصلاح طلبان در دوازدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری نیز 
از او حمایت کردند.به دلیل کاستی های و مشکلاتی که در کشور وجود داشت، همچنین 
برآورده نشدن برخی مطالبات و انتظارات اصلاح طلبان در دولت یازدهم، این دیدگاه در 
جامعه و میان برخی طیف های اصلاح طلب شکل گرفت که این جریان در انتخابات 
دوازدهم از روحانی حمایت نکند، به رغم این، اصلاح طلبان به سیاق چهار سال اول 
دولت روحانی و حمایت از برجام، دیپلماسیِ تعامل وعقلانیت سیاسی، از تداوم ریاست 
جمهوری دکتر روحانی حمایت کردند. اصلاح طلبان در انتخابات 92 با انسجام بیشتر 
میان طیف های مختلف این جریان ظاهر شدند؛ اگر چه محدودیت هایی برای فعالان 
سیاسی و طیف ها و احزاب سیاسی اصلاح طلب طی این سال ها از سوی ساختار اعمال 
شد، اما جامعه به فضایی مطلوب برای تنفس سیاسی و فکری نیازمند بوده و همین امر 

استقبال جامعه و افکارعمومی را با این جریان به دنبال داشته است.
اما موضوعی که در سال های اخیر از سوی برخی شخصیت ها و طیف های اصلاح 
طلب به آن انتقاد شده است، اعلام وابستگی و برخی شخصیت ها و جریان ها به اصلاح 
طلبان است؛ این موضوع که به به زعم برخی اغلب با هدف بهره برداری سیاسی به ویژه 
در هنگامه انتخابات صورت گرفته، جامعه و گروه های مختلف مردم را با ابهامات و نوعی 
از سر درگمی بلاتکلیفی سیاسی روبرو کرده است؛ به طوری که در سال های اخیر برخی 
مردم، شخصیت ها و طیف های سیاسی این انتقاد را به اصلاح طلبان وارد کردند که در 
رویدادهای سیاسی مهم همچون انتخابات، از افراد و فهرست هایی حمایت کرده اند که 
با مشی اصلاح طلبانه فاصله زیادی داشته اند؛ موضوعی که در مواضع غیر اصلاح طلبانه 
و دوگانه و مبهم برخی نمایندگان مجلس شورای اسلامی که در لیست مورد حمایت 

اصلاح طلبان قرار داشتند، نمود داشته است.
از طرفی دیدگاه های متفاوتی که میان شخصیت ها و برخی طیف های اصلاح طلب 
درباره شورای عالی سیاست گذاری درباره نقاط قوت و ضعف شورای عالی سیاستگذاری 
اصلاح طلبان مطرح شده، بر انسجام درونی آنان تاثیر گذار است؛ چنانکه عده ای بر این 
عقیده اند که این شورا با توجه به تاکیدی که بر رویکرد جبهه ای به ویژه در انتخابات 
دارد، احزاب اصلاح طلب و فعالیت های حزبی را به حاشیه می برد؛ ساختار، عملکرد و 
مواضع شفاف نسبت به مسائل کشور و تضادهایی که بعضا درباره رهبری کاریزماتیک 
اصلاح طلبان مطرح می شود، این مسائل علاوه بر این که در رشته پیوند اصلاح طلبان 
را تهدید به گسست می کند، بلکه ایجاد ناامیدی و سردرگمی، پایگاه مردمی آنان را 

تضعیف می کند.
با نزدیک شدن به انتخابات یازدهم مجلس شورای اسلامی در سال آینده و تکاپوی 
جریان های سیاسی برای حضور در رقابت های انتخاباتی، نیاز به انسجام و بازسازی درونی 
در جریان ها، طیف ها و گروه هایی سیاسی ضروری به نظر می رسد و انتظار می رود 
اصلاح طلبان به مثابه دیگر جریان ها، سیاسی با شناسایی ضعف ها و تهدیدهای بیرونی 
و درونی، جایگاه خود را نسبت به گذشته ارتقا داده و با برنامه ریزی ساختاری برای آینده 

و بازیابی جایگاه خود در ساختار مدیریتی کشور تلاش کنند.

معاون نمایندگی ایران در سازمان ملل: 

استفاده از سلاح غذا و دارو ضد شهروندان 
جنایت علیه بشریت است 

سفیر ایران در سازمان ملل متحد،استفاده از غذا و دارو به عنوان سلاحی علیه 
شهروندان را جنایت علیه بشریت برشمرد و گفت:نیروی مخربی با ایجاد جنگ تمام 
عیار اقتصادی علیه ایرانیان به دنبال ناکام گذاشتن یا انحراف تلاش ایران برای ارتقای 

حقوق بشر است. 
اسحاق آل حبیب روز پنج شنبه پیش از رای گیری درباره قطعنامه پیشنهادی کانادا 

علیه ایران در کمیته سوم مجمع عمومی سازمان ملل متحد این مطلب را مطرح کرد.
وی افزود: در یکصد سالی که از مجاهدت ایرانی ها برای حقوق بشر و دمکراسی می 
گذرد دقیقا همان نیروهای مخربی که پشت این قطعنامه هستند تمام توان خود را به کار 

بسته اند تا آن را ناکام گذاشته یا از مسیر خود منحرف سازند. 
سفیر ایران در سازمان ملل متحد ادامه داد: برپا کردن کودتای نظامی در1953 
علیه دولت دمکراتیک ایران، حمایت بی قید وشرط برای دو دهه و نیم از دیکتاتوری 
که جانشین آن دولت کردند، حمایت از جنگ نظامی علیه ایرانیان در دهه 1980، 
تامین تسلیحات شیمیایی برای صدام جهت هدف قرار دادن ایرانیان، سرنگونی هواپیمای 
مسافربری ایرانی و قتل همه 290 سرنشین آن، همدستی با گروهک های تروریستی 
شناخته شده و برقراری یک جنگ تمام عیار اقتصادی علیه ایرانیان در تعارض با قطعنامه 
2231 شورای امنیت و حکم الزام آور دیوان بین المللی دادگستری تنها نمونه هایی اندک 

از این سیاست ها بوده اند. 
آل حبیب اضافه کرد: در واقع از سال 1953 حتی یک روز سپری نشده است که در 
آن، همین کشورها ایرانیان را آزار و شکنجه نداده باشند. بزرگترین دشمنان حقوق بشر و 
دمکراسی کسانی هستند که از آنها به عنوان ابزارهای سیاست خارجی خود علیه ملت ها 
و دولت هایی که دوستشان ندارند، سوءاستفاده می کنند. برای این کشورها یک دوگانگی 

اساسی در موضوعات مربوط به حقوق بشر وجود دارد.
وی با بیان اینکه »برای آنها قربانیان برابر نیستند، آنها یا خوبند یا بد«، اظهار کرد: 
درحالی که به قتل مخالفان صلح جوی سیاسی رضایت می دهند، یک قاتل که عامدا با 
اتوبوس از روی نیروهای پلیس در خیابان های تهران رد می شود و آنها را می کشد علنا 

از سوی وزیرخارجه آمریکا تقدیر شده و بزرگ داشته می شود. 
سفیر ایران در سازمان ملل متحد یادآور شد: تصور کنید اگر همین شخص جرات می 
کرد در خاک آمریکا چنین جنایتی را مرتکب شود با وی چه برخوردی می کردند. در 
حقیقت مردمانی که توسط این کشورها و متحدان آنها قربانی می شوند، شایسته توجه 
نیستند. آل حبیب تصریح کرد: این قربانیان بی اهمیت از منظر سیاسی را می توان به 
فراموشی سپرد. در عین حال هرکسی که به مقابله با دولت های دشمن برخیزد شایسته 
بزرگداشت به عنوان فعال حقوق بشر است. حتی یک فرقه تروریست )در مورد ایران 
گروهک منافقین( را می توان در عالی ترین سطوح سیاسی در واشنگتن برای فشار بر 
ایران مورد پذیرایی گرم قرار داد.وی تاکید کرد: در عین حال، همین دولت های منافق، 
غیرنظامیان را در حد نسل کشی به کشتن می دهند. تحریم های کشتارجمعی یکجانبه 
سبب مرگ تعداد بیشتری از غیرنظامیان در سراسر جهان در مقایسه با همه تسلیحات 

کشتار جمعی در طول تاریخ شده اند. بخش اعظمی از قربانیان کودکان بوده اند. 
معاون نمایندگی ایران در سازمان ملل متحد با طعنه به آمریکا گفت: از آنجا که این 
کشتارها نتیجه سیاست های این دولت ها است، قربانیان آن هم شایسته توجه نیستند. 
وزیر خارجه آمریکا در مصاحبه ای که در تاریخ 7 نوامبر انجام داد بی شرمانه همه ایرانیان 
را تهدید به گرسنگی کرد.آل حبیب افزود: وی گفت 'خوب به خاطر داشته باشید، خیلی 
خب، رهبران ایران باید تصمیم بگیرند که آیا می خواهند مردم کشورشان غذا بخورند'. 
استفاده از غذا و دارو به عنوان اسلحه علیه غیرنظامیان فقط یک نام دارد؛ جنایت علیه 
بشریت. بله جنایت علیه بشریت. آشکارا برای مدعیان حقوق بشر حتی کل یک ملت را 

می توان برای رسیدن به اهداف سیاسی به قتل رساند.
وی ادامه داد: حمله بزدلانه تروریستی به شهر اهواز در 22 سپتامبر یک مورد مرتبط و 
پندآموز است. در این حمله شهروندان بی گناه متعددی از جمله کودکان به قتل رسیدند. 
یک گروه جدایی طلب که بیرون از ایران اقامت دارد بلافاصله مسئولیت حمله را که از 

شورای امنیت به عنوان حمله تروریستی محکوم شد، برعهده گرفت. 

نکتـه

خبــر

انتخاب 12استانداردیگریکی از مهمترین دستورهای کار پیش 
روی دولت است؛ این که استاندار بومی باشد یا غیربومی، جوان یا 
مجرب و دیدگاه سیاسی و چند و چون کارنامه عمل او موضوعی 
است که شماری از نمایندگان مجلس به بیان دیدگاه های خود 

درباره آن پرداخته اند. 
پس از اما و اگرها و گمانه زنی های فراوان، بالاخره فهرست 
نهایی 14 استاندار کشور که به دلیل تصویب قانون منع بکارگیری 
بازنشستگان، باید با مسوولیت خود خداحافظی کنند، منتشر شد. 
استانداران آذربایجان شرقی، اصفهان، البرز، تهران، خراسان 
سمنان،  زنجان،  شمالی،  خراسان  رضوی،  خراسان  جنوبی، 
سیستان و بلوچستان، فارس، قم، همدان و یزد بازنشسته به 
شمار می آیند و از سمت خود کناره گیری می کنند. علاوه بر این 
فهرست، دو استان نیز با سرپرست اداره می شود که باید برای این 

دو استان نیز استانداران جدیدی تعیین شود. 

* استانداری جای تجربه اندوزی نیست 
همانطور که »محمد محمودی شاه نشین« نماینده مردم 
شهریار در مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با پژوهشگر 
ایرنا می اظهار داشت »استاندار وظایف بسیاری دارد. استاندار 
موظف است کل استان را اداره کند، بر عملکرد دستگاه های 
اجرایی در یک استان نظارت داشته باشد، در بحران ها و حوادث 
غیرمترقبه وارد عمل شده و مدیرت بحران را بدست گیرد، در 
صورت اختلاف میان دستگاه های استانی میان آن ها داوری 
کرده و تصمیم نهایی را اتخاذ و بر تصمیمات کمیته های 
مختلف استانی نظارت کند. این موارد تنها بخشی از وظایف 
یک استاندار است.« از همین رو این پرسش مطرح می شود که 
برای انتخاب یک استاندار توانمند باید چه ملاک و معیارهایی 

را در نظر گرفت؟ 
»قاسم میرزایی نکو« نماینده مردم دماوند و فیروزکوه در 
مجلس شورای اسلامی معتقد است »در شرایط فعلی بهتر است 
دولت یاران صدیق تر و نزدیک تر به جریان امید و اعتدال را 
انتخاب کند تا بتوان جامعه را بیش از گذشته تعادل بخشید و امید 
را به جامعه بازگرداند.« به نظر میرزایی نیکو، استاندار باید توانایی 
آن را داشته باشد که به عنوان نماینده قوه مجریه در یک استان 

بتواند ظرفیت های بالقوه را فعال کند. 
»محمدرضا صباغیان بافقی« نماینده مردم مهریز و بافق در 
مجلس شورای اسلامی نیز گفت: یک استاندار باید با تجربه، 
متخصص و آشنا به ضرورت های امنیتی استان باشد تا بتواند در 
شرایط دشوار کنونی، بر مسائل و مشکلات پیش رو در مدیریت 
یک استان، غلبه کند. صباغیان بافقی یادآور شد: اشِراف یک 
استاندار به مسائل و مشکلات اقتصادی، به وی کمک کند تا 

بتواند بر موانع اقتصادی یک استان فایق آید. 
محمودی شاه نشین نیز در این باره گفت: استاندار پیشنهادی 
باید فردی باشد که مهارت هماهنگی میان دستگاه های مختلف 

در یک استان را بدست آورده و تجربیاتی کافی در این زمینه را 
پیشتر کسب کرده باشد و مقام استانداری، مقامی نیست که فرد 

بخواهد در آن به کسب تجربه بپردازد. 

*  استاندار بومی یا غیربومی؟ 
یکی از پرسش هایی که غالبا در انتخاب استانداران مطرح می 
شود، این است که یک استاندار باید بومی همان استان باشد یا نه؟ 
میرزایی نکو در همین ارتباط اظهار داشت: هرچند داشتن علقه 
های شخصی یک استاندار به یک استان، می تواند در بهتر اداره 
کردن استان موثر باشد اما آن چه که اهمیت دارد این است که 
استاندار مذکور بتواند از ظرفیت تمامی نیروهای صادق و دغدغه 
مند یک استان استفاده کند و نباید بومی بودن یا نبودن را به 
عنوان یک ملاک مهم برای انتخاب یک استاندار در نظر گرفت. 

به گفته صباغیان بافقی، توانمند بودن، باسابقه بودن و باهوش 
بودن بسیار مهمتر از بومی بودن یا نبودن یک فرد است. آنچه که 
اهمیت دارد آن است که فرد انتخاب شده، از توانایی لازم برای 

اداره یک استان برخوردار باشد.
محمودی شاه نشین هم در همین ارتباط گفت: بومی یا 
غیربومی بودن یک استاندار، در مرتبه پنجم یا ششم فهرست 
ملاک های مورد نظر برای انتخاب یک استاندار قرار می گیرد. 
به ویژه آنکه استان، یک شهرستان یا بخش نیست. هر استان از 
چندین شهرستان و بخش تقسیم شده است و انتخاب استاندار از 
یک بخش یا شهرستان خاص می تواند ایجاد شائبه کرده و باعث 
ایجاد دل نگرانی و بروز اختلاف میان مسوولان محلی یک استان 

گردد. شاه نشین توصیه کرد که با توجه به شرایط فعلی کشور، 
ملاک بومی بودن استاندار، اولویت پیدا نکند. 

* جوانی استاندار؛ فرصت یا تهدید؟ 
یکی از مباحث روز در باب انتخاب مدیران دولتی، جوانگرایی 
است که مزایا و چالش هایی برای آن مطرح شده است. به 
گفته میرزایی نکو انتخاب نیروهای جوان، امری مطلوب است 
اما استانداری نیازمند تجربه مدیریتی است و تنها می توان افراد 
کارآزموده را انتخاب کرد. باید جوانان را در مناصب و رده های 
پایین تر مدیریتی آموزش داد و فرصتی ایجاد کرد تا آنان تجارب 
کافی بدست آورند. متاسفانه امروز چنین فضایی در کشور وجود 
ندارد و در زمانِ نیاز به جوانان، نمی توان فردی جوان را دید که 

تجربه کافی نیز داشته باشد. 
وی این پیشنهاد را مطرح کرد که انتخاب جوانان در سمت 
های پایین تر و برای کسب تجارب لازم از سوی استانداران، به 
عنوان یک تکلیف تعیین و هر استاندار موظف شود که جوانانی 
را برای افزایش تجربه در مسوولیت ها و پست های سطح میانی 

مدیریتی به کار گمارد. 
صباغیان بافقی نیز بیان داشت: به رغم توانایی و شایستگی 
های جوانان در شرایط خاص فعلی و مدت زمان باقی مانده تا 
پایان کار دولت، توانمندی بسیار مهمتر از جوانی است و فرصت 

آزمون و خطا در مدیریت استان ها وجود ندارد. 
به گفته محمودی شاه نشین می توان در انتخاب استانداران 
جوانگرایی کرد اما تعریف جوان نیز اهمیت دارد. نباید جوان را به 

سن و سال تعریف کرد و اشتباه است که اصرار شود حتما فرد 
جوان و زیر 40 سال باید استاندار شود. اتفاقا فرد بالای 40 سال 
که به مرز پختگی رسیده و در حین حال از شور، انرژی، انگیزه و 
توان جسمی و روحی مناسب هم برخوردار است؛ می تواند یک 

گزینه مناسب برای استانداری باشد. 

* زنان استاندار؛ شاید وقتی دیگر 
استفاده از زنان توانمند در عرصه مدیریتی، از زمان آغاز به کار 
دولت »حسن روحانی« بارها طرح شده است. این بار نیز برخی 
گمانه زنی می کنند که ممکن است حداقل یکی از استانداران 
جدید، از میان زنان انتخاب شود. اما میرزایی نیکو در این ارتباط 
گفت: متاسفانه هنوز به نظر نمی رسد که دولت عزمی جدی 
برای انتخاب زنان در عرصه مدیریتی کشور داشته باشد. علی رغم 
برخی دستورات، حتی در استان ها و در سطح معاونت ها نیز زنان 
چندان به مسوولیت گمارده نشده اند و همچنان این پیشنهاد در 

حد سخن باقی مانده است. 
محمودی شاه نشین نیز بیان داشت: هنوز مقامات عالی کشور 
برای استفاده از زنان در جایگاه استانداری به جمع بندی و نتیجه 
نرسیده اند و تا زمانی که مدیران عالی کشور به این نگاه نرسند که 
می توان زنان را در پست های مدیریتی همچون استانداری بکار 
گمارد، بعید خواهد بود که زنان به عنوان استاندار انتخاب گردند. 

*  انتخاب استانداران و ادامه گمانه زنی ها 
هیات دولت باید در روزهای آینده12 استاندار جدید را معرفی 
کند. انتخاب این استانداران بطور حتم با چالش هایی جدی 
مواجه خواهد شد و گروه ها و احزاب سیاسی مختلف، برای 
انتخاب گزینه های خود تلاش و رایزنی های بسیاری صورت 
خواهند داد. این در حالی است که در برخی استان ها، مشکلات 
و چالش هایی جدی وجود دارد که مواجهه با آن ها، نیازمند توان 

و عزمی جدی است. 
تحریم های یکجانبه و غیرقانونی دولت آمریکا نیز شرایط پیش 
روی مدیریت استان ها را دشوارتر ساخته است. سال آینده نیز 
باید انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری برگزار 
شود؛ انتخاباتی که برگزاری آن برعهده استانداری ها و فرمانداری 
ها است و فرایند برگزاری و نظارت بر آن نیز از حساسیت خاصی 
برخوردار است. حال باید دید که دولت چه کسانی را برای قبول 
این مسوولیت دشوار و حساس برخواهد گزید؛ مسوولیتی که 
بدون همراهی و همگامی تمامی دستگاه ها و مجموعه های نظام 
جمهوری اسلامی ایران، انجام آن ممکن نخواهد بود. در جلسه 
روز چهارشنبه  هیات دولت، 4 استاندار جدید معرفی شدند. 
محمدجواد فدایی برای استانداری کرمان، سید سعید شاهرخی 
برای استانداری همدان، فتح الله حقیقی برای استانداری زنجان 
و احمد موهبتی برای استانداری سیستان و بلوچستان معرفی 

شدند.

زاکانی بعد از ماجرای کوی دانشگاه چهره مشهوری شد. سه 
بار نماینده مجلس شد و نام او نیز به عنوان یکی از لابی من های 
پارلمان ایران مطرح شد. او از چهره های جوان و اثرگذار جریان 
اصولگراست که در انصراف قالیباف و باقی ماندن رئیسی نیز نقشی 
اساسی داشت اما به نظر می رسد موج نواصولگرایی، او را بار دیگر 
به حاشیه ببرد. شاید هم با یاران قدیمی بتواند در انتخابات مجلس 

یازدهم و ریاست جمهوری تاثیر بگذارد.
 علیرضا زاکانی این روزها چهره پرخبری است. از یک سو نقد 
برخی سیاستمداران کشور را آغاز کرده و گفته است »میرحسین 
موسوی، خاتمی، هاشمی، احمدی نژاد، روحانی و سید حسن 
خمینی در مقابل مکتب امام تعریف می شوند و علی لاریجانی نیز 
در ویژگی های مربوط به مکتب امام، لنگ می زند.« و همزمان به 

درخواست مناظره با تاجزاده پاسخ مثبت داده است.
دو دهه از اتفاقات کوی دانشگاه می گذرد، اما هنوز هم اتفاقات 
آن در ذهن بسیاری از فعالان سیاسی زنده است. این هفته بعد 
از اینکه زاکانی )که در زمان اتفاقات کوی دانشگاه فرمانده بسیج 
دانشجویی بود( و مصطفی تاجزاده )که در زمان کوی معاون 
سیاسی وزیر کشور دولت خاتمی بود( نسبت به اتفاقات کوی 

مواضع متفاوتی گرفتند و یکدیگر را به مناظره دعوت کردند.
بعد از اعلام آمادگی زاکانی و تاجزاده برای شرکت در مناظره 
درباره حوادث سال 1378، بسیج دانشجوی دانشگاه صنعتی 
شریف با ارسال نامه به طرفین آمادگی خود را برای برگزاری این 
مناظره اعلام کرد. بلافاصله مصطفی تاجزاده در پاسخ به دعوت به 
مناظره در بسیج دانشجویی نوشت »اینجانب آمادگی خود را برای 
شرکت در مناظره با آقای زاکانی در آن دانشگاه در هر روزی که 

او مایل باشد، اعلام می کنم.«
سخنگوی انجمن اسلامی دانشگاه تهران و علوم پزشکی هم 
از آمادگی این انجمن برای برگزاری مناظره میان علیرضا زاکانی 
و سید مصطفی تاجزاده خبر داد. علیرضا زاکانی هم در توییتر از 
احتمال مناظره با تاجزاده در آینده ای نزدیک خبر داد و گفت: 
»این مناظره با حضور رسانه ها و نمایندگان جنبش دانشجویی به 

زودی برگزار خواهد شد.«

* شاگرد آخری که استاد دانشگاه شد!
علیرضا زاکانی ازدانش آموزانی بود که که در دهه شصت به 
جبهه های دفاع مقدس رفت. غیبت از مدرسه و حضور در جبهه، 
فرصت درس خواندن را به او نمی داد. نمراتی پایین در شهریور 

سال تحصیلی 63-1362 و اخذ مدرک دیپلم در اسفند ماه 
1363 با معدل کتبی 11.05 و معدل کل 13.10، قسمتی از 

کارنامه تحصیلی نه چندان درخشان زاکانی است.
زاکانی در رشته دستیاری پزشکی وارد دانشگاه می شود و 
همان روز ها ازدواج می کند: »بنده در دوران دفاع مقدس تصمیم 
به ازدواج با همسر یک شهید که یک فرزند داشت گرفتم. با خانم 
شهید که صحبت شده بود یک نکته را بیان کرد که من دیگر 
تحمل شهید شدن همسرم را ندارم. 50 مثقال نقره مهریه تعیین 
کردم ... به ایشان اعلام کردم که هر وقت کار اجتماعی پیش بیاید 
که به مردم و انقلاب مرتبط شود از من توقع نداشته باشید که 

شما را مقدم بر مردم و اسلام بدانم.«
البته حضور در جبهه باعث شد زاکانی نتواند تحصیلات 
دانشگاهی خود را به اتمام برساند و تا آستانه اخراج از دانشگاه 
پیش رفت. با این حال با استفاده از تبصره هایی که شرایط 
تحصیل را برای رزمندگان و جانبازان، ساده تر می کرد، دو باره 
به دانشگاه بازگشت »اینجانب تنها یک ترم )نخست سال 70-

71( مشروط شدم و علت اعلام این مشروطی ها )سه ترم(، تاخیر 

در اعلام نمره توسط اساتید یا گروه های آموزشی -امری رایج در 
دانشگاه ها - بوده است که بعداً اعلام و تصحیح شده است«

بعد از آن با تغییر رشته از دستیاری کودکان به پزشکی 
هسته ای، مدارج تحصیلی را با صبری مثال زدنی طی می کند 
»پس از پایان پزشکی عمومی، دکتر جبل عاملی رئیس وقت 
دانشکده به بنده گفت که مسئولان دانشگاه با توجه به فعالیت هایم 
در دانشگاه، جمعاً تصمیم گرفته اند که به من بورس خارج از 
کشور دهند؛ اما بنده نپذیرفتم و گفتم که باید خودم امتحان 
بدهم و فعالیت هایم برای بورسیه شدن نبوده است. در ضمن به 
او به خنده گفتم که دانشگاه های خارج از کشور بسیج ندارند و 
من هم نمی توانم بدون خدمت در بسیج زندگی کنم. بعداً خدا 
لطف کرد و حدود کمتر از یک ماه به طور فشرده درس خواندم 
و در آزمون دستیاری کودکان دانشگاه تهران قبول شدم. پس از 
قبولی و مراجعه به بیمارستان اساتید و دوستان به بنده گفتند که 
به دلیل شرایط مجروحیت دست راست، امکان ادامه تحصیل در 
این رشته و کار با اطفال برایم بسیار سخت خواهد بود و عملًا این 

امکان وجود ندارد و باید تغییر رشته بدهم.«

* از کوی دانشگاه تا خیز برای پاستور
در همین ایام است که نقطه عطف زندگی زاکانی اتفاق 
می افتد. زمانی که او فرماندهی بسیج دانشجویی را بر عهده دارد، 
ماجرای خونین کوی دانشگاه رخ می دهد. آن زمان گفته شد 
بسیج دانشجویی به دانشجویان حمله کرده است؛ اتهامی که قبول 
و رد آن احتمالا محور مناظره ای خواهد بود که در روزهای منتهی 
به روز دانشجو، مصطفی تاجزاده و علیرضا زاکانی وعده برگزاری 

آن را داده اند.
علیرضا زاکانی درباره آن روزها گفته است: »بنده آن زمان 
در خرمشهر بودم و صبح آن روز با شهردار خرمشهر جلسه ای 
داشتیم مبنی بر اینکه زمینی برای اردوگاه بسیج دانشجویی به 
منظور اردوی راهیان نور تامین کنیم که در جلسه به بنده خبر 
دادند که شب گذشته در کوی دانشگاه اتفاقاتی افتاده است که 
همان زمان به تهران آمدم و مستقیما به سمت کوی دانشگاه 
رفتم و در مسیری که طی می رفتم مشاهده می کردم که عده ای 
نقاب دار هستند و پس از آن که به داخل دانشگاه و ساختمان 14 
رفتم شاهد اتفاقات تلخی بودم و تنها چیزی که به ذهنم رسید 
این بود که جلوی این فتنه را به گونه ای بگیرم تا دانشجویان 

مجددا با نیروی انتظامی درگیر نشوند.«
زاکانی بعد از ماجرای پرالتهاب کوی دانشگاه چهره مشهوری 
شد. سه بار نماینده مجلس شد و نام او نیز به عنوان یکی از 
لابی من های پارلمان ایران مطرح شد. او با همراهان دیروز در 
بسیج دانشجویی، جمعیت رهپویان انقلاب اسلامی را راه اندازی 
کرد و حتی برای نشستن بر صندلی ریاست جمهوری هم خیز 
برداشت که با رد صلاحیت او، این پروژه متوقف شد. او بعدا رئیس 
ستاد حداد عادل شد که این بار حداد عادل انصراف داد. زاکانی 

سال قبل تصمیم گرفت از دبیرکلی جمعیت رهپویان کنار برود.
زاکانی از چهره های جوان و اثرگذار جریان اصولگراست که در 
انصراف قالیباف و باقی ماندن رئیسی نیز نقشی اساسی داشت. با 
این حال به نظر می رسد موج جدید نو اصولگرایی، او را بار دیگر به 
حاشیه ببرد. شاید هم او با یاران قدیمی بتواند در انتخابات مجلس 

یازدهم و ریاست جمهوری تاثیر بگذارد.
زاکانی سه فرزند دختر دارد که دو نفرشان ازدواج کرده اند. اولی 
دانشجوی دانشگاه تهران است؛ داماد اولش نیز دانشجوی دانشگاه 
تهران بوده و در حوزه علمیه نیز درس حوزوی می خواند. فرزند 
دومش هم دانشجوی مهندسی کامپیوتر در دانشگاه صنعتی 

شریف است، داماد دومش نیز دانشجوی همان دانشگاه است.

سـفیر اسـبق ایـران در مقر اروپایی سـازمان ملل متحد در ژنـو تاکید کرد: ممکن 
اسـت محمدجواد ظریف در حالت عادی این سـخنان را )درباره پولشویی( نگوید ولی 
بیـان آنهـا نشـان از اعمال فشـار بـه وی به گونـه ای بوده کـه وزیر امـور خارجه دیگر 

طاقت عدم بیان و کنترل را نداشـته اسـت. 
سـیدعلی خـرم در گفت  وگـو با خبرنگار سیاسـی ایلنا، با اشـاره به سـخنان اخیر 
وزیـر امـور خارجـه در مـورد نقش حامیان پولشـویی در کشـور در مقابلـه و رد لوایح 
مربـوط بـه FATF و عضویـت ایـران در کنوانسـیون های مرتبـط با مبارزه بـا جرایم 
مالـی تروریسـم و پولشـویی گفت: اقتصـاد ایران در وضعیتی اسـت که بـرای نجات، 
بایـد یکسـری از حقایـق و واقعیت هـا را شـناخت و با شـناخت از شـرایط بـه درمان 

پرداخت. آن 

* ظریف آنقدر متحمل فشار شده که به سیم آخر زده است
وی بـا بیان اینکه شـاید محمدجـواد ظریف طی مدت اخیر آنقدر متحمل فشـار 
شـده اسـت که به سـیم آخر زده و آن صحبت ها را بیان کرده اسـت، اظهار داشـت: 
طـی سـال های اخیـر گـه گاه اخباری را می شـنویم کـه پول های کثیـف در انتخابات 
خـرج می شـوند یـا آنکه سـه هزار میلیـارد دلار یا فـلان حجم از طـلا و ارز از کشـور 
خـارج شـده اسـت که همـه اینها سـوالاتی را بـرای مـردم ایجاد می کنـد که چگونه 
ایـن کارهـا ممکن اسـت. پـس واقعیـت انجام پولشـویی در کشـور مانند هر کشـور 

دیگری ممکن اسـت.
ایـن اسـتاد حقوق بین الملل با تاکید بر اینکه سـخنان ظریف نـه از روی خودزنی 
بلکـه بـرای درک شـرایط و انجـام اقداماتـی بـرای درمان آن اسـت،  تصریح کـرد: در 
وضعیتـی قـرار داریم کـه ایالات متحده از برجام خارج شـده، تحریم هایـش را مجددا 
علیـه ایـران اعمال کـرده و درصدد حداکثر اعمال فشـار به ایران اسـت. ایـران نیز در 
برابـر چنین شـرایطی درصـدد حفظ برجـام و تداوم همـکاری با کشـورهای دیگر از 
جملـه اتحادیه اروپا، روسـیه و چین اسـت و می خواهیم با تحریم هـا مقابله کنیم. در 
ایـن شـرایط، برای اینکه بتوانیـم با اتحادیه اروپا و حتی چین و روسـیه تبادلات مالی 

داشـته باشـیم، باید در عرصه بانک شفاف سـازی داشـته باشـیم و مقررات جهانی را 
کنیم. رعایت 

* تصویب نکردن FATF گل به خودی زدن است
خـرم بـا بیان اینکـه صرف وقـت و انرژی در شـرایط تحریم بـرای تصویب نکردن 
FATF در کشـور گل به خودی زدن اسـت، خاطرنشـان کرد: بازیگرانی مانند ایالات 
متحده، عربسـتان سـعودی و اسرائیل از خدایشان اسـت که ایران با FATF همکاری 
نداشـته باشـد تا بگوید با پولشـویی، منابع مالی تروریسـم را تامین می کند و دیگران 
قـادر بـه همـکاری مالی با ما نباشـند تا ما با دسـت های خودمان، خودمـان را تحریم 

کنیم.

* جناحـی کـردن مسـائل حقوقـی و تخصصـی راه رسـیدن ترامپ به 
آرزوهایش 

وی بـا یـادآوری اینکـه عـده ای بـا جناحی و سیاسـی کردن مسـائل حقوقی و 
تخصصـی راه ترامـپ برای رسـیدن به آرزوهایـش را هموار می کنند، ابراز داشـت:  
وزیـر امـور خارجـه که سـکاندار دسـتگاه دیپلماسـی اسـت و بهتر از هر کسـی از 
شـرایط بین المللـی و وضعیـت ایـران خبـردار اسـت، می خواهـد کشـور از گردنه 
تحریم هـا عبـور کنـد ولـی در پیشـرو کشـور، سـدهایی را مشـاهده می کنـد که 
نبایـد وجـود می داشـت و می بینـد کـه چگونه بـرای عـدم شفاف سـازی مقاومت 

. می کنند
سـفیر اسـبق ایـران در چین و لیبـی ادامـه داد: من فکر می کنم مسـئولان امر به 
ویـژه آقـای ظریف فکـر می کردند به مواردی نظیـر FATF رنگ و لعـاب ایدئولوژیک 
داده نشـود ولی شـاهد ایسـتادگی های زیاد در برابر این مسـائل بوده و می بینیم که 

چگونـه وزارت امـور خارجه آماج حملات قرار گرفته اسـت.

* حرف  ظریف، حرف حق است
خـرم بـا بیـان اینکـه وقتی مـردم تنگناها را مشـاهده می کننـد و از سـوی دیگر، 
مقاومت هـا در برابـر FATF می بیننـد، می گویند حتما منافع و دلایلی در کار اسـت، 
عنـوان کـرد: چـرا بایـد در برابر مکانیزمی که همه کشـورها دنیـا به جز ایـران و کره 
شـمالی آن را پذیرفته اند، ایسـتادگی شـود و با خـود می گویند چرا عـده ای اندک اما 

پـر سـروصدا در برابر خواسـته های ملـت مقاومت می کنند.
وی بـا تاکیـد مجـدد مبنـی بر اینکـه ممکن اسـت ظریـف در حالت عـادی این 
سـخنان را نگوید ولی بیان آنها نشـان از اعمال فشـار به وی به گونه ای بوده که وزیر 
امـور خارجـه دیگر طاقت عدم بیان و کنترل را نداشـته اسـت، یادآور شـد: حرف های 
ظریـف، حرف های حقی اسـت که باید در کشـور مطـرح و مورد بحث و بررسـی قرار 
گیرد ولی شـاید جای طرح چنین سـخنانی در مجلس یا شـورای عالی امنیت ملی 

باشـد و نـه وزارت امور خارجه.

استانداران  همسو با رای مردم  انتخاب شوند

دولت کلید استانداری ها را به چه کسانی خواهد سپرد ؟

رئیس سابق بسیج دانشجویی در مقابل موج نواصولگرایی! 

پله های ترقی زاکانی، از کوی دانشگاه تا مجلس

علی  خرم :

سخنان ظریف خودزنی نیست
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علی سلگی شهردار ملارد اهم پروژه های عمرانی  جهت  توسعه و آبادانی این شهر را 
تشریح کرد. 1 - آسفالت پروژه بلوار آیت الله رفسنجانی 

2 - لکه گیری و اجرای روکش آسفالت معابرهای اصلی و فرعی از جمله خیابان شهید 
دهقانپور- بلوار راغب - کوچه شهید ایمانی - خیابان دکتر حسابی 

3 - اتمام عملیات آرماتور بندی و قالب بندی طبقه منفی یک پروژه پارکینگ طبقاتی 
4 - تعویض جداول ضلع شمالی خیابان دانش غربی

5 - زیرسازی وکفپوش خیابان آیت الله سعیدی
6 - اجرای عملیات سنگ کاری دیوار نمای منطقه یک شهرداری

7 - دیوار کشی پیرامون منطقه یک شهرداری
8 - اجرای کفپوش معابر کوچه های خیابان مصیب زاده

9 - اجرای عملیات کف پوش معابر پارک شهرک جعفریه
10 - زیرسازی وجدول گذاری کفپوش خیابان دانش غربی
11 - اجرای عملیات دیوار کشی پیاده رو در اسپرت پارک

12 - ایجاد نهرعرضی در خیابان چناران جهت هدایت آبهای سطحی
13 - آغاز تنظیف و لجن برداری نقاطی از سطح شهر

14 - ادامه آرماتوربندی وستونهای طبقه منفی دو و فنداسیون ضلع جنوبی پروژه 
پارکینگ طبقاتی

15 - خط کشی محل فرود هلی کوپتر درچند بوستان شهر
16 - بتن ریزی فنداسیون ضلع جنوبی پروژه پارکینگ طبقاتی

17 - عملیات کفپوش معابر پروژه پارک شهرک جعفریه
18 - اتمام عملیات اجرای کفپوش مجتمع فرهنگیان در بلوار نیایش

19 - اجرای ستونها و دیواربرشی ضلع جنوبی منفی2 پارکینگ طبقاتی

شهردار ملارد تشریح کرد

اهم پروژه های عمرانی در سطح شهرملارد

نجات از فضای مجازی با دنیای شیرین کتابکاریکاتور

 محمدعلى رجبى

نامحـرمانه

خبــر

انتقال۴۰میلیاردپاداش آسیایی پرسپولیس باچمدان!
مدیر امور بین الملل باشگاه پرسپولیس می گوید باتوجه به تحریم های بانکی، این باشگاه پاداشش 
از لیگ قهرمانان آسیا را به صورت دستی دریافت خواهد کرد.به گزارش تابناک ورزشی، به خاطر 
تحریم ها و همینطور محدودیت هایی که در نقل و انتقال ارز وجود دارد، کنفدراسیون فوتبال آسیا 
پاداش های پرسپولیس را در چند مرحله و هر بار 200- 300 هزار دلار پرداخت خواهد کرد اما 
از طریق کدام بانک وقتی باشگاه نه در ایران حساب ارزی می تواند داشته باشد و نه در مالزی 
حساب بانکی دارد؟امیرعلی حسینی  مدیر امور بین الملل باشگاه پرسپولیس در این باره می گوید 
: »با توجه به اینکه زمان زیادی از فینال نگذشته، مدیرعامل باشگاه هنوز دستوری برای دریافت 
پاداش ها نداده اند اما کمیته مالی باشگاه نزدیک ترین و بهترین راه را برگزیده که دریافت پاداش ها به 
صورت دستی و نقدی است.«وی همچنین افزود: »الان فقط پاداش های فینال مانده. از پاداش های 
مراحل قبل از فینال هم تقریبا نصفِ پول مان را گرفته ایم و همه را دستی گرفته ایم. هر بار نماینده  
باشگاه را فرستادیم و پول را دریافت کردیم. این بار هم برنامه مان همین است اما باید منتظر باشیم 
تا ای  اف سی به باشگاه اطلاع بدهد که پاداش ها آماده است. البته این کار زمان می برد چرا که 5 
درصد از کل پاداش ها را خود کنفدراسیون بابت امور خیرخواهانه کسر می کند و بخشی هم بابت 
جریمه های فردی و باشگاهی کسر خواهد شد. ای اف سی همه این ملاحظات را در نظر می گیرد و 
وقتی به ما اعلام کند که پاداش ها آماده است، نماینده باشگاه مثل دفعات قبل برای دریافت پول 

به مالزی می رود.

فلاحت پیشه: اشتباهی در ترجمه CFT وجود ندارد
 رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: ترجمه لایحه الحاق ایران به 
کنوانسیون مقابله با تامین مالی تروریسم CFT اشتباه نیست زیرا دقیقا روی کلمات آن چند ترجمه 
به زبان های روز دنیا مانند انگلیسی و عربی انجام شده است.حشمت الله فلاحت پیشه اظهار داشت: 
ایراد محتوایی در ترجمه CFT وجود ندارد و ایرادی که شورای نگهبان مطرح کرده به نوع نگارش 
حق الشرط ها مربوط ست.وی ادامه داد: ایرادهای شورای نگهبان به لایحه CFT ایرادهایی است که 
عمدتا محتوایی است و بر این اساس مسائل ترجمه ای اثر زیادی بر محتوای متن ندارد.نماینده مردم 
اسلام آباد غرب افزود: از اداره قوانین مجلس خواسته ایم تطبیق لازم در متن انگلیسی و فارسی را 
انجام دهند تا شبهات رفع شود.رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با اشاره به 
بررسی لایحه CFT در جلسه روز یکشنبه 27 آبان کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: ما از محمد 
جواد ظریف امور خارجه و جمعی از مسئولان برای بررسی CFT در روز یکشنبه آینده دعوت کرده 
ایم تا بتوانیم این ایرادها را بررسی کنیم، در این جلسه در مورد موضوع پولشویی نیز از ظریف می 

خواهیم توضیحاتی را ارائه کند.

بیشترین جرم در نیروهای مسلح 
معاون سازمان قضایی نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران گفت: فرار از خدمت وظیفه، 
بیشترین جرم در نیروهای مسلح است اما نیروهای مسلح جزو پاک ترین، سالم ترین و بهترین ها 
هستند و پرونده زیادی در این حوزه تشکیل نمی شود. حجت الاسلام عباسعلی فراتی روز پنجشنبه 
در آیین معرفی دادستان نظامی خراسان جنوبی در بیرجند افزود: تقریبا پرونده های مربوط به فرار از 
خدمت وظیفه یک روزه رسیدگی می شود.وی بیان کرد: همچنین در این ارتباط حکم مجرم همان 
روز صادر و اجرا شروع می شود اما در سایر پرونده ها میانگین زمان رسیدگی مشخص نیست.معاون 
سازمان قضایی نیروهای مسلح جمهوری اسلامی تاکید کرد: یکی از وظایف اصلی سازمان قضایی 
همراهی و پشتیبانی از نیروهای مسلح در مبارزه با قاچاق است.وی ادامه داد: در این زمینه هیچگونه 
کم کاری و کوتاهی در سازمان قضایی نیروهای مسلح دیده نمی شود و همیشه همراه و پشتیبان 
نیروهای مسلح به ویژه نیروی انتظامی هستیم.فراتی افزود: در صورتیکه تخلفی در خصوص قاچاق 

مواد مخدر مشاهده شود با جدیت تمام مورد رسیدگی قرار می گیرد. 

واکنش سردار سلامی  به سخنان توهین آمیز وزیر آمریکایی
جانشین فرمانده سپاه در واکنش به سخنان توهین آمیز وزیر آمریکایی گفت: دورریز غذای 
ایرانی ها 40 میلیون گرسنه را سیر می کند که اگر دولت آمریکا نمی تواند شرایط گرسنگان را مدیریت 
کند، ما از دور ریز غذای ایرانیان این کار را می کنیم. سردار حسین سلامی  در یادواره سه شهید 
مدافع حرم آذربایجان شرقی که در مسجد دانشگاه تبریز برگزار شد،  اظهارداشت :هیچ کس نمی 
تواند بر ملتی که جوانانش آماده شهادت است پیروز شود، نه غرش توپ ها، نه حرکت ناوها و نه 
صدای بمب ها نخواهند توانست ملتی را که مرگ را ابتدای حیات ابدی خود می داند شکست دهد.  
وی افزود:سلاح ها وقتی موثر است که بتوانند نیروهای مدافع را بترسانند وقتی جوانان ما به استقبال 
شهادت می روند، یعنی هیچ سلاحی قادر نیست آنان را وادار به عقب نشینی کند چراکه مرگ هم 
برای آنها طعم زندگی دارد، جهاد را عامل سعادت خود می دانند و در برابر هیچ قدرتی زانو نمی زنند.

عارف رئیس باقی ماند 
دور سوم شورایعالی سیاست گذاری اصلاح طلبان با ریاست عارف و نائب رئیسی موسوی لاری ابقا 
شد.به گزارش ایسنا، اولین جلسه رسمی دور سوم شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان با حضور 
اکثریت اعضاء برگزار شد.در این جلسه ابتدا محمدرضا عارف با اشاره به اهمیت و آثار فعالیت شورای 
عالی سیاستگذاری در ادوار گذشته و اهمیت انسجام و همگرایی اصلاح طلبان در سراسر کشور از 
اعضای شورای عالی در دور گذشته تشکر کرد.در ادامه جلسه اعضاء با طرح مباحثی درخصوص 
نحوه شکل گیری شورای عالی در دوره جدید در نهایت انتخابات هیات رئیسه شامل رئیس و نواب 
رئیس برگزار شد که به اتفاق آرا عارف به عنوان رئیس و حجت الاسلام والمسلمین سیدعبدالواحد 
موسوی لاری به عنوان نایب رئیس اول و الیاس حضرتی به عنوان رئیس دوره ای شورای هماهنگی 
اصلاح طلبان به عنوان نایب رئیس دوم انتخاب شدند.همچنین مقرر شد سایر اعضای هیات رئیسه 

شامل دبیران و روسای کارگروه ها در جلسه آینده انتخاب شوند.

نوبخت دبیرکل حزب اعتدال و توسعه ماند 
محمد باقر نوبخت با رای شورای مرکزی حزب اعتدال و توسعه باردیگر به عنوان دبیرکل این 
تشکل سیاسی انتخاب شد. به گزارش روابط عمومی حزب اعتدال و توسعه، نخستین جلسه دوره 
جدید شورای مرکزی این تشکل سیاسی عصر پنجشنبه برگزار شد. در این نشست محمد باقر 
نوبخت با اجماع حاضران باردیگر به عنوان دبیرکل حزب اعتدال و توسعه برگزیده شد.در ابتدای این 
جلسه، محمدباقر نوبخت در سخنانی با تبریک حلول ماه ربیع الاول و اعیاد این ماه، ترکیب جدید 
شورای مرکزی حزب اعتدال و توسعه را که با حضور اقوام، مذاهب، زنان و جوانان در کنار افراد با 
سابقه حزب تشکیل شده است، نشانگر پویایی و حرکت رو به جلوی حزب دانست و ضمن ابراز 
خرسندی از ترکیب ایجاد شده از حضور پرشور سازمان ها، کانون ها و استان ها در مجمع عمومی 

حزب سپاسگزاری کرد.

آیت الله سید محمد سعیدی درخطبه های نمازجمعه قم :

مقاومت فلسطین هیمنه اسرائیل غاصب را درهم کوبید 
خطیب جمعه قم گفت: مقاومت فلسطینیان با شلیک صدها موشک، شکست سنگینی بر 
اسرائیل غاصب تحمیل کرد و هیمنه این رژیم را در هم کوبید که پس لرزه های آن استعفای وزیر 

جنگ صهیونیست ها بود. 
آیت الله سید محمد سعیدی درخطبه های نمازجمعه قم  که در مصلای قدس این شهر 
برگزارشد، افزود: این مساله نشان داد که روزگار بزن در رو تمام شده است و طبق پیش بینی رهبر 

معظم انقلاب اسلامی، اسرائیل غاصب 25 سال آینده را نخواهد دید.
وی بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر اینکه تمدن غربی، پایه های فکری خود را از دست 
داده و رو به افول است ، اظهار داشت: امروز مکتب انقلابی اسلام در مواجهه با نظام سلطه بین المللی 

به گمشده انسان های معاصر تبدیل شده است که گرایش به آن در حال گسترش می باشد.
وی، آمریکا را نماد تمدن غربی دانست و گفت: در آمریکا تمام مولفه های افول، مشخص شده 
است و شاهدیم که لیبرال دموکراسی جذابیت خود را از دست داده و انسان را در سراشیبی سقوط 

و بحران هویت رها کرده است.
خطیب جمعه قم اظهار داشت: انسان غربی که دربحران هویت دست به گریبان می باشد و در 
جستجوی مکتبی است که علم و ایمان را بر پایه احیای فطرت و معنویت در دنیا برپا کند و این 

چیزی جز مکتب اهل بیت)ع( نیست.
آیت الله سعیدی با اشاره به مولفه های افول آمریکا گفت: ظلم، جنایت و استعمار ، کم شدن 
معنویت به ویژه در میان خانواده ها از جمله نشانه های افول لیبرال دموکراسی و آمریکاست که 

موجب رشد تصاعدی گرایش به اسلام و معنویت در غرب شده است .
وی با اشاره به نامه های رهبری معظم انقلاب به جوانان غربی افزود: به طور قطع انقلاب اسلامی 
کهتوانسته اسلام را به عنوان نسخه درمان و رهایی انسان از استعمار و استکبار مطرح کند و در دهه 
اول انقلاب موفق به نابودی مارکسیسم شد در دهه چهار و پنجم انقلاب اسلامی این نظام قادر است 

، پایه نظریه لیبرال دموکراسی غرب را در هم شکسته و به نابودی بکشاند.
خطیب جمعه قم، قرن آینده را قرن اسلام ناب محمدی)ص( و حاکمیت مصلحی جهانی به 
رهبری امام زمان)عج( دانست و گفت: ولایت فقیه در عصر غیبت گامی برای احیای اسلام ناب و 

زمینه سازی ظهور امام زمان)عج( است به همین دلیل باید شاخص های آن بازخوانی شود.
آیت الله سعیدی، تشیع را امتداد راستین اسلام رسول خدا)ص( و متعلق به کل مسلمانان دانست 
و اظهار داشت: اسلام ناب محمدی)ص(، اسلام عقلانیت، معنویت، تقوا، آزادی از غیر خدا، عدالت 

گرایی، حمایت از مظلوم و مبارزه با مستکبران است. 
خطیب جمعه قم در بخش دیگری از سخنان خود تاکید کرد: از مسئولان کشور انتظار می رود 
بر مسائل اصلی کشور ازجمله مبارزه با جنگ رسانه ای و اقتصادی دشمن و تلاش برای شکستن 

تحریم های آمریکا متمرکز شده و از طرح مسائل حاشیه ای اجتناب کنند.
وی گفت: حضور زنان در ورزشگاه ها از جمله مسائلی است که حوزه های علمیه و مراجع تقلید 
بارها در این زمینه موضع گرفته اند ولی متاسفانه برخی مسئولان اجرایی موضعی بر خلاف حوزه و 

مرجعیت اعلام می کنند.
خطیب جمعه قم درادامه اظهار داشت: از مسئولان دیپلماسی کشور انتظار می رود که در 
اظهارات خود سخنانی نگویند که مورد سوء استفاده دشمن قرار گیرد که در این راستا سخنان وزیر 

خارجه در مورد پولشویی در کشور درست نبود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به شهادت امام حسن عسکری)ع( گفت: دوران 
امامت آن حضرت بسیار با سختی همراه بود که هیچ یک از ائمه اطهار)ع( چنین سختی هایی را 

متحمل نشدند.
آیت الله سعیدی اظهار داشت: آماده سازی شیعیان برای دوران غیبت، معرفی امام بعد از خود، 
مبارزه با فتنه گران داخلی و فرقه های ضاله و مقابله با ادعای امامت جعفر کذاب پس از امام حسن 

عسکری)ع( از جمله مهمترین اقدام ها و سختی های دوران آن حضرت بود.

به همت سوی سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری صورت گرفت

آغازالمپیاد ورزشی تفریحی 
فرزندان انقلاب 

آیین افتتاحیه المپیاد ورزشی تفریحی »فرزندان انقلاب« با حضور 
جمعی از مسؤولان شهر قم برگزار شد.

به مناسبت پاسداشت چهلمین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب 
اسلامی، سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم برنامه های متنوعی در 
راستای جشنواره »چله سرو« را در نظر گرفته که یکی از آنها برگزاری 
المپیاد ورزشی- تفریحی »فرزندان انقلاب« در 40 ایستگاه نشاط مساجد 
قم است.مراسم افتتاحیه این المپیاد به میزبانی مردم محله شهیدپرور باغ 
پنبه و با حضور ابراهیم معتمدی، قائم مقام شهردار قم و حسن مالکی نژاد، 
رئیس کمیسیون فرهنگی، ورزشی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم در 
سالن ورزشی مسجد شهدای باغ پنبه برگزار شد.ابوالقاسم مقیمی مدیر 
عامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم در مورد اهداف برگزاری المپیاد 
ورزشی تفریحی »فرزندان انقلاب« به ایراد سخن پرداخت و گفت: تقویت 
روحیه نشاط، تندرسی و سلامت فرزندان و ذخیره های انقلاب اسلامی از 
اهداف برگزاری این المپیاد است.وی با بیان اینکه تمام تلاش ما این است 
تا مسجد را محور تمام فعالیت های فرهنگی- ورزشی خود در تمام عرصه ها 
قرار دهیم، اظهار کرد: کمترین کاری که می توانیم برای بچه های مسجد 
و انقلاب اسلامی انجام دهیم، این است که فضایی را در مساجد فراهم 
کنیم تا آنها این مکان مقدس را به عنوان یکی از برنامه های روزمره زندگی 
خود قرار داده و فرزندان ما در محیط امن، آرام و مومنانه  مسجد رشد 
کنند.مدح حضرت علی)ع( توسط حمزه ای مرشد نوجوان استان، تجلیل 
از پیشکسوتان عرصه ورزشی این منطقه و ارائه حرکات نمایشی و رزمی از 
دیگر برنامه های آئین افتتاحیه المپیاد ورزشی- تفریحی فرزندان انقلاب بود.

همچنین سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم از محمد محمدنژاد، ملی 
پوش بسکتبال با ویلچر و حسین گلستانی ملی پوش والیبال نشسته که در 
مسابقات پارالمپیک آسیایی جاکارتا به مدال قهرمانی رسیدند، تجلیل کرد.

در پایان این مراسم نیز از پوستر المپیاد ورزشی- تفریحی »فرزندان انقلاب« 
با حضور جمعی از مسؤولان شهری و توسط محمدنژاد و گلستانی، دو 

ورزشکار معلول و افتخارآفرین استان قم رونمایی شد.

مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم:

هیچ کمکی به اتوبوسرانی  قم 
جهت نوسازی ناوگان نشده است 

مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی درباره فرسودگی ناوگان حمل ونقل 
عمومی گفت: در چند سال گذشته از طرف وزارت کشور و سازمان 
شهرداری ها هیچ گونه کمکی به اتوبوسرانی های کشور جهت نوسازی ناوگان 

نشده است. 
مومنی موحد با توجه به اینکه عمر ناوگان سازمان اتوبوسرانی شهرداری 
قم به بیش از 9 سال رسیده و در چند سال گذشته از طرف وزارت کشور 
و سازمان شهرداری ها هیچ گونه کمکی به اتوبوسرانی های کشور جهت 
نوسازی ناوگان نشده است،گفت: شهرداری قم از منابع داخلی خود در 
مرحله اول اقدام به خرید 50 دستگاه اتوبوس اسکانیا یورو 4 و در مرحله دوم 
خرید 23 دستگاه اتوبوس  از شرکت زرین خودرو کرده و در مرحله بعد نیز 
در حال پیگیری بازسازی و اورهال نمودن 120 دستگاه اتوبوس دیگر است.

مومنی موحد با اشاره به دودزا بودن اتوبوس های ایویکو که عمر 
آن ها کمتر از 7 سال بود،افزود: 13 دستگاه از آن ها با اتوبوس های بنز 
بازسازی شده تعویض شده و در خطوط سازمان فعال است.وی در ادامه در 
مورد سیستم گرمایشی و سرمایشی ناوگان اتوبوسرانی اظهار داشت:  این 
سازمان تنها ناوگانی در سطح  کشور است که حتی یک دستگاه اتوبوس 
بدون کولر نداشته و در طول فصول گرم سال تقریباً همه ناوگان از این 
سیستم استفاده می کنند.مومنی ادامه داد: در مورد سیستم  گرمایشی نیز 
به کلیه شرکت های بهره بردار در مورد بررسی و سرویس  بخاری اتوبوس ها 

اعلام شده و بازرسین سازمان نیز  ناوگان را بازرسی می کنند.

شهردار منطقه4 قم خبرداد

اجرای عملیات احداث بوستان خضر 
با اعتبار 50 میلیارد ریال

شهردار منطقه چهار قم از اجرای عملیات احداث بوستان خضر با اعتبار 
50 میلیارد ریال خبر داد.

مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به اجرای پروژه احداث بوستان خضر 
در محدوده کوه خضر نبی اظهار کرد: این بوستان جزو محدوده تفریحی و 
گردشگری هزار هکتاری کوهستان است که در کنار آن پروژه هایی چون 
بوستان کوثر، بوستان زائر و باغ پرندگان در حال اجرا است.وی مساحت این 
بوستان را 20 هکتار ذکر کرد و افزود: این بوستان با هدف افزایش سرانه 
فضای سبز، بهبود محیط شهری، توسعه فضای سبز تفرجگاه هایی، ایجاد 
کمپ اسکان اضطراری اجرا می شود.شهردار منطقه چهار قم با بیان اینکه 
50 میلیارد ریال اعتبار برای پروژه پیش بینی شده است، افزود: این پروژه 
محدوده حد فاصل بلوار شهید آوینی تا کوه خضر نبی را شامل می شود.

وی با تاکید بر اینکه این محدوده در آینده نزدیک به قطب تفریحی و 
تفرجگاهی و گردشگری شهر قم تبدیل خواهد شد، تصریح کرد: عملیات 
خاکبرداری، خاکریزی، احداث پارکینگ، جدولگذاری و پیاده روسازی در 

این پروژه پیش بینی شده است.

شهردار منطقه هفت قم عنوان کرد:

لزوم توجه ویژه به امر 
سرمایه گذاری در منطقه هفت

شهردار منطقه هفت  قم گفت :در راستای ارتقاء منابع، می بایست توجه 
ویژه ای به امر سرمایه گذاری در منطقه هفت شود.

مجید متین فر در جلسه ای با موضوع ارتقاء منابع درآمدی شهرداری 
منطقه هفت که با حضور معاونین مالی و اقتصادی و شهرسازی و معماری، 
مدیرکل املاک و مشاورین شهرداری قم در سالن جلسات شهرداری منطقه 
هفت برگزار گردید، اظهار داشت: لازمه ارتقاء خدمات شهرداری، ارتقاء منابع 

است که این موضوع نیاز به توجه و پیگیری بیشتر دارد.
مجید متین فر خاطرنشان کرد: منطقه هفت در کنار دارا بودن ظرفیت 
و پتانسیل های بالقوه از بیشترین بافت فرسوده و تاریخی برخوردار است  
به طوریکه از 460 هکتار مساحت منطقه 440 هکتار آن بافت فرسوده و 

همچنین تاریخی است که در عمل باعث محدودیت هایی گردیده است.
وی خاطرنشان کرد بیشترین بانک های سطح استان، بیشترین مراکز 
اقامتی و هتل و بیش ترین مراکز تجاری در این منطقه وجود دارد که در 
این زمینه باید آسیب شناسی شود و موانع ارتقاء منابع شناسایی شود که 
این امر هم اکنون تحت بررسی قرار داشته و می بایست با فعالیت و پیگیری 

بیشتر از این ظرفیت بهره برد.

شهردار منطقه یک قم  خبرداد

اتمام عملیات عمرانی 
خیابان شهید ابراهیمی 

شهردار منطقه یک قم از اتمام عملیات عمرانی و بهره برداری از خیابان 
شهید ابراهیمی با اعتباری بالغ بر 5 میلیارد ریال خبر داد.

احمد ترکمن با اشاره به اتمام عملیات عمرانی و بهره برداری از خیابان 
شهید ابراهیمی اظهار کرد: عملیات عمرانی خیابان شهید ابراهیمی با اعتبار 
پنج میلیارد ریال به اتمام رسیده و شهروندان و ساکنین این محدوده 

می توانند از این معبر استفاده کنند.
وی با بیان اینکه طول این معبر 250 متر و عرض آن 24 متر است، 
تصریح کرد: در راستای احداث این معبر بیش از 500 متر جدول نهری 

مورد استفاده قرار گرفته است.
شهردار منطقه یک با تاکید بر اینکه در راستای احداث این خیابان 
عملیات های خاکبرداری، خاکریزی، جدول گذاری، زیرسازی و آسفالت و... 
صورت گرفته است، تصریح کرد: در مجموع بیش از 5 میلیارد ریال برای 

این پروژه هزینه شده که جزو منابع داخلی شهرداری منطقه بوده است.

اخبــار

فرمانده سپاه علی ابن ابی طالب)ع( از 
برگزاری یادواره سردار شهید زین الدین و 
6 هزار شهید استان قم در روز 27 آبان 

خبر داد.
سردار سید محمد تقی شاهچراغی 
پیش از ظهر پنج شنبه در نشست خبری 
که در آستانه هفته گرامیداشت بسیج 
برگزار شد، اظهار داشت: برنامه های هفته 
بسیج در قم از روز شنبه 26 آبان ماه با 
برگزاری تجمع بزرگ نیروهای بسیجی 
در مسجد مقدس جمکران به مناسب 
سالروز به امام رسیدن حضرت مهدی)عج( 
با عنوان »تجدید بیعت با امام زمان )عج( 
آغاز می شود و تا پنجم آذر ماه با اجرای 
یاید.وی  می  ادامه  متنوع  های  برنامه 
افزود: در ادامه برنامه های هفته بسیج، در 
بیست و هفتم آبان ماه همزمان با سالروز 
شهادت شهید مهدی زین الدین، فرمانده 
لشکر امام علی ابن ابی طالب)ع( در دوران 
دفاع مقدس و برادر ایشان، یاد واره سردار 
شهید زین الدین و 6 هزار شهید استان 
قم در مجتمع فرهنگی امام خمینی )ره( 
گلزار شهدا با سخنرانی سردار علی فدوی، 
پاسداران  سپاه  کننده  هماهنگ  معاون 
برگزار می شود. فرمانده سپاه امام علی 
ابی طالب)ع( قم در بخش دیگری  ابن 

از سخنان خود گفت: 40 عنوان برنامه 
راهبردی و همچنین 380 برنامه ارزشمند 
در محورهای مختلف اقتصادی، اجتماعی، 
امنیتی و فرهنگی به مناسبت هفته بسیج 
در این استان اجرا می شود. وی با اشاره به 
این که تعداد شهدای قم نسبت به جمعیت 
استان بسیار قابل توجه است، ادامه داد: قم 
خاستگاه انقلاب اسلامی است و مردم این 
استان با اهدای جان خود در صحنه های 
مختلف از جمله جنگ تحمیلی و دفاع از 
حرم نشان دادند در مسیر حفظ ارزش های 
نهضت، ثابت قدم هستند.شاهچراغی گفت: 
در همین رابطه به منظور تجلیل از مقام 
رفیع شهیدان استان، پنجشنبه هفته آینده 

همزمان با هفته بسیج، مزار شهدای قم 
گلباران و عطر افشانی خواهد شد.وی بیان 
کرد: از دیگر برنامه های تدارک دیده شده 
برای هفته بسیج در قم، اجرای فعالیت های 
خدمت رسانی و محرومیت زدایی است که 
در همین رابطه 20 طرح شاخص و مورد 
نیاز مردم استان از جمله در بخش آبرسانی 
و ساخت مسجد و مدرسه افتتاح خواهد 
شد.وی ادامه داد: همچنین در این هفته، 
50 گروه جهادی بسیج از میان خواهران 
و برادران در سطح روستاها و محله های 
استان فعال خواهند شد و در حوزه های 
عمرانی،  و  تربیتی  فرهنگی،  آموزشی، 
به فعالیت خواهند پرداخت. وی گفت: 

افتتاح پایگاه های جدید بسیج، برگزاری 
مسابقات ورزشی، دیدار بسیجیان با علما 
و مراجع، ویزیت رایگان بیماران در پایگاه 
های منتخب، برگزاری مراسم شب شعر 
و خاطره و همچنین اعزام پنج هزار تن از 
دانش آموزان استان به اردوهای راهیان نور 
از دیگر برنامه هایی است که به مناسبت 
هفته بسیج در قم اجرا می شود.وی با اشاره 
به این که هر شخص در این کشور دل به 
نظام و انقلاب و رشد کشور داشته باشد 
بسیجی است، افزود: مهم این است که برای 
دفاع از کشور و ایمان مردم تلاش کنیم و 
هر کسی در این مسیر گام بردارد بسیجی 
نام دارد.وی ادامه داد: مجموعه سپاه قم 
نه تنها در هفته بسیج، بلکه در تمام طول 
سال، خدمت رسانی به مردم را هدف نهایی 
خود می داند و در این مسیر از همه توانش 
استفاده می کند.شاهچراغی با بیان این 
که بسیجیان آماده اند هرجا که لازم باشد 
حضور پیدا کنند، گفت: امروز بسیج علاوه 
بر فعالیت در بخش های نظامی و امنیتی 
در عرصه های خدمت رسانی، محرومیت 
زدایی و مقابله با آسیب های اجتماعی 
به کمک دولت آمده و هرجایی که نیاز 
به حضور بسیج است این نیروی مردمی 

حضور پیدا می کند.

فرمانده سپاه علی ابن ابی طالب)ع(:

یادواره شهید زین الدین و ۶ هزار شهیداستان قم برگزار می شود


